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جایگاه

شرایط و قوانین جدید فروش طلا اعلام شد!

اعتیاد اعتیاد 
به اینترنت به اینترنت 
چه بلایی سر چه بلایی سر 
ذهن می آورد؟ذهن می آورد؟

حلقه بانک های ارائه دهنده خدمت 

چک الکترونیکی بزرگ تر می شود

افزایش قدرت اعتبار دهی بانک ها زمینه 

ساز تکمیل واحدهای مسکن می شود

گمرک: 
سامانه رجیستری موبایل فعال شد

کاروان های کوتاه مدت به حج 

سال آینده اضافه شد

زائران حج عمره واکسن مننژیت

 را تزریق کنند

پرواز های عمره 

تا ۱۷دی لغو شد

مجوز ورود نیروی کار خارجی به ایران صادر می شود؟

اقتصادی
هفته نامه عمومی، اجتماعی و  اقتصادی جایگاه اقتصادی 

سهم تامین اجتماعی در بیمه تکمیلی بازنشستگانسهم تامین اجتماعی در بیمه تکمیلی بازنشستگان

اجتماعی

خبر جدید درباره بازنشستگی 
پیش از موعد زنان

فروش خودرو در سامانه یکپارچه 
تمدید شد

تسنیم: رئیس کانون بازنشستگان سازمان تأمین 
اجتماعی تهران از مشخص شدن سهم سازمان تأمین 

اجتماعی در بیمه تکمیلی بازنشستگان خبر داد.
وام  پرداخت  فرآیند  به  اشاره  با  دهقان کیا  علی 
بازنشستگان  به  تومانی  میلیون   ۲۰ قرض الحسنه 
سازمان تامین اجتماعی اظهار کرد: در ابتدای سال 
جاری عنوان شد که امسال سازمان تامین اجتماعی 
بنا دارد به ۵۰۰ هزار نفر از بازنشستگان این وام را 

پرداخت کند که سهم بازنشستگان تهران ۵۰ هزار 
از  نفر  هزار   ۲۷ تاکنون  که  بوده  قرض الحسنه  وام 

بازنشستگان از این تسهیلات استفاده کرده اند.
از  تعداد  چه  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  وی 
 ۲۰ وام  تسهیلات  از  کشور  سطح  در  بازنشستگان 
میلیون تومانی بهره مند شده اند، گفت: حدود ۲۰۰ هزار 
نفر از بازنشستگان وام خود را دریافت کرده اند همچنین 

بازپرداخت وام ها ۳ ساله و با کارمزد ۴ درصد است.

سال  در  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  دهقان کیا 
یا  می یابد  افزایش  بازنشستگان  پرداختی  وام  آینده 
خیر گفت: این موضوع در حال حاضر در هیئت امنای 
سازمان تامین اجتماعی مطرح است و امیدواریم این 

وام در سال آینده افزایش پیدا کند.
رئیس کانون بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی 
بازنشستگان  جدید  قرارداد  کرد:  تصریح  تهران 
درخصوص بیمه تکمیلی نیز به امضا رسیده است و 

قرارداد جدید از اول آذرماه سال ۱۴۰۲ تا اول آذرماه 
سال ۱۴۰۳ خواهد بود.

دهقان کیا در خصوص حق بیمه تکمیلی بازنشستگان 
افزود: در این ارتباط نیز برای هر بازنشسته در طول ماه 
۳۰۵ هزار تومان به عنوان حق بیمه پیش بینی شده که 
از این میزان ۱۵۲ هزار و ۵۰۰ تومان توسط بیمه شده و 
بازنشسته و ۱۵۲ هزار و ۵۰۰ تومان نیز توسط سازمان 

تامین اجتماعی پرداخت می شود.

ایسنا نوشت: معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در خصوص دورکاری زنان شاغل گفت: برای 
برخی از مشاغل امکان دورکاری وجود ندارد و نمی توان انتظار داشت دورکاری برای همه مشاغل اجرایی 

شود اما این موضوع را پیگیری می کنیم.
انسیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در حاشیه دومین کنگره ملی زنان تاثیرگذار 
اظهار کرد: بانوان شاغل معمولا چند درخواست از ما دارند که دو مورد از آن بازنشستگی پیش از موعد و 

دورکاری است.
وی ادامه داد: در خصوص دورکاری باید گفت که برای برخی از مشاغل امکان دورکاری وجود ندارد 

و نمی توان انتظار داشت که دورکاری برای همه مشاغل اجرایی شود اما این موضوع را پیگیری می کنیم.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری درباره بازنشستگی پیش از موعد زنان نیز اظهار کرد: 
بازنشستگی پیش از موعد یکی از درخواست هایی است که معمولا زنان شاغل مطرح می کنند که آن را 
پیگیری می کنیم. امیدواریم این امر در دولت و مجلس به نتیجه برسد چون شاید صندوق ها نتوانند بیش 

از این بار مالی را تحمل کنند. این امر را پیگیری می کنیم.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری همچنین از بیمه شدن زنان روستایی دارای سه فرزند خبر داد.

خزعلی در پاسخ به سوالی درباره تعداد شرکت کنندگان کنگره ملی زنان تاثیرگذار نیز اظهار کرد: تا آخر 
امشب زنان وقت دارند در کنگره ملی زنان تاثیرگذار ثبت نام کنند. از فردا داوری ها شروع می شود، بخشی از این 

داوری ها استانی انجام می شود؛ بخشی از داوری ها توسط متخصصان و اساتید عضو کارگروه ها انجام می شود.
وی افزود: نهایتا تعدادی انتخاب می شوند و پس از انتخاب آن تعداد مردم رای نهایی را می دهند. تا دیروز 

۳۲ هزار و ۵۰۰ نفر شرکت کرده بودند اما زمانی که سایت بسته شود می توان آمار نهایی را اعلام کرد.
خزعلی در پایان سخنان خود با بیان اینکه امیدواریم این کنگره آغازی برای شناسایی بیشتر زنان 
تاثیرگذار باشد، گفت: امیدواریم زنان تاثیرگذار از طریق این کنگره هم افزایی داشته باشند و اگر نیاز به 

آموزش و ارتقای سطح دانش دارند ما به آنها در این امر کمک می کنیم.

شرق: مزد نیروی کار در ایران در میان هم نوعانش در دنیا تقریبا 
کم ارزش ترین است. به نظر می رسد همین موضوع منجر به چند 

پدیده مهم شده است که در نوع خود درخورتوجه است.
به عبارت دیگر از یک سو فعالان اقتصادی و صاحبان صنایع و 
مشاغل از نبود کارگر به تنگ آمده؛ تا جایی که خواستار اعطای 
مجوز نیروی کار از کشورهای خارجی شده اند که حامل تناقض 

عجیبی است.
حداقل دستمزد کارگر در ایران به قدری پایین است که در 
اغلب مواقع کفاف رفت و برگشت به محل کار و وعده غذایی حین 
کار آنها را نمی  دهد و به عبارتی آن قدر برانگیزاننده نیست که 
بتواند حتی ارزان ترین نیروی کار دنیا را حفظ کند، آن وقت شاهد 
درخواست نیروی کار از کشورهای دیگری هستیم که مشخصا 
دستمزد بیشتری به نیروی کارشان می دهند. از سوی دیگر شاهد 
مهاجرت نیروی کار از کشور هستیم؛ کارگرانی که به وضوح شاهد 

درآمد و کیفیت زندگی بالاتری در آن سوی مرزها هستند.
دیگر  و  بنزین  قیمت  ارزان بودن  به  دولت  که  همان گونه 
حامل های انرژی به عنوان دلیل اصلی قاچاق آن به دیگر کشورها 

اشاره دارد، در موضوع مهاجرت هم همین منطق برقرار است. به 
بیانی ساده تر فهم منطق قاچاق از هر نوعی که باشد، چندان دشوار 

نیست و موضوع اصلی ناترازی قیمت در دو سوی مرزهاست.
همان گونه که برخی تنها راه پیشگیری از قاچاق را منطقی کردن 
–بخوانید گران کردن- قیمت حامل های انرژی می دانند، پیشگیری 
از خروج نیروهای کار را هم باید از همین منظر جست. البته برای 
پیشگیری از قاچاق و مهاجرت نیازی نیست که قیمت ها با دیگر 
کشورهای متقاضی کاملا برابر شود؛ زیرا مؤلفه هایی دیگری هم 
وجود دارد که نزدیک شدن قیمت ها هم می تواند بازدارنده باشد. 
همان گونه که حاشیه سود قاچاق وقتی از یک رقمی کمتر شود، 

خودبه خود رغبتی برای آن باقی نمی ماند.
درآمد  درصد   ۷۰ بتواند  کار  نیروی  اگر  کرد  تصور  می توان 
کشوری را که از مهاجرت او استقبال می کند، در ایران دریافت 
کند، هرگز تن به دشواری مهاجرت نخواهد داد که عملا به زحمت 

آن ۳۰ درصد نمی ارزد.
به وضوح پای مؤلفه های بسیار دیگری علاوه بر موضوع اقتصاد 
در میان است؛ اما از منظر اقتصادی، سرزنش و گاهی توهین به 
نیروی کار ایرانی مبنی بر نداشتن وطن پرستی به دلیل گرایش به 

مهاجرت، خارج از منطق و انصاف است.
زمانی که تفاوت قیمت ها در دو سوی مرزها از یک حدی فراتر 
رفت، نمی توان انتظار داشت که نیروی کار منطق سود و هزینه را 
به عنوان ساده ترین اصل زندگی کنار بگذارد. به عبارت دیگر دامنه 
نفوذ و اثرگذاری مؤلفه های غیراقتصادی به عنوان عامل بازدارنده تا 

حدی است که به نظر می رسد به منتهی الیه آن رسیده ایم.
همان طورکه در تنظیم بودجه یا افزایش چندباره قیمت سالانه 
خودرو و دیگر کالاها از طرف دولت به عنوان بزرگ ترین کارفرما و 
دیگر تولیدکنندگان، شاهد واقع بینی و انجام محاسبات براساس 
واقعیات اقتصادی و منطق بازار هستیم، باید در موضوع تعیین 

دستمزد کارگران هم همین واقع بینی لحاظ شود و واقع بینی را 
جایگزین سیرکردن در عالم رؤیا کرد.

سرکوب دستمزد کارگران مانند دیگر مداخلات در بازار، با هر 
بهانه و توجیهی نظیر دامن زدن به تورم، تنها وضعیت را بغرنج تر و 
پیچیده تر می کند. این برهم زدن منطق ساده بازار، منجر به اخلال 
در تمام نظام اقتصادی شده است که کارگریزی از اولین پیامدهای 

آن است.
واقعیت این است که زمانی تصور می شد جمعیت مازاد نیروی 
کار، باعث تن دادن کارگران به هر دستمزدی می شود؛ اما به وضوح 
شاهد هستیم که دستمزد فعلی کارگران، حتی برای افراد بی کار 

هم جذاب نیست، چه رسد به نیروی کار ماهر و باتجربه.
بهبود  انتظار  و  امید  مؤلفه  آشکارا  فعلی،  روند  ادامه دادن 
اوضاع را که می توانست و می تواند به عنوان سپری عمل کرده و 
اثرگذاری منطق صِرف اقتصادی را به نفع مؤلفه های روان شناختی 
تعدیل کند، هم خنثی می کند و متأسفانه باید منتظر تشدید 
موج مهاجرت نیروی کار و گریز جوانان از پذیرش دستمزدهای 

ناعادلانه و غیرعقلانی در داخل کشور باشیم.
در آخر باید یادآوری کرد که توسل به روش های قهری مانند 
دشوارکردن شرایط مهاجرت فقط پاک کردن صورت مسئله است. 
ممانعت از رفتن نیروی کاری که دل در گرو بازار داخلی نداشته 
باشد، هیچ کمکی به افزایش بهره وری نمی کند و بیش از آنکه یک 

فرصت باشد، یک تهدید خواهد بود.
نبود فرصت تغییر شرایط از طریق راهبردهایی مانند مهاجرت یا 
اشتغال از راه دور برای شرکت های خارجی در شرایطی که نیازهای 
اولیه نیروی کار بی پاسخ می ماند، فقط به انباشت نارضایتی منجر 
می شود. در آخر باید اذعان کرد که مسدودسازی راه های مهاجرت 
در نهایت همان قدر به هدف خود نزدیک می شود که مقابله با 

قاچاق سوخت تا به حال نزدیک شده است.

باشگاه خبرنگاران جوان: رییس سازمان توسعه تجارت از تمدید ۲۴ ساعته ثبت نام ۱۲ مدل خودروی 
خارجی خبر داد.

مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: از صبح روز چهارشنبه ۱۲ مدل خودروی وارداتی 
به متقاضیانی که قبلاً در سامانه یکپارچه ثبت نام کرده و در نوبت تحویل خودرو قرار دارند، عرضه می شود.

او گفت: قرار بود ساعت ۲۴ امشب این ثبت نام به اتمام برسد ولی به دلیل اینکه برای برخی کاربران 
مشکل پیدا شده سامانه ۲۴ ساعت یعتی تا فردا شب  تمدید می شود.

گفتنی است؛ از این ۱۲ مدل خودروی عرضه شده در این نوبت، هفت خودرو دارای قیمت  قطعی در 
مبادی ورودی و پنج خودرو دارای قیمت  علی الحساب در مبادی ورودی هستند؛ لذا سایر هزینه ها از جمله 
عوارض قانونی پس از ترخیص، مالیات بر ارزش افزوده، هزینه های شماره گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، 

کرایه حمل و... در هنگام صدور فاکتور نهایی به قیمت های قطعی و مصوب اضافه خواهد شد.
تخصیص خودروها نیز بر اساس رتبه ثبت نامی متقاضی و اولویت انتخابی خودرو صورت می گیرد و 

ترتیب چینش سه اولویت انتخابی در این مرحله از ثبت نام حائز اهمیت است.
پس از اعلام نتایج، پیامک واریز از سوی شرکت برای منتخبان ارسال خواهد شد و پس از آن، مشتریان 
ظرف پنج روز فرصت دارند مبلغ اعلامی را به حساب شرکت واریز کنند؛ طبیعتاً عدم واریز وجه در مدت 

مقرر، به منزله انصراف از طرح بوده و متقاضی از اولویت بندی سامانه حذف می شود.
خودروها برای قراردادهای منعقده، حداکثر سه ماهه تحویل خواهند شد و واردکنندگان می بایست 
حداکثر تا سه ماه پس از انعقاد قرارداد، نسبت به صدور دعوتنامه تکمیل وجه بر اساس قیمت قطعی اعلام 
شده توسط شورای رقابت اقدام کنند و همزمان تحویل خودرو به متقاضی صورت پذیرد؛ در صورت تاخیر 
در تحویل، قراردادهای مذکور مشمول جرائم تاخیر در تحویل مقرر در آیین نامه اجرایی قانون حمایت از 

مصرف کنندگان خودرو و دستورالعمل های صادره در این خصوص خواهند شد.

این  تمهیدات  از  مالیاتی  امور  سازمان  سخنگوی  فارس: 
ارسال  برای  مودیان  به سامانه  اتصال طلافروشان  برای  سازمان 

صورت حساب های الکترونیکی خبر داد.
مهدی موحدی بک نظر در مورد آخرین وضعیت فعالان صنف 
بارگذاری اطلاعات  اتصال به سامانه مودیان و  طلا و جواهر در 
صورت حساب در این سامانه، گفت که فعالان صنف طلا و جواهر 
طبق قانون پایانه های فروشگاهی، از ابتدای دی ماه سال جاری 
موظف شده اند، اطلاعات خرید و فروش و صورتحساب های خود 
را به صورت الکترونیکی در سامانه مؤدیان مالیاتی بارگذاری کنند.

وی افزود:  در این زمینه سازمان امور مالیاتی علاوه بر اینکه از 
طریق رایانه قابلیت بارگذاری اطلاعات صورت  حساب الکترونیکی 
وجود دارد، از طریق موبایل و اپلکیشن های مختلف هم این امکان 
حساب های  صورت   اطلاعات  که  است  فراهم  طلافروشان  برای 

الکترونیکی خود را در سامانه مؤدیان بارگذاری کنند.
همچنین  گفت:  همچنین  مالیاتی  امور  سازمان  سخنگوی 
شرکت های TSP یا شرکت های ارائه دهنده خدمات مالیاتی معتمد 
نیز می توانند صورتحساب طلافروشان را به شکل الکترونیکی در 
سامانه مؤدیان بارگذاری کنند و همچنین کسانی که نه کامپیوتر 

دارند و نه گوشی موبایل اندرویدی در اختیار دارند، می توانند از 
طریق پایانه های فروش اندرویدی اطلاعات صورتحساب خود را در 

سامانه مؤدیان بارگذاری کنند.
وی همچنین گفت: اپلیکیشن های موبایلی برای طلافروشان 
صورت های  اطلاعات  می توانند  که  است  شده  گرفته  نظر  در 
حساب خود را در سامانه مؤدیان بارگذاری کنند، علاوه بر این 
تا کنون ۸ شرکت معتمد ارائه دهنده خدمات مالیاتی از سازمان 
امور مالیاتی مجوز گرفته اند که می توان از طریق این شرکت ها هم 
اطلاعات صورت های حساب فعالان صنف طلا و جواهر را به روش 

الکترونیک بارگذاری کرد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی بر این نکته تأکید کرد:  هیچ 
گونه افزایش نرخی برای طلافروشان در کار نیست و قرار نیست، 
طبق قوانین جاری هیچ مالیات اضافه ای از خرید و فروش طلا 
به غیر از مالیات ارزش افزوده که از سود طلافروش و همچنین 
کارمزد طلا گرفته می شود و اصل طلا از آن معاف است، هیچ 

مالیات جدیدی گرفته شود.
پایانه های  قانون  طبق  گفت:  همچنین  موحدی بک نظر 
فروشگاهی طلافروشان از ابتدای دی ماه امسال موظف هستند، 

اطلاعات خود را در سامانه مؤدیان بارگذاری کنند، البته چون این 
اولین بار است به طلافروشان مهلت داده شده است از اول دی ماه 
تا آخر زمستان سال جاری می توانند اطلاعات خرید و فروش خود 

را در این سامانه بارگذاری کنند.
وی همچنین در مورد تحقق درآمدهای مالیاتی در سال جاری 
گفت: درآمدهای مالیاتی در ۹ ماهه امسال ۹۷ درصد محقق شده 
درآمدهای  آخر سال ۱۰۰درصد  تا  پیش بینی می شود،  و  است 
قانونی مالیات با سامانه های در نظر گرفته شده، محقق و وصول 

شود.
در روزهای اخیر در فضای رسانه های مجازی برخی از کسانی 
که قبلا فرار مالیاتی داشته اند، این الزام ارائه صورت حساب مالیاتی 
و اتصال به سامانه جامع مؤدیان را دستاویزی قرار داده و با نشر 
شایعاتی مبنی بر اینکه قرار است، مالیات ۲۵ درصدی از طلا گرفته 
شود باعث نگرانی مردم شدند، در حالی که چنین چیزی واقعیت 
ندارد و فقط وظیفه اتصال فعالان صنف طلا و جواهر به سامانه 
مؤدیان مطرح است که اکثر طلافروشان از آن استقبال می کنند و 
تعداد اندکی که فرار مالیاتی داشته اند، از شفاف شدن و اتصال به 

سامانه ها هراس دارند.
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خبر...

۵ شرکت در دست عرضه اولیه داریم

آغاز دوباره طرح برخورد
 با مشترکان بدمصرف آب

مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران گفت: 
الزام قانونی دارد و  با پرمصرف ها  طرح برخورد 
شامل مشترکانی می شود که بیشتر از دو برابر 

الگو آب مصرف می کنند.
محسن اردکانی، مدیرعامل آبفای استان تهران 
گفت: خانوار هایی که تا الگوی ماهانه آب مصرف 
کنند خوش مصرف، آن دسته از مشترکان که بین 
۱۲ تا ۲۴ مترمکعب یعنی تا دو برابر الگو مصرف 
کنند، پرمصرف و مشترکانی که بیش از دو برابر 

الگو مصرف کنند بدمصرف هستند.
اردکانی ادامه داد: مشترکان بدمصرف در مرحله 
اول این طرح با اخطار، در مرحله دوم با قطع موقت 
آب و در مرحله سوم با محدودیت بیشتر مواجه 
خواهند شد و با اداراتی که مصارف بیشتر از حد 
مجاز دارند با استناد به مصوبه شورای مدیریت 

بحران استانداری برخورد قاطع انجام می شود. 
وی در تشریح وضعیت منابع آبی استان تهران 
علی رغم  گفت:  امسال  بی بارش  پاییز  از  پس 
پیش بینی های سازمان هواشناسی، بارندگی های 
پاییز امسال ۵۵ درصد نسبت به میانگین نرمال 
کاهش داشته است و در چنین شرایطی برای 
تامین آب استان تهران، موثرترین راه مدیریت 

تقاضا و مدیریت مصرف است. 
مدیرعامل آبفای استان تهران ضمن دعوت 
شهروندان تهرانی به مشارکت در مدیریت مصرف 
آب، از شهروندان استان تهران درخواست کرد تا 
با کاهش ۱۰ درصدی مصارف خود و پرهیز از 
مصارف غیرضروری این شرکت را در تامین پایدار 

آب استان تهران یاری کنند.

دریافت خسارات ناشی
 از اضافه بار در راه های کشور

 50 درصد افزایش یافت
گفت:  راهداری  سازمان  نقل  و  معاون حمل 
دریافت خسارات وارده به رویه و ابنیه فنی راه ناشی 
از تخلفات اضافه بار ۵۰ درصد افزایش داشته است.

حمیدرضا شهرکی معاون حمل و نقل سازمان 
راهداری گفت: افزایش نظارت برتخلفات اضافه بار 
از طریق تامین و بهره برداری بهینه از باسکول های 
سیار با هزینه کمتر و اثربخشی و بازدارندگی بالاتر و 
همچنین همکاری و هم افزایی جهت اجرای طرح 
ساماندهی حمل مواد معدنی و مصالح ساختمانی و 
الزام صاحبان معادن به نصب باسکول و صدور سند 
حمل بر اساس مسئولیت تعیین شده جهت وزارت 

صمت در قانون بودجه تحقق یافت.
وی افزود: در نتیجه اقدامات انجام شده در ۹ 
ماهه نخست سال جاری تعداد ۷۹ هزار و ۲۷۰ 
تخلف اضافه بار در سطح جاده های کشور شناسایی 
و برای پرداخت خسارت وارده به راه معرفی شده اند 
که اگر چه شاهد تشدید نظارت و برخورد هستیم، 

اما براساس برآورد های انجام شده، کافی نیست.
آموزش  منظور  به  کرد:  خاطرنشان  شهرکی 
نیرو های راهداری و حمل و نقل در خصوص نحوه 
استفاده از باسکول های ثابت و سیار، راهنمای فنی- 
اجرایی تجهیزات توزین محورکش توسط دفتر 
ایمنی و ترافیک سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای، تهیه و آموزش های لازم و کاربردی به 
ادارات ایمنی و ترافیک استانی انجام شده است تا 
در کنار کارکنان پلیس راه همکاری لازم را جهت 
کنترل و شناسایی تخلفات اضافه بار در مقاطع و 
محور های هدف و مبادی بار های با بیشترین میزان 

اضافه بارگیری داشته باشند.
معاون حمل و نقل این سازمان تاکید کرد: 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای براساس 
کشور  راه های  نگهداری  حوزه  در  خود  وظایف 
راهبرد اصلی خود را بر موضوع پیشگیری قرارداده و 
در این ارتباط به دنبال نظام بخشی بر رعایت دقیق 
مقررات حمل از کلیه مراکز و مبادی تولید و توزیع 

کالا و افزایش ضمانت های اجرایی انجام کار است.

گوجه فرنگی و پیاز 15 درصد 
ارزان شد

رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با توجه به 
محدودیت صادرات و افزایش عرضه، قیمت پیاز 
و گوجه فرنگی ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش یافته 

است.
اتحادیه  رئیس  نژاد،  دارایی  مصطفی 
بارفروشان گفت: با توجه به محدودیت صادرات 
بازار  در  پیاز  و  فرنگی  گوجه  عرضه  افزایش  و 
داخل پیش بینی می شود که روند کاهش قیمت 

در بازار ادامه یابد.
او نرخ کنونی هر کیلو گوجه فرنگی در میدان 
مرکزی را ۱۸ تا ۲۸ هزار تومان، پیاز زرد و سفید 
را ۱۵ هزار تومان و پیاز قرمز را ۲۰ هزار تومان 

اعلام کرد.
دارایی نژاد ادامه داد: برآوردها حاکی از آن 
است که قیمت گوجه فرنگی و پیاز تا نیمه اول 

دی ماه ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش یابد.
اینکه  بیان  با  بارفروشان  اتحادیه  رئیس 
کمبودی در عرضه میوه و صیفی نداریم، افزود: 
با توجه به فراوانی عرضه در برابر تقاضا، بازار در 

ثبات و آرامش به سر می برد.
او از کاهش قیمت میوه های وارداتی خبر داد 
و گفت: با توجه به کاهش تقاضا و رکود بازار، 
یافته  کاهش  درصد  آناناس ۱۰  و  موز  قیمت 

است.

حلقه بانک های ارائه دهنده خدمت چک الکترونیکی بزرگ تر می شود

بانک و بیمه

امضای قرارداد توسعه امضای قرارداد توسعه ۴۴ میدان نفتی و گازی در آینده نزدیک میدان نفتی و گازی در آینده نزدیک

تسلا رکورد فروش سه ماهه پایانی سال ۲۰۲۳ را شکست

چک  خدمت  بانک   ۱۱ اکنون  مسئولان،  اعلام  بنابر 
الکترونیکی را ارائه می دهند که تا هفته آینده این آمار به ۱۲ 

بانک می رسد.
بانک مرکزی و شبکه  از گام های  الکترونیکی یکی  چک 

بانکی کشور در جهت ارائه خدمات غیرحضوری است.
قانون صدور چک  یک  ماده  به  الحاقی  تبصره  اساس  بر 
مصوب سال ۱۳۹۷، امکان صدور چک های الکترونیکی )داده 
پیام( به صورت قانونی فراهم شد و این نوع چک نیز مشمول 
قوانین و مقررات مرتبط با چک های کاغذی قرار گرفت. در 
راستای اجرایی شدن صدور چنین چک هایی هم بانک مرکزی 
از لازم الاجرا شدن این تبصره،  مکلف شد ظرف یک سال 
چنین  مطالبه  و  صدور  برای  لازم  اقدامات  و  زیرساخت ها 
چک هایی را فراهم کند. سرانجام هم ۲۱ آبان سال ۱۴۰۱ از 

اولین چک الکترونیکی رونمایی شد.
چک الکترونیکی که بر اساس آخرین آمار از سوی مسئولان  
بانک مرکزی حدود ۱۶۳ هزار فقره از ابتدای سال تا )۱۲ دی( 

صادر و از این تعداد ۱۴۳ هزار فقره نقد شده است.
ارائه  آن  بانک خدمت  ابتدا در سه  در  پرداختی که  ابزار 
می شد و حالا به گفته آمنه نادعلیزاده سخنگوی قانون چک 
به زودی تعداد بانک های ارائه دهنده این خدمت به ۱۲ مورد 
باشگاه  با  در گفت وگو  نادعلیزاده  زمینه  در همین  می رسد. 
خبرنگاران جوان بیان کرد: در حال حاضر ۱۱ بانک صادرات، 
ملت،  رسالت،  پاسارگاد،  کشاورزی،  رفاه،  پارسیان،  تجارت، 
گردشگری، توسعه صادرات، توسعه تعاون به شکل عملیاتی 

خدمت چک الکترونیکی را ارائه می دهند.
او افزود: ۴ بانک ملی، آینده، مهر اقتصاد و سپه را هم در 
مرحله آزمون داریم که یکی از این بانک ها یعنی بانک ملی به 
زودی به محیط عملیاتی اضافه خواهد شد و تا هفته آینده ۱۲ 

بانک ارائه دهنده خدمت چک الکترونیکی را خواهیم داشت.

مزیت های چک الکترونیکی
چک الکترونیکی که به گفته کارشناسان دارای مزیت های 
گوناگون از جمله حذف امکان دخل و تصرف است موردی که 
فرزانی کارشناس امور بانکی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
نوع چک جذابیت های خودش  این  بود:  کرده  جوان مطرح 
را دارد. تسریع در صدور چک، حذف دخل، تصرف و جعل 
توسط دارنده چک و کاهش مراجعه حضوری از مزیت های 
الکترونیکی  به صدور چک های  اقدام  آن محسوب می شود. 
کاهش  سبب  مبادلات  در  اطلاعات  فناوری  از  استفاده  و 
هزینه های مبادلاتی می شود. همچنین تسریع و شفافیت در 
معاملات را می تواند به همراه داشته باشد که این مورد می تواند 

به اقتصاد کشور کمک کنند.
در ادامه هم وزیر امور اقتصاد و دارایی احسان خاندوزی 
گفته بود: چک الکترونیک هزینه مبادلات را کاهش می دهد. 

چک الکترونیک یک محصول ارزشمند در نظام بانکی است.
معاون  محرمیان  مهران  که  ابزاری  الکترونیک  چک 
فناوری های نوین بانک مرکزی پیش از این بیان کرده بود: 
این  که  بود  این  الکترونیک  چک  حوزه  در  مسائل  از  یکی 

چک ها تنها در بانک و شعبه صادرشده پذیرفته می شود و 
قابلیت نقدشوندگی داشت، اما این موضوع برطرف شده و همه 

شعب دریافت می کنند و قابلیت نقدشوندگی دارند.
الکترونیکی همان  کارشناسان، چک  به گفته  نهایت  در 
چک کاغذی است که در فضا و بستری دیجیتال فعال شده 
وجود  کاغذی  با چک های  رابطه  در  که  چه  آن  هر  یعنی 
و  با صدور  مرتبط  قوانین  نحوه صدور،  اعتبار،  )بحث  دارد 
درخواست چک( در زمینه چک های الکترونیکی نیز صدق 

می کند. در کل چک الکترونیکی نسخه دیجیتال شده چک 
کاغذی است.

چک الکترونیکی که دارای مزیت های گوناگون است و ۳ 
آبان اعلام شده که بر اساس ماده الحاقی ۵، برنامه هفتم بانک 
مرکزی مکلف است به گونه ای برنامه ریزی داشته باشد که تا 
پایان سال سوم برنامه، چک های کاغذی از نظام بانکی حذف 
شود؛ بند قانونی که می تواند به توسعه چک الکترونیکی سرعت 

بیشتری هم ببخشد.

مدیر سرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت ملی 
نفت ایران از امضای قرارداد توسعه ۴ میدان نفتی 

و گازی در آینده نزدیک خبر داد.
سرمایه گذاری  مدیر  زنگنه،  کرد  فریدون 

گفت:  ایران  نفت  ملی  شرکت  کار  و  کسب   و 
میدان های  توسعه  طرح های  اجرای  منظور  به  
گاز،  ناترازی  تعدیل  هدف  با  و  کشور  گازی 
شرکت ملی نفت ایران از زمستان سال ۱۴۰۰ 

نسبت به آغاز مذاکره با هلدینگ های پتروشیمی 
ماه  اردیبهشت   مذاکرات  این  که  کرده  اقدام 
و  منجر  همکاری  تفاهم نامه  امضای  به  امسال 
متعاقب آن موافقت نامه ها و قراردادهای محرمانه 
به منظور انجام مطالعات و تهیه طرح های توسعه 
 )DPOP(به  عنوان پیش نیاز امضای قراردادهای 
بالادستی با هلدینگ های متقاضی سرمایه گذاری 

امضا شد.
از  خامی  مارون  مخزن  توسعه  افزود:  وی 
خلیج فارس،  پتروشیمی  صنایع  شرکت  سوی 
و  خارتنگ  گردان،  گازی  میدان های  توسعه 
و  پتروفرهنگ  باختر،  گروه  مشارکت  با  پازن 
مخزن  توسعه  و  زاگرس  پترو  پارس  شرکت 
گازی قلعه نار و میدان نفتی آذر توسط هلدینگ 
اهداف و شرکت مهندسی و ساختمان نفت از 
میدان های تعیین شده برای توسعه در چارچوب 

سرمایه گذاری شرکت های پتروشیمی است.
مدیر سرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت 

ملی نفت ایران با بیان اینکه از سه تفاهم نامه 
سوی  از  نیاز  مورد  مطالعات  شده،  یاد 
به   اهداف  و  باختر  پتروشیمی  هلدینگ های 
گردان،  گازی  میدان های  توسعه  برای  ترتیب 
خارتنگ، پازنان و میدان نفتی آذر انجام شده 
و  مالی  فنی،  مذاکره های  کرد:  اظهار  است، 
خود  پایانی  مراحل  نیز  مربوطه  قراردادی 
نهایی  از  پس  زودی  به   و  است  کرده  طی  را 
مانده،  باقی  موضوعات  فصل  و  حل   و  شدن 
قراردادهای مربوطه به ارزش بیش از ۲ میلیارد 

دلار به  صورت رسمی امضا می شود.
کرد زنگنه تصریح کرد: با توجه به محدودیت 
درباره  وزیران  هیئت  تصویب نامه  در  مندرج 
قراردادهای  الگوی  و  ساختار  عمومی،  شرایط 
امضای  لزوم  بر  مبنی  گاز  و  نفت  بالادستی 
قرارداد با شرکت های اکتشاف و تولید، شرکت 
ظرفیت  از  استفاده  منظور  به   ایران  نفت  ملی 
جمله  از  بزرگ  صنایع  صاحبان  سرمایه گذاری 

شرکت های پتروشیمی نسبت به تقاضای اصلاح 
مصوبه یادشده اقدام و سرانجام هیئت وزیران در 
تاریخ ۱۲ مهر ماه امسال اصلاحات مورد نیاز را 

تصویب کرد.
همکاری  و  هماهنگی  اساس  بر  گفت:  وی 
انجام شده با اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشیمی، نشست معرفی فرصت ها 
و الگوهای سرمایه گذاری در حوزه بالادست نفت 
قراردادهای  جزئیات  تبیین  محوریت  با  گاز  و 
 IPCبرگزار شد که در این نشست تعداد زیادی 

از شرکت های پتروشیمی کشور حضور داشتند.
مدیر سرمایه گذاری و کسب  و کار شرکت ملی 
نفت ایران اظهار کرد: در همین زمینه شرکت 
دعوت  به  نسبت  جنوب  نفت خیز  مناطق  ملی 
مشخصات  ارائه  و  پتروشیمی  شرکت های  از 
میدان های نفتی و گازی برای سرمایه گذاری و 
توسعه اقدام کرده است که پس از نهایی شدن 

توافق ها در این باره اطلاع رسانی خواهد شد.

را  اجازه  این  بازار  شرایط  گفت:  گودرزی 
نمی دهد تا عرضه اولیه سنگین داشته باشیم.

تهران  بورس  عامل  مدیر  گودرزی  محمود 
در نشست خبری ضمن ارائه نکاتی به سوالات 

خبرنگار جوان پاسخ داد.
تصمیم  حاکم  شرایط  بنابر  گفت:  گودرزی 
گرفته شد یک بازه زمانی را صرف نگاه داخلی 
اقدامات درگیری هایی در  از آغاز به  کنیم قبل 
خصوص ساختمان وجود داشت که خداروشکر 
اتفاقات خوبی رخ داد. بعد به سمت دو موضوع 
بحث تامین مالی و دیجیتال کردن بورس تهران 

برای کارا بودن حرکت کردیم.
او افزود: امسال اقدامات خوبی را با کمک تیم 
اجرایی انجام دادیم و امیدواریم سال آینده را با 
یک اصلاح برند و حضوری قوی در حوزه تامین 

مالی گام برداریم  تا به کشور کمک کنیم.
سوال  گا ها  کرد:  بیان  گودرزی  ادامه  در 
می شود چرا عرصه اولیه در بورس تهران کمتر 
از فرابورس است سایز های بورس تهران متفاوت 
است و رویکرد این است که شرکت با سایز بزرگ 
وارد بورس تهران شود و یک تغییرات را داشتیم 
که شرکت کوچک تر وارد شدند ما برنامه حضور 
هلدینگ شستان که وابسطه به وزارت دفاع است 
را خواهیم داشت در مجموع بیش از ۱۰ هزار 
میلیارد تومان عرضه اولیه برای ۵ شرکت خواهیم 
داشت. شرایط فعلی بازار ایجاد نمی کند که عرضه 

اولیه بزرگ داشته باشیم.

گودرزی اظهار کرد: سال گذشته یکسری نرم 
افزار ها خریداری شد تا بتوانیم پروژه ها را مدیریت 
کنیم سایت بورس تهران تعاملی است. اتفاقی که 
مستقیم  ارتباط  امکان  که  است  این  داده  رخ 
آماده سازی  را در حال  فعالان  با  تهران  بورس 
هستیم یکی از مشکلات سایت قدیمی بحث بازار 
مشتقه بود در سایت بورس تهران به دنبال این 
هستیم که تمام سامانه ها با فعالان تعامل داشته 
باشد. فکر می کنم این تعاملی بودن سال آینده به 

شکل چشمگیری افزایش پیدا خواهد کرد.
خصوص  در  ادامه  در  مسئول  مقام  این 
تعامل  با  از سال گذشته  بیان کرد:  مولدسازی 
سازمان بورس یکی از دغدغه ها طبقه بندی بود 
در دستورالعمل جدید پذیرش مسیر مشخص 
شده است اکنون حداقل سرمایه ورود به بورس 
تابلوی  یک  است  تومان  میلیارد   ۱۲۰ تهران 
جدید ایجاد کردیم و بنا شده تمام شرکت های 
مشمول فرآیند تعلیق به این بازار بروند شرایط 
ورود استانداردهای خاص خود را دارد. یک بازار 
سرمایه گذاری حرفه ای را داریم تا شرکت ها در 
این مسیر تامین مالی کنند در اینجا از واژه تامین 
مالی استفاده می کنیم این بازار کمک می کند تا 

پروژه  های داری توجیح تامین مالی شود.
بورس  دارابی  ارزیابی  تجدید  در خصوص  او 
ایران  سراسر  در  تهران  بورس  گفت:  تهران 
املاک دارد و ۲۲ تالار منطقه ای نیز وجود دارد 
بزرگترین دارایی همین ساختمان بورس تهران 

در سعادت آباد است برای بحث تامین مالی بابد 
اول بحث پایان کار آن مشخص شود علت اصلی 

عدم تجدید ارزیابی هم بحث پایان کار است.
او در خصوص بازارگردان ها هم اظهار کرد: در 
بازار حرفه ای شرکت ها ثبت می شود، اما پذیرش 
هم  شرکت ها  این  برای  قانون  بنابر  نمی شود 

بازارگردان اجباری نخواهد بود.
او می گوید: سه مجموعه برای تامین مالی به ما 
مراجعه کرده اند بر اساس دستورالعمل هر پروژه که 
۲۰ درصد پیشرفته باشد می تواند تامین مالی کند، 
اما ما برای بحث سهامداران مواردی دیگر هم در 
نظر داریم بنابر این اول باید شرکت به یک شرکت 
رتبه بندی مراجعه کند و بعد اقدامات صورت گیرد.

قرارداد آتی مسیری برای دوطرفه شدن 
بازار سرمایه 

خصوص  در  گفت:  آتی  بازار  خصوص  در  او 
بازار های قرارداد آتی در چند سال گذشته تلاش 
زیادی صورت گرفت و انگیزه  آن دو طرفه شدن 
بازار است مشکل ما اکنون این است که برخی 
پلتفرم ها نتوانست هنوز اقدامات لازم را برای تسویه 
و... انجام دهند اکنون ۲۸ نماد این قرار داد را با ارزش 
معاملاتی ۳۸ میلیارد تومان دارند فکر میکنم باید 
تلاش کنیم تعداد این نماد ها افزایش پیدا کنند در 

شرایط مجوز از حجم معاملات راضی نیستم.
گودرزی می گوید: اگر به معاملات نگاه داشته 
باشید بخش عمده کد بورسی برای بحث سهام 

عدالت است وظیفه ما این است که کمک شود 
اگر افراد دانش کافی را نداشته باشند به شکل 

غیر مستقیم وارد بازار شوند.
دنبال  به  کشور  حکمرانی  فضای  گفت:  او 
شفاف سازی بازار های رقیب بازار سرمایه است 
و من فکر میکنم این موضوع به عقلایی شدن 

بیشتر کمک کند. 
تمرکز  باید  میکنم  فکر  من  گفت:  گودرزی 
ابزار های  به  بخشی  عمق  برای  باشیم  داشته 
فعلی به دنبال این هستیم در سال آینده فروش 

استقراضی را بتوانیم شروع کنیم.
او افزود: معاملات الگوریتمی دو بخش دارد 
یک برای سامانه های که برچسب الگوریتم دارند 
که سهم آنها دو درصد است بر اساس ضوابط اگر 

تخلفی شکل گیرد با آنها برخورد خواهیم کرد. 
فنی نفسه نمی توانیم گفت معاملات الگوریتمی 

بد است چرا که در دنیا هم وجود دارد. 

بورس  در   در حال حاضر 3۸6 شرکت 
تهران حاضر است  

گودرزی گفت: در خصوص ماینرها شکایت 
اموال  سازمان  در  ماینرها  این  گرفت  صورت 
تملیکی ضبط است تا تعیین تکلیف شود بیت 
کوین ها هم در یک ولت نزد بورس تهران است 
انجام است و اطلاع رسانی  پیگیری ها در حال 
خواهد شد. در حال حاضر ۳۸۶ شرکت در بورس 
بزرگ  شرکت های  عمده  بخش  است   تهران 

کشور در اینجا حضور دارند.

مدیر عامل بورس تهران:

خودروسازی تسلا، رکورد میزان تحویل خودرو در سه ماهه 

پایانی سال ۲۰۲۳ را شکست، اما همچنان خودروساز چینی 
بیشترین تحویل خودروی برقی را داشته است.  

تحویل  تعداد  با   ۲۰۲۳ سال  چهارم  ماهه  سه  در  تسلا 
این  کرد.  رکوردشکنی  رسانده  ثبت  به  که  خودرو هایی 
خودروسازی فراتر از برآورد های بازار ظاهر شد به هدف سال 
این وجود جایگاهش به  با  اما  ۲۰۲۳ خود دست پیدا کرد. 
عنوان برترین سازنده خودرو های برقی را از دست داد و اکنون 

شرکت چینی BYD به این عنوان دست پیدا کرده است.
تسلا حدود ۴۹۵ هزار خودروی برقی را در سه ماهه پایانی 
سال تحویل داد که پایین تر از ۵۲۶ هزار خودرویی است که 

 BYDبه مشتریان خود تحویل داده است. این موضوع نشان 
می دهد خریداران خودرو های برقی به دنبال مدل های ارزان تر 

خودرو های برقی هستند.
افزایش فروش خودروساز آمریکایی در پایان سال به آن 
دستگاه خودرو  میلیون  در سال ۲۰۲۳، ۱.۸  تا  کرد  کمک 
تحویل خودرو داشته باشد. البته هنوز هم آمار فروش کلی 
و سالانه BYD از تسلا جلوتر است. این شرکت چینی در 
مجموع ۳ میلیون خودرو از جمله حدود ۱.۴ میلیون خودروی 
برقی و هیبریدی تحویل داده است. تحلیلگران خودرو معتقدند 
که آمار تحویل BYD نشان می دهد سیاست کاهش قیمت 

محصولات برای این شرکت چینی موثر واقع شده است.
و  داد  افزایش  را  تخفیف ها  فروش  رشد  برای  نیز  تسلا 
مشوق هایی مانند شش ماه شارژ رایگان را برای مشتریان ارابه 
کرد تا قبل از آغاز سال میلادی میزان فروش خود را افزایش 
دهد. این اقدامات به تسلا کمک کرد تا رشدی ۱۱ درصدی 
نسبت به سه ماهه قبل رقم بزند و مجموع تولید را در سال 

۲۰۲۳ به ۱.۸۵ میلیون دستگاه رساند.
 ،Y خودرو های مدل ۳ و خودرو های کاربردی اسپرت مدل
در سه ماه پایانی ۴۶۱ هزار فروش را به خود اختصاص دادند 
در حالی سهم مدل های دیگر تسلا ۲۳ هزار خودرو بوده است.
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گزارش ...

اپراتور ها در ازای افزایش تعرفه، افزایش خدمات هم باید داشته باشند

راهکار اساسی کاهش ضایعات در حوزه آرد و نان چیست؟
23 درصد چوب مورد نیاز از طریق 

زراعت تامین می شود
معاون سازمان جنگل گفت: بنابر آمار سالانه 
۵ تا ۶ میلیون متر مکعب معادل ۲۳ درصد نیاز 

چوبی از طریق واردات تامین می شود.
نقی شعبانیان معاون سازمان جنگل گفت: 
بنابر آمار سالانه حدود ۱۲ میلیون متر مکعب 
متر  میلیون  تا ۶  است که ۵  نیاز  مورد  چوب 
مکعب معادل ۲۳ درصد از طریق زراعت چوب 
و گونه های باغی و مابقی از طریق واردات تامین 

می شود.
به گفته او، سال ۹۶ قانون توقف بهره برداری 
اما در عمل مدیریت  از جنگل ها تصویب شد، 
در این بخش متوقف شد که این امر مشکلات 

متعددی ایجاد کرد.
شعبانیان ادامه داد: با توقف بهره برداری از 
جنگل ها، زراعت چوب در دستور کار قرار گرفت 
که براین اساس توسعه زراعت چوب  در راستای 
حفظ جنگل، جلوگیری از برداشت غیرمجاز و 

قاچاق چوب در دستور کار قرار گرفت.
کنونی  سطح  جنگل  سازمان  امور  معاون 
زراعت چوب در کشور را ۱۱۵ هزار هکتار اعلام 
کرد و افزود: امسال ۲ میلیون و ۸۷۰ هزارتن 

چوب از طریق زراعت چوب تامین می شود. 
او در ادامه گفت: بنابر آمار در سال گذشته 
توسط  چوب  مصرف  مترمکعب  میلیون   ۱۲
کارخانجات مصرف شد که ۵ میلیون متر مکعب 
از طریق واردات و ۳ میلیون بصورت قاچاق وارد 

شده است.
قاچاق  از  جلوگیری  برای  گفت:  شعبانیان 
چوب ردیف اعتباری مستقل باید دیده شود تا 

طرح های جنگل کاری اجرا شود.

صادرات خرما به 400 میلیون
 دلار می رسد

حاکی  برآورد ها  گفت:  خرما  انجمن  رئیس 
به ۴۰۰  امسال صادرات خرما  که  است  آن  از 

میلیون دلار برسد.
خرما  انجمن  رئیس  فرخی  رشید  محسن 
گفت: بنابر آمار ایران از لحاظ تنوع ارقام خرما 
نخستین رتبه و به لحاظ تولید دومین و سومین 

تولیدکننده در جهان است.
از آن است که  برآوردها حاکی  او،  به گفته 
تولید خرما به یک میلیون و ۳۰۰ هزارتن رسیده 

است.
رشید فرخی با بیان سالانه به طور متوسط 
۲۵ تا ۳۰ درصد خرمای تولیدی صادر می شود، 
افزود: امسال برآورد می شود که ارزش صادرات 

خرما به ۴۰۰ میلیون دلار برسد.
قیمت  درصدی   ۱۵ تا   ۱۰ افزایش  از  او 
خرما برحسب کیفیت و نوع درجه بندی خبر 
نهاده های  افزایش قیمت  با وجود  داد و گفت: 
کشاورزی همچون سم، کود و ادوات و تجهیزات 
اخیر  سال های  طی  خرما  قیمت  کشاورزی، 
افزایش  کمترین  محصولات  دیگر  به  نسبت 

قیمت را داشته است.
آمارها  طبق  گفت:  خرما  انجمن  رئیس 
اما  هستند،  نخیلات  دارای  کشور  استان   ۱۲
استان های بوشهر، کرمان، سیستان و بلوچستان، 
تولیدکننده   ۶ خوزستان   و  فارس  هرمزگان، 
اصلی هستند که متاسفانه با شیوع آفت سوسک 
خرماخیز  استان های  در  حنایی  سرخرطومی 
حدود ۱۵ درصد نخلستان ها آسیب دیدند که 
امیدواریم هرچه سریع تر ستاد بحران اعتبارات 
لازم را تخصیص دهد چراکه این آفت خاموش 
و ویران کننده است که می تواند منجر به نابودی 

نخلستان ها شود.

۸00 هزار راس دام پروار گوساله 
وارد می شود

رئیس شورای تامین کنندگان دام گفت: با 
واردات ۸۰۰ هزار راس دام گوساله پروار، شرایط 

مطلوب تری در بازار گوشت ایجاد می شود.
منصور پوریان رئیس شورای تامین کنندگان 
گفت: طی ماه های اخیر با عرضه گوشت داخل 
لاشه وارداتی شاهد ثبات نسبی و کاهش قیمت 

در بخشی از اقلام گوشت بوده ایم.
سال  پایانی  ایام  در  ساله  همه  او،  گفته  به 
آن هاستند  بدنبال  جوسازی ها  با  افراد  برخی 
تامانع تداوم کاهش قیمت گوشت و رسیدن به 

نرخ واقعی هستند.
پوریان ادامه داد: بنابر آخرین اعلام مرکز آمار 
جمعیت دام سبک کشور ۶۰ میلیون راس است 
که با زایش های پاییز ۴ تا ۵ میلیون راس به این 
میزان اضافه می شود،  همچنین در بخش دام 
سنگین ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار راس دام شیری و 
گوشتی داریم که با احتساب دام  های محلی این 

میزان به ۵.۵ میلیون راس می رسد.
رئیس شورای تامین کنندگان دام قیمت هر 
کیلوگرم دام زنده گوسفندی و گوساله را ۱۷۰ 
براین  افزود:  و  کرد  اعلام  تومان  هزار  تا ۱۹۰ 
اساس قیمت منطقی هرکیلو گوشت با احتساب 
هزینه  های تولید ۳۵۰ تا ۴۲۰ هزار تومان است 

که فروش با نرخ های بالاتر منطقی نیست.
او گفت: احتمال واردات ۸۰۰ هزار راس دام 
پرواری گوساله در فصل زمستان نیز وجود دارد 
شرایط  ما  گذشته  ماه  دو  تولید  به  نسبت  که 

مطلوب خواهد شد.

طراحی آپشن خودرو های ایرانی، قدیمی است

صنعت، تجارت و کشاورزی

به گفته کارشناسان، طرح هوشمندسازی واحدهای خبازی 
در کاهش مصرف گندم و دورریز نان و جلوگیری از تخلفات 
تاثیر چندانی نداشته است، از این رو با یکسان سازی آرد و نان 

باید به مشکلات این حوزه برای همیشه پایان داد.
با اجرای طرح هدفمندی یارانه ها از دهه ۸۰ شاهد افزایش 
قیمت در برخی از کالاها بودیم، لذا در حوزه کالاهای اساسی 
بویژه حوزه آرد و نان باید زنجیره تولید و توزیع هدفمند شود.

بنابر آمار در حال حاضر سالانه ۱۵۵ هزار میلیارد تومان 
یارانه نان پرداخت می شود که بنابر پیش بینی های صورت 
گرفته، سال آینده یارانه آرد باید به ۲۳۰ هزارمیلیارد تومان 
به  و مسئولان  کارشناسان  از  بسیاری  یابد. هرچند  افزایش 
سبب شرایط تولیدکنندگان نان با پرداخت یارانه به واحدهای 

خبازی مخالف هستند.
با توجه به مشکلات حوزه آرد و نان از خرداد سال گذشته 
طرح هوشمندسازی واحدهای خبازی کلید خورد، هرچند این 

طرح هم نتوانست در کاهش ضایعات و فساد در حوزه آرد و 
نان تاثیر چندانی داشته باشد. همان طور بنابر اعلام مدیرکل 
دفتر بازرسی وزارت جهاد در برخی استان ها شاهد تخلفاتی در 
بحث هوشمندسازی نان همچون خشک کردن مقادیر زیادی 
قرص نان و فروش نان با کارت هدیه و دپو آرد یارانه ای در 

انبارها بودیم.
این درحالی است که جلال مشاور وزیر اقتصاد می گوید: در 
زیرساخت طرح هوشمندسازی به بلوغی رسیده ایم که روزانه به 
طور متوسط بیش از ۱۲ میلیون تراکنش خرید نان توسط مردم 
در سراسر کشور محقق می شود؛ این تراکنش ها در سامانه برای 

همه مردم به صورت سوابق خرید قابل مشاهده است.
مشاور وزیر اقتصاد گفت: نظارت و ارزیابی مردم دقیق ترین 
قابل اتکاترین و فراگیرترین روش بازرسی و نظارت است و 
سامانه نظر این کمک را می کند که مردم بدون آنکه کارت 
خوان در دسترسشان باشد و یا نیاز باشد فرایند ثبت تراکنش 

صورتحساب  تراکنش،  ثبت  محض  به  کنند  مشاهده  را 
الکترونیکی خرید خود را در گوشی تلفن همراه خود مشاهده 
کنند و انطباق با خرید آن را بسنجند و بر اساس آن نظر و 

دیدگاه خود را ثبت کنند.
و  فساد  و  رانت  نظیر  گسترده  مشکلات  وجود  با  حال 
افزایش دورریز نان و جایگزینی به عنوان خوراک دام و طیور 
و مخالفت بسیاری از مسئولان با کارشناسان با پرداخت یارانه 
به واحدهای خبازی انتظار می رود که دولت هرچه سریع تر 
تصمیماتی در این باره اتخاذ کند تا مصرف در حوزه گندم 

واحدهای خبازی به میزان واقعی خود برسد.

 اجرای طرح یکسان سازی و فرهنگ سازی نان توام 
با یکدیگر باید اجرا شود

در ادامه ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
اجرای  که  می دهد  نشان  میدانی  بررسی های  گفت:  تعاون 
هوشمندسازی نه تنها هیچ تاثیری در جلوگیری از هدررفت 
و کاهش ضایعات نداشته است، بلکه به رغم گرانی نان شاهد 
از  آنکه  به  توجه  با  نقاط هستیم.  برخی  کاهش کیفیت در 
تکنولوژی استفاده بهره ور و بهینه نداریم، اشکلات خودمان را 

به تکنولوژی و هوشمندسازی ناقص ربط می دهیم.
قاسمی ادامه داد: یکسان سازی آرد و نان، هوشمندسازی، 
افزایش بهره وری و فرهنگ سازی در راستای کاهش ضایعات 
نان باید در یک مجموعه دیده شود تا اثر گذار باشد، اجرای 
هرکدام به تنهایی تاثیری ندارد. همان طور که هوشمندسازی 
آرد و نان به تنهایی تاثیری در کاهش مصرف یا بهبود مصرف 
از  نان یکی  و  آرد  نداشته است. یکسان سازی  آرد و گندم 
تولیدی  آرد  کیفیت  و  دورریز  و  کاهش ضایعات  مولفه های 

محسوب می شود.

کاهش  راهکار  خانوار  به  مستقیم  یارانه  پرداخت 
ضایعات نیست

جلال محمود زاده نایب رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: 

پرداخت مستقیم یارانه نان به خانوار موجب شده تا دولت 
در مواقع کمبود نقدینگی، از پرداخت امتناع کند که این امر 
به سبب افزایش قیمت، اقشار آسیب پذیر را در تامین دچار 

مشکل می کند.
از  جلوگیری  راهکار  را  هوشمندسازی  کامل  اجرای  او 
اگر  افزود:  و  دانست  نان  و  آرد  حوزه  تخلفات  و  ضایعات 
هوشمندسازی به نحو بهتری اداره شود به طوریکه نظارت ها 
افزایش یابد، شاهد ارتقای کیفیت و جلوگیری از هدررفت و 
دورریز نان هستیم. پرداخت مستقیم یارانه نان به خانوار، اقشار 
آسیب پذیر در تامین نان دچار مشکل می شوند چراکه یارانه 
به تعداد اعضای خانوار پرداخت می شود، درحالیکه آنها نسبت 
به دیگر آحاد جامعه نان بیشتری مصرف می کنند. با اجرای 
کامل هوشمندسازی و تشدید نظارت ها پیش بینی می شود 
که ۲۰ تا ۳۰ درصد جلوی ضایعات و تخلفات گرفته می شود.

 ۸.5 به  گندم  مصرف  نان  و  آرد  سازی  یکسان  با 
میلیون تن می رسد

اگر  گفت:  گندمکاران  ملی  بنیاد  رئیس  عطااللّ هاشمی 
هوشمندسازی واحدهای خبازی موثر بود، باید میزان مصرف 
آرد و تخلفات حوزه آرد و نان کاهش می یافت که متاسفانه این 

امر رخ نداده است.
به  یارانه  که  است  دهه  آمار حداقل ۲  بنابر  او،  گفته  به 
خروجی  هیچ  درحالیکه  می شود،  داده  خبازی  واحدهای 
مثبتی نداشته است و تا زمانیکه آرد به قیمت واقعی در اختیار 

واحدهای خبازی قرار نگیرد، این مشکلات استمرار دارد.
راهکار رفع  را  به خانوار  یارانه مستقیم  هاشمی پرداخت 
اختیار  در  آزاد  قیمت  با  آرد  اگر  افزود:  و  دانست  مشکلات 
واحدهای نانوایی قرار بگیرد و نانوایان با قیمت آزاد نان را به 
فروش رسانند، جلوی ضایعات حوزه آرد و نان کاهش می یابد.  
بنابر آمار سالانه ۱۰ میلیون آرد مورد نیاز واحدهای خبازی 
است که با یکسان سازی  پیش بینی می شود که مصرف گندم 

با کاهش حداقل ۱۵ درصدی به ۸  .۵ میلیون تن برسد.

معاون سازمان تنظیم مقررات رادیویی گفت: اپراتور ها باید ظرف شش ماه سرعت 
اینترنت را ۳۰ درصد افزایش دهند؛ در غیر این صورت با آنها برخورد می شود.

با  اینترنت  افزایش تعرفه  شبکه خبر در برنامه گفت وگوی ویژه خبری درباره 
آسوشه، استاد دانشگاه و کارشناس حوزه فناوری اطلاعات و معاون اسبق مرکز ملی 
فضای مجازی، رضایی »مدیر کل حقوقی و تنظیم مقررات اپراتور ایرانسل و روحانی 

نژاد« معاون سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت وگو کرد.
و  تعرفه ها  افزایش  درباره  فناوری  حوزه  کارشناس  و  دانشگاه  »استاد  آسوشه 
شروطی که برای آن گذاشته شده است« گفت: افزایش تعرفه ها باید انجام می شد؛ 
اما نکته ای که وجود دارد این است که مشکلاتی که در شبکه وجود دارد با این روش 
دستوری که وزارت ارتباطات به عنوان شرط افزایش ۳۰ درصدی سرعت اینترنت، 

ارائه خدمات  ۵Gو افزایش خدمات  ۴Gقرار داده است حل نمی شود.
او ادامه داد: همین حالا چند مصوبه وجود دارد که هنوز اجرایی نشده است، 
مثلا خدمات اینترنت با استفاده کردن از داده های داخلی نسبت به خدمات اینترنت 
بین الملل باید نیم بها باشد که هیچ شاخص و هیچ روشی برای آن وجود ندارد که 
مردم متوجه شوند که اگر هزار تومان هزینه برای اینترنت پرداخت می کنند، چه  
میزانش را اینترنت بین الملل و چه حجمی از آن را اینترنت داخلی استفاده کرده اند.

وی افزود: طبق مصوبه  شورای عالی فضای مجازی و ابلاغی که به مجموعه ها انجام 
شده موضوع نیم بها بودن اینترنت داخلی برای سال ها قبل است؛ ولی متاسفانه، چون 
یک چنین شاخصی وجود نداشته و هیچ روشی برای اندازه گیری آن به کاربران شبکه 

معرفی نشده، همه  اپراتور ها خدمات را تمام بها حساب می کنند چه کاربر از خدمات 
داخلی استفاده کند و چه از خدمات بین الملل استفاده کند. 

این کارشناس فناوری ادامه داد: این که افزایش قیمت اینترنت داشته باشیم 
لاجرم است؛ چون تقریبا از سال ۹۵ تغییر جدی اتفاق نیفتاده است و به هرحال این 
مقدار سرمایه را که اپراتور ها در این فضا سرمایه گذاری کرده اند اگر در هر کسب و 

کار دیگری سرمایه گذاری می کردند حتما سود بهتری را عایدشان می کرد.
آسوشه گفت: افزایش قیمت اینترنت ایرادی ندارد اما در عوض مردم باید واقعا 
شاهد افزایش کیفیت سرعت و خدمات اینترنت باشند؛ اما متاسفانه آن طور که من 
اطلاع دارم، هیچ روشی برای اندازه گیری مثلا ۳۰ درصد افزایش سرعت وجود ندارد. 
نکته بعدی این که وقتی که اعلام می شود سرعت شبکه دسترسی بالا رفته است اما 

در عمل اتفاقی نمی افتد و کاربران چیزی حس نمی کنند، فایده ای ندارد.
مهدی روحانی نژاد معاون سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی درباره 
افزایش تعرفه اینترنت و کیفیت خدمات اپراتورها گفت: در وزارت ارتباطات و سازمان 
تنظیم مقررات رادیویی کاملا نظارت لحظه ای و دقیق روی کیفیت شبکه ارتباطی 

داریم و مردم اگر شکایت یا دغدغه دارند با ما تماس بگیرند.
او ادامه داد: اگر که اپراتور ها متعهد شدند ظرف شش ماه سرعت اینترنت را ۳۰ 
درصد افزایش بدهند ما هم ظرف شش ماه بررسی خواهیم کرد. گزارش می دهیم 
که وضعیت سرعت اینترنت چقدر تغییر کرده است و اگر اپراتورها به تعهداتی که 
دارند عمل نکنند با آنها برخورد می شود و جرایم خیلی سخت و سنگین برایشان در 

نظر گرفته شده است.
او گفت: الان ۱۵ سال و حتی بیشتر است که اپراتور ها پروانه دارند و آن چیزی که 
در پروانه آنها بوده را به دقت بررسی کرده ایم و تا الان هم هر آنچه که تعهد داشتند 
را تقریبا با دقت بالایی انجام داده اند اگر هم گاهی اوقات تعهدات اتفاق نیفتاده ما 

برخورد قانونی کرده ایم و جریمه هم شده اند. 
روحانی نژاد تصریح کرد: افزایش تعرفه اینترنت دلایل مختلفی دارد؛ طبیعتا ما 
تورم داشتیم و قیمت اینترنت باید افزایش پیدا می کرد اما سازمان مقررات رادیویی 
جزء معدود دستگاه های حاکمیتی است که تعهد گرفته که در ازای افزایش تعرفه 

افزایش خدمات هم داشته باشد.

در گفتگوی ویژه خبری مطرح شد؛

کیفیتی  مزیت  و  آپشن  گفت:  تهران  خودروی  تعمیرکاران  اتحادیه  رئیس 
خودرو های ما با خودرو هایی که در دنیا تولید می شود خیلی فاصله دارد.

علیرضا نیک آئین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران گفت: خرید از 
فروشنده خصوصی و انجام  ندادن کارشناسی دقیق خودرو از اشتباهات رایج هنگام 

خرید خودروی دست دوم است.
ابراز تأسف از تخلف های گسترده در معاملات مربوط به خرید و  با  نیک آئین 
معاملات  این  در  بالایی  ارقام  آنکه  وجود  با  گفت:  دوم  فروش خودرو های دست 
جابه جا می شود و خریداران بابت خرید خودرو های کارکرده پول زیادی هم پرداخت 

می کنند، اما متأسفانه هیچ کنترلی بر این معاملات وجود ندارد.

با سازمان معاینه فنی تهران  ادامه داد: قبلا ما در نشست هایی که  نیک آئین 
داشتیم، پیشنهاد دادیم که مراکز تخصصی برای تأیید اصالت خودرو و انجام کار های 
کارشناسی در معاملات خودرو های دست دوم تاسیس شود تا اصالت خودرو ها در 
این مراکز بررسی شود و متقاضیانی که قصد خرید و فروش خودرو های کارکرده را 
دارند بتوانند با اطمینان خاطر بیشتری معاملات خود را انجام دهند؛ اما متأسفانه 

این پروژه متوقف شد.
حاضر  حال  در  اینکه  به  اشاره  با  تهران  خودروی  تعمیرکاران  اتحادیه  رئیس 
پرونده های زیادی در محاکم قضایی بابت کلاهبرداری، گران فروشی و مشکلات فنی 
و غیرفنی موجود در خودرو های دست دوم در جریان است، تأکید کرد: با توجه به این 
مشکلات در همین  جا دوباره پیشنهاد خود را مبنی بر تاسیس مراکز بررسی اصالت 

خودرو ها مطرح می کنیم تا کمتر شاهد این مشکلات باشیم.
نیک آئین در پاسخ به این پرسش که در حال حاضر چه نوع کلاهبرداری هایی در 
معاملات و بازار خرید و فروش خودرو های دست دوم رایج تر است؟ گفت: متأسفانه 
یک سری سودجو قولنامه هایی را تنظیم می کنند که در آن عنوان می شود اگر خودرو 
نقص فنی داشت، معامله فسخ خواهد شد. به این ترتیب بابت فسخ شدن آن معامله 
هم رقمی دریافت می کنند. یعنی خودرو را دستکاری می کنند، برای مثال آب داخل 
موتور می ریزند و به این ترتیب معامله را بر هم می زنند. اینگونه کار های خلاف برای 

خریداران مشکلات بسیاری ایجاد می کند.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران به متقاضیان خرید توصیه کرد؛ قبل از 
نهایی شدن معامله حتما با یک تعمیرکار معتمد مشورت کرده و خودرو را به  صورت 

کامل چک و بررسی کنند تا معامله کم ریسکی انجام دهند. نیک آئین در مورد اینکه 
چه تعمیرگاه هایی برای مراجعه متقاضیان خرید خودرو قابل اعتماد هستند؟ گفت: 
تعمیرکارانی که از اتحادیه تعمیرکاران خودرو جواز رسمی دریافت کرده اند، همه 

مورد تأیید هستند.
وی همچنین در مطلبی اظهار کرد: متأسفانه طراحی پلتفرم و پایه ای که ما 
داریم به سال های خیلی قبل برمی گردد و آپشن هایی که در خودرو های ایرانی 
وجود دارد آپشن های چندان مطرحی نیستند. آپشن و مزیت کیفیتی خودرو های 
ما با خودرو هایی که در دنیا تولید می شود خیلی فاصله دارد. متأسفانه طراحی 
پلتفرم و پایه ای که ما داریم به سال های خیلی قبل برمی گردد و آپشن هایی که در 

خودرو های ایرانی وجود دارد آپشن های چندان مطرحی نیست.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودروی تهران تصریح کرد: امروز رقابت خودروسازان 
در سطح دنیا خیلی سخت و سنگین شده و به خاطر رقابتی که دارند برخی آپشن ها 
را رایگان هم می کنند؛ لذا برای ورود به بازار های بزرگ تر و ایجاد امکانات بیشتر برای 

مردم باید آماده شده و از امکانات و تکنولوژی های جدید استفاده کنیم.
نیک آئین گفت: ما هنوز با بازاری که در رابطه با آپشن های خودرو وجود دارد 
فاصله  معناداری داریم، چون واحدی نداریم که بخواهیم به خودروساز یک خودرو با 
آپشن های خاص سفارش دهیم و یک خودروی عامیانه ای تولید می شود و مصرف 
کننده هم مجبور است همان را خریداری کند. در حال حاضر چین بازار آمریکا و 
کشور های دیگر را قبضه کرده، اما ما هنوز در اصل موضوع مشکل داریم و زیان ده 

هستیم و لذا خیلی زود است که در مورد آپشن ها صحبت کنیم.

افزایش قدرت اعتبار دهی بانک ها زمینه ساز تکمیل واحدهای مسکن می شود
اعتبارات  کاهش  و  بانک ها  اعتبارات  افزایش  و  تکمیل  با  گفت:  خواه  محبت 
بانک های متخلف شاهد تکمیل واحد های مسکن مهر وتسریع در اجرای واحد های 

مسکن ملی خواهیم بود.
خلیل محبت خواه مدیرعامل شرکت عمران پردیس گفت: با تکمیل زیرساخت های 
واحدهای مسکن مهر به زودی شاهد تحویل واحدها خواهیم بود و روند اجرای 

پروژه ها تسریع می شود.
به گفته وی هماهنگی برای اجرای این پروژه ها در دستور کار قرار گرفته و به 

زودی تعداد زیادی از پروژه های  مسکن مهر  را به بهره برداری خواهیم رساند.
او می گوید: در حال حاضر برای تکمیل واحدهای مسکن مهر و همچنین مسکن 

ملی باید منابع مالی لازم تزریق شود که آن هم باید از سوی بانک ها تامین اعتبار شود. 
محبت خواه اظهار کرد: در حال حاضر برای افزایش تامین اعتبار بانک ها باید طبق 
قانون برنامه هفتم توسعه از اعتبارات بانک های متخلف کاسته و به بانک های که در 
این زمینه همکاری داشته اند اضافه شود که در این زمینه هم باید بانک مرکزی و 

وزارت راه وشهرسازی همکاری کنند.
وی گفت: در حال حاضر همکاری برخی از بانک ها در این بخش مناسب بوده 
اما باید بانک ها ی دیگر هم در این زمینه همکاری بهتری داشته باشند که  یکی 
از راهکارهای آن کاهش اعتبارات بانک های متخلف و افزایش اعتبارات بانک های  

دولتی است .
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گزارش ...

سرانجام قیمت خرید تضمینی گندم به کجا رسید؟

۷20 میلیارد تومان اعتبار برای 
محصولات فناورانه اختصاص یافت

وزارت  نوآوری  و  فناوری  دفتر  مدیرکل 
صمت از تخصیص ۷۲۰ میلیارد تومان اعتبار 

برای محصولات فناورانه خبر داد.
دانش  و  فناوری  کار  گفت:  بابایی  علی 
بنیان در ایران دشوار است زیرا بحث رقابت و 

مشوق ها را در خیلی از صنایع نداریم.
صورت  اقدامات  مهمترین  به  اشاره  با  وی 
افزود:  کشور  بنیان  دانش  صنعت  در  گرفته 
محصولات  سیاستگذاری  در  عطفی  نقطه 
فناورانه به زودی ابلاغ خواهد شد زیرا تقریبا 
سیاستگذاری  ایران  در  فناورانه  محصولات 

متمرکزی نداشت.
مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت 
تصریح  بنیان  دانش  صنعت  کارگروه  دبیر  و 
معاونت  از  لیستی  وزیر،  دستور  طبق  کرد: 
علمی دریافت کردیم و به دفاتر تخصصی ارائه 
دادیم و در این حوزه به شدت سخت گرفتیم تا 
کیفیت محصولات قابل رقابت، تولیدات مکفی 

و محصول استراتژیک باشد.
لیست  از  کرد:  خاطرنشان  مسئول  این 
است  داده  ما  به  علمی  معاونت  که  هزارتایی 
این محصولات  که  نهایی شده  ۱۶۱ محصول 

استراتژیک و فناورانه هستند.
مسئله  مهمترین  کرد:  بیان  بابایی 
شرکت های دانش بنیان موضوعات ارز، تعرفه 
آینده  هفته  طی  امیدواریم  و  است  واردات  و 
از  یکی  نظرم  به  و  اجرا شود  وارد  لیست  این 
در  فنآوری  حوزه  تاریخ  اقدامات  بزرگترین 

ایران خواهد بود.
منابع  از  درصد   ۱۰ گفت:  پایان  در  وی 
تبصره ۱۸ وزارتخانه را برای محصولات فناورانه 
اختصاص دادیم که معادل ۷۲۰ میلیارد تومان 

است که این اقدام در سه ماه اخیر انجام شد.

قطع گاز 4۸۸ اداره دولتی کشور
 از ابتدای آذرماه

مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی 
گاز ایران از قطع گاز ۴۸۸ اداره دولتی کشور 
از ابتدای اجرای طرح پایش مصرف گاز )اول 

آذرماه( خبر داد.
مسلم رحمانی با اشاره به اجرای طرح پایش 
اول  معاون  دستور  طبق  اداره ها  گاز  مصرف 
رئیس جمهوری، گفت: با توجه به روند کاهشی 
دما، اجرای طرح بازرسی وضع مصرف و پایش 
دمای اداره های دولتی با شدت بیشتری انجام 
و برخورد با سازمان های متخلف در این حوزه 

با جدیت انجام می شود.
ادواری  بازدید های  انجام  به  اشاره  با  وی 
از سوی تیم های کارشناسی شرکت ملی گاز 
رعایت حفظ دمای ۱۸ درجه  لزوم  بر  ایران، 
تأکید  اداری،  فضا های  همه  در  سانتی گراد 

کرد.
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی 
اداره های  با  برخورد  نحوه  درباره  ایران  گاز 
متخلف گفت: از ابتدای آذرماه تاکنون، دمای 
این  بر  که  شد  پایش  دولتی  اداره  هزار   ۱۳۲
اساس، گاز ۴۸۸ اداره دولتی که با وجود صدور 
نکردند،  مبادرت  مصرف  اصلاح  به  اخطار، 
برای  اخطار  مورد   ۷۶۲۶ همچنین  شد.  قطع 

اداره های متخلف نیز صادر شده است.
به  توجه  با  کرد:  تصریح  پایان  در  وی 
 ۱۸( دمای  رعایت  بر  مبنی  ابلاغی  بخشنامه 
موظفند  اداره ها  در  مربوطه  مسئولان  درجه(، 
کار،  آغاز  از  پیش  ساعت  یک  حداکثر  که 
وسایل گرمایشی را روشن کرده و یک ساعت 
در  گرمایشی  وسایل  نیز  کار  پایان  از  پیش 

اداره ها خاموش شود.

امضای 2 سند همکاری تجاری و 
صنعتی میان ایران و تاجیکستان

در شانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی، تجاری، فنی و صنعتی 
ایران و تاجیکستان دو سند همکاری به امضای 

روسای کمیسیون دو کشور رسید.
اجلاس  شانزدهمین  اختتامیه   آئین 
اقتصادی،  همکاری های  مشترک  کمیسیون 
تجاری، فنی و صنعتی جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری تاجیکستان در شرایطی به ریاست 
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو و لیر جمعه وزیر 
تاجیکستان  جمهوری  آب  ذخایر  و  انرژی 
برگزار شد که امضای دو سند همکاری حسن 
ختام نشست دو کشور در شهر »دوشنبه« بوده 

است.
به نقل از وزارت نیرو، همچنین علاوه بر این 
تفاهم نامه، »برگزاری دوره آموزشی در حوزه 

آب« میان دو کشور امضا و مبادله شد.
اجلاس  این  مهم  موضوعات  از  همچنین 
و  ایران  میان  الکتریکی  ارتباط  »برقراری 
سنگ  نیروگاه  و  سد  »پروژه  تاجیکستان«، 
»طرح  استقلال«،  تونل  »پروژه   ،»۲ توده 
احداث نیروگاه راغون« و »آمادگی ایران برای 
اجرای پروژه های آب و برق در تاجیکستان« 
کمیسیون  اجلاس  شانزدهمین  در  که  است 
مشترک همکاری های اقتصادی، تجاری، فنی 
تصویب  به  تاجیکستان  و  ایران  صنعتی  و 

رسید.

در صف اول مطرح شد؛

۴۵ درصد از طرح جهاد آبرسانی تکمیل شده است

سهم ۷۷.۵ درصدی بخش دولتی از سبد تولید خودرو کشور

در ۹ ماه ابتدایی سال رقم خورد؛

مدیرعامل آبفای کشور گفت: در طرح آبرسانی جدید ۱۰ 
هزار روستا برای برنامه ۴ ساله تعریف شد که ۴.۷ میلیون نفر 
جمعیت را شامل می شود که تاکنون پیشرفت ۴۵ درصدی 

داشته است.
و  فاضلاب  و  آب  صنعت  موضوع  اول  صف  برنامه  در 
چالش های آن مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت و هاشم امینی 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور به سوالاتی پاسخ داد.
هاشم امینی گفت: ما در کشوری با اقلیم خشک و نیمه 
خشک هستیم. متوسط بارندگی در دنیا حدود ۸۰۰ تا ۸۵۰ 
میلی متر است و در قاره آسیا ۶۰۰ تا ۶۵۰ میلی متر در سال 
است؛ اما در کشور ما این رقم ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلی متر بوده 
است. از طرفی میزان بارش ها ناهمگن بوده و در بخشی از 
اقلیم ها بارش بالای هزار میلی متر و در برخی نقاط نیز بارش 
ناچیزی داریم. همین موضوع باعث می شود که چالش هایی در 

تامین آب داشته باشیم. 
او افزود: امسال چهارمین سال خشک را سپری می کنیم و 
در بیش از ۵ دهه آماری که وجود دارد، یکی از بدترین سال ها 
را پشت سر می گذاریم. اما برنامه ریزی هایی در حال انجام 
است که بتوانیم آب شرب و بهداشت را در شهر ها و روستا ها 
تامین کنیم. ۹۹.۹ درصد جمعیت شهری و ۸۷ درصد جمعیت 
روستایی تحت پوشش شبکه آب هستند. شاخص آبرسانی 
هدف  و  بود  درصد  سیزدهم ۸۲  دولت  ابتدای  در  روستا ها 

گذاری دولت این است که این عدد را به ۹۰ درصد برساند.
او ادامه داد: ۶۰ درصد آبی که به دست مردم می رسد از 
آب های زیرزمینی و ۴۰ درصد از منابع آب سطحی است. این 
میزان از شرب در ۱۶۹ تصفیه خانه در سطح کشور تصفیه 
می شود و قریب به ۹۵۰ آزمایشگاه کنترل کیفی به صورت 
روزانه کیفیت آب را در سطح شهر و روستا رصد می کنند. 

جمع مخازن آب ما در کشور که در افزایش پایداری و تاب 
آوری شبکه موثر هستند حدود ۲۱.۶ میلیون مترمکعب است.

هاشمی در پاسخ به اینکه هدر رفت آب شرب چقدر است، 
گفت: اشتباه قرائت یا مصارف مجاز بدون درآمد را به عنوان 
و  مجموع شهر  در  عدد  این  می شناسیم.  درآمد  بدون  آب 
دلیل  به  رفت  این هدر  است.  روستای کشور ۳۱.۵ درصد 
فرسودگی شبکه های آب و انشعابات و حوادثی است که در 
شبکه رخ می دهد. در دنیا در اقلیم های خشک، میزان آب 
بدون درآمد ۱۵ درصد و تلفات واقعی در کشور های پیشرفته 
که شبکه های استانداردی دارند بین ۳ تا ۴ درصد هدر رفت 

است. 
مدیرعامل آبفای کشور گفت: هدر رفت بیشتر ما مربوط 
به برخی از استان هایی است که شبکه های آنها قدیمی است. 
در استان هایی مانند یزد، قم، قزوین و اصفهان هدر رفت آب 
عددی بین ۱۶ تا ۱۷ درصد بوده و شاخص بسیار خوبی است.

او در تشریح شرایط تنش آبی و اینکه چه تعداد از شهر های 
کشور با این چالش مواجه هستند، گفت: شهر هایی که بین 
منابع و مصارف ناترازی داشته باشند و این ناترازی بیش از ۱۰ 
درصد باشد، شهر دچار تنش آبی است. هر سال با از دست 
رفتن بخشی از آب های سطحی، تعدادی از شهر ها و روستا ها 
دچار تنش آبی می شوند. از ابتدای سال آبی به رصد و پایش 
شهر ها شروع می کنیم و در حال حاضر ۲۷۵ شهر دچار تنش 
آبی هستند که خوشبختانه تمام این شهر ها پایش شده اند و 
به صورت هفتگی پروژه هایی که برای رفع تنش در نظر گرفته 

شده به موقع به بهره برداری می رسد.
هاشمی در خصوص وضعیت آبی در تهران گفت: تهران 
از طرف شرق از سه سد لار، لتیان و ماملو و از طرف غرب از 
کرج و لتیان بهره مند می شود. برنامه ریزی ما برای کلانشهر 

تهران این است که هیچگونه خللی در حوزه آب ایجاد نشود و 
تابستان سال گذشته با بهره برداری از پروژه ها، تنش آبی در 

تهران مدیریت شد.
این مقام مسئول ادامه داد: برای مدیریت تنش آبی باید 
میزان تاب آوری را افزایش دهیم و پایداری شبکه را حفظ 
کنیم. در شهری مثل تهران سامانه های مدیریت فشار، هدر 
رفت شبکه کاهش پیدا می کند. توزیع آب در تهران به صورت 
لحظه ای میزان آب را کنترل می کند تا همه شهروندان از یک 

عدالت کمی در توزیع آب بهره مند شوند.
هاشمی در مورد کشف منابع جدید آب گفت: نگاه وزارت 
و آب شیرین کن ها  دریا  از ظرفیت آب  است که  این  نیرو 
استفاده کند. برنامه ریزی ما این است که ۳.۲ میلیون نفر را 

تحت پوشش این سامانه های آبرسانی داشته باشیم که تاکنون 
۱.۴ میلیون نفر آن تکمیل شده است.

مدیرعامل آبفای کشور با تشریح پیشرفت جهاد آبرسانی 
گفت: به جهت عقب افتادگی که در تامین آب شرب روستا 
داشتیم، یک برنامه داریم تا در قالب قرارگاه بتوانیم پروژه ای 
تعریف کنیم و مشکلات تامین آب شرب پایدار را در روستا ها 
که شبکه توزیع وجود ندارد حل کنیم. در این طرح آبرسانی 
۱۰ هزار روستا برای برنامه ۴ ساله تعریف شد که ۴.۷ میلیون 
نفر جمعیت را شامل می شود که تاکنون پیشرفت ۴۵ درصدی 
داشته است. تا ابتدای سال ۱۴۰۴ باقی مانده آبرسانی این 
روستا ها تکمیل خواهد شد. در این صورت شاخص تامین آب 

شرب روستا به ۹۰ درصد می رسد.

توسط  خودرو  انواع  تولید  آمار  طبق 
خودروسازان بزرگ ۲.۸ درصد و در خودروسازان 
خصوصی نزدیک به ۷۰ درصد نسبت به مدت 

مشابه رشد کرده است.
وزارت  سوی   از  شده  ارائه  آمار  اساس  بر 
صنعت، معدن و تجارت از ابتدای سال جاری تا 
پایان آذر در مجموع ۷۶۶ هزار و ۴۷۱ دستگاه 

خودرو در بخش دولتی و توسط دو خودروساز 
بزرگ کشور تولید شده که نشان از سهم ۷۷.۵ 
کشور  خودروی  تولید  کل  مجموع  از  درصدی 
دارد و نسبت به ۷۴۵ هزار و ۳۹۴ دستگاه خودرو 
تولیدی در مدت مشابه سال گذشته رشد ۲.۸ 

درصد بیشتر شده است.
 ۲.۵درصد الباقی تولید خودروها، سهم بخش 

خصوصی است که آمار تولید ۲۲۳ هزار و ۴۴۲ 
و ۲۱۸  هزار  به ۱۳۲  نسبت  و  داشته  دستگاه 
دستگاه تولیدی در مدت مشابه سال گذشته، ۶۹ 
درصد افزایش تولید توسط این خودروسازان رقم 

زده شده است. 
و  ایران خودرو  مجموع  در  سواری  تولید 
سایپا طی مدت مذکور سال جاری ۶۵۷ هزار 
و ۸۵۴ دستگاه است که ۴۳۵۶ دستگاه کمتر 
از مجموع تولید آنها در ۹ ماهه معادل ۶۶۲ هزار 
بخش  در  سواری  تولید  است.  دستگاه  و ۲۱۰ 
خودروسازان خصوصی از ۹۹ هزار و ۲۹۸ دستگاه 
با رشد ۸۱ درصدی به ۱۷۹ هزار و ۴۹۱ دستگاه 

رسیده است. 
در  تولید  تیراژ  بیشترین  سواری ها،  از  پس 
دسته وانت هاست؛ تولید وانت در ۹ ماهه امسال 
در خودروسازان دولتی ۹۶ هزار و ۱۶۱ دستگاه 
بوده که نسبت به ۷۰ هزار و ۲۱۶ دستگاه قریب 
به ۳۷ درصد افزایش را ثبت کرده است. تولید 
 ۵۲۰ و  هزار   ۱۸ از  خصوصی  بخش  در  وانت 
به ۲۴ هزار و ۶۷۸  دستگاه در ۹ ماهه ۱۴۰۱ 

دستگاه در مدت مشابه سال جاری رسیده که 
نشان از رشد ۳۳ درصدی تولید این خودرو ها در 

بخش خصوصی دارد.
تولید ون در بخش خصوصی  اما  در مقابل، 
در این مقایسه آماری افت ۶۵ درصدی تولید را 
تجربه کرده و از ۹۴۶ هزار دستگاه در مجموع ۹ 
ماهه ۱۴۰۱ به ۳۳۵ هزار دستگاه رسیده است. 
مختص  تنها  دولتی  بخش  در  ون ها  تولید  اما 
از  درصدی   ۴۰ رشد  با  که  است  ایران خودرو 

۱۵۷۱ دستگاه به ۲۲۰۷ دستگاه رسیده است.
این  در  ون  تولید  نیز  خصوصی  بخشی  در 
در  و  یافته  کاهش  درصد   ۶۵ آماری  مقایسه 
حالیکه در ۹ ماهه سال گذشته، ۹۴۶ دستگاه ون 
تولید شد، تولید این خودرو ها به ۳۳۵ دستگاه در 
مدت مشابه امسال تقلیل یافته است. در حوزه 
خودرو های سنگین، تولید کامیونت، کامیون و 
کشنده در خودروساز های خصوصی از ۱۲ هزار و 
۱۹۹ دستگاه در مدت مذکور سال ۱۴۰۱ به ۱۷ 
هزار و ۹۹۵ دستگاه در ۹ ماهه ۱۴۰۲ رسیده و 

رشد ۴۸ درصدی را رقم زده است.

تولید باری های سنگین در دولتی ها در ۹ ماهه 
امسال ۹۸۹۷ دستگاه ثبت شده که نسبت به ۱۰ 
هزار و ۸۹۰ دستگاه تولیدی در مدت مشابه سال 
گذشته افت تولید حدوداً ۹ درصدی داشته است. 
تولید مینی بوس در دو خودروساز بزرگ کشور در 
۹ ماهه امسال صفر بوده است؛ این در حالی است 
تنها یک دستگاه  ایران خودرو سال گذشته  که 
مینی بوس تولید کرده بود. در بخش خصوصی، 
اما تولید این خودرو ها از ۷۶۵ دستگاه با افت ۲۰ 

درصدی به ۶۱۲ دستگاه رسیده است.
در نهایت نیز تولید اتوبوس در ۹ ماهه سال 
 ۳۳۱ خصوصی  خودروسازان  بخش  در  جاری 
 ۴۹۰ به  نسبت  درصدی   ۳۲ افت  با  دستگاه 
دستگاه تولیدی در ۹ ماهه ۱۴۰۱  ثبت شده 
آمار  نیز  دولتی  بخش خودروسازان  در  و  است 
تنها مختص  امسال،  ماهه  اتوبوس در ۹  تولید 
گروه صنعتی ایران خودرو است که ۳۵۲ دستگاه 
تولید شده و ۳۰ درصد کمتر از میزان تولید آن 
در مدت مشابه سال گذشته معادل ۵۰۶ دستگاه 

است.

کالای  ترین  مهم  گندم  آنکه  به  توجه  با 
این  از  می شود،  محسوب  کشور  استراتژیک 
باید  خود  نظارتی  وظیفه  برحسب  مجلس  رو 
خرید  قیمت  تر  سریع  هرچه  اعلام  پیگیر 

تضمینی گندم شود.
تضمینی محصولات  قانون خرید   براساس 
مشمول  محصولات  خرید  نرخ  کشاورزی، 
زراعی  سال  آغاز  از  قبل  باید  گذاری  قیمت 
آن  مبنای  بر  بتوانند  کشاورزان  تا  اعلام شود 
تصمیمات لازم برای کشت را اتخاذ کنند که 
آغاز  از  روز   ۹۷ از  بیش  گذشت  با  متاسفانه 
سال زراعی این نرخ به طور رسمی اعلام نشده 
جهاد  وزیر  قانون  برمبنای  درحالیکه  است. 
حداکثر یک هفته پس از تصویب باید نرخ را 

اعلام کند.
عسگری رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
در ۲۱ آذرماه اعلام کرد: کار کارشناسی قیمت 
طبق  و  است  شده  انجام  مجلس  در  گندم 
که  جلساتی  و  جمهور  رئیس  با  که  مکاتبات 
با وزیر جهاد کشاورزی داشتیم، دولت مکلف 
است قیمت گندم را بزودی اعلام کند. براین 
داده  مهلت  جهاد  وزیر  به  هفته  یک  اساس 
این  از  هفته  یک  با گذشت  متاسفانه  که  شد 
اعلام  استراتژیک  محصول  این  نرخ  موضوع، 

رسمی نشده است.
مصوبه  اعلام  دولت  سخنگوی  گذشته  روز 
به  گندم  قیمت  برای  گذاری  قیمت  شورای 
تکذیب کرد که  وزیر جهاد  از سوی  را  دولت 
این امر با واکنش اعضای شورای قیمت گذاری 

روبرو شد.
ملی  بنیاد  رئیس  ارتباط  همین  در 
کشاورزی  اصناف  اتاق  رئیس  و  گندمکاران 
به عنوان ۲ عضو شورای قیمت گذاری اعلام 
هیچ  دولت  به  گندم  قیمت  ابلاغ  که  کردند 
ارتباطی به اعضای شورای قیمت گذاری ندارد 
را  امر  این  باید  جهاد  وزیر  قانون  براساس  و 
انجام دهد و اکنون با گذشت بیش از ۳ ماه از 

آغاز سال زراعی بیان چنین موضوعاتی نکات 
انحرافی است.

با  کشور  اقتصادی  و  سیاسی  امنیت 
گندم گره خورده است

رئیس کمیسیون  قاسمی  ارسلان  ادامه  در 
آنکه  به  توجه  با  گفت:  تعاون  اتاق  کشاورزی 
محسوب  استراتژیک  کالای  ترین  مهم  گندم 
می شود که امنیت غذایی، سیاسی و اقتصادی 
قیمت  با  نباید  رو  این  از  است،  خورده  آن  با 
با توجه به  خرید گندم این گونه رفتار کرد.  
نرخ  مالی  منابع  کمبود  بهانه  به  دولت  آنکه 
سوال  این  جای  است،  اعلام نکرده  را  گندم 
واردات  برای  منابع  چطور  که  است  مطرح 
گندم  قیمت  که  می کنند  اذعان  گرچه  دارد؟ 
این  به  اما رفتن  ارزانتر داخلی است،  خارجی 
سمت و سو امنیت غذایی کشور را در معرض 

خطر قرار می دهد.
تعاون  اتاق  کشاورزی  کمیسیون  رئیس 
افزود: گندم یک مولفه چند وجهی است که 
و  گران  واسطه  صنعت،  و  صنف  افراد  برخی 
سود  بازار  آشفته  این  از  می خواهند  دلالان 
این   که  آنجا  از  اما  بیاورند،  بدست  بیشتری 
کشور  غذایی  امنیت  با  مستقیما  محصول 
را  موضوع  این  باید  دولتمردان  است،  وابسته 
اعلام  را  نرخ  تر  هرچه سریع  و  بگیرند  جدی 

کنند.
بحث  در  خودکفایی  اینکه  بیان  با  او 
امکان  فعلی  شرایط  با  کشاورزی  محصولات 
پذیر نیست، گفت: برای دستیابی به خودکفایی 
افزایش  وری  بهره  باید  کشاورزی  بخش  در 
به خوداتکایی  بذر خوب  از  استفاده  با  تا  یابد 

می رسیم.
کمیسیون  هفته ای  یک  مهلت  به  توجه  با 
مهلت  سرآمدن  و  جهاد  وزیر  به  کشاورزی 
سریعتر  هرچه  نرخ  که  می رود  انتظار  مقرر 
برای خروج کشاورزان از بلاتکلیفی اعلام شود 

استراتژیک دچار  این محصول  تولید  آینده  تا 
آسیب نشود.

نرخ  باید  تر  سریع  هرچه  جهاد  وزیر 
گندم را اعلام کند

کمیسیون  رئیس  نایب  محمودزاده  جلال 
کشاورزی گفت: با توجه به آنکه شورای قیمت 
مصوب  نرخ  شهریور   ۲۲ جلسه  در  گذاری 
وظیفه  رو  این  از  است،  کرده  ابلاغ  را  گندم 
را  نرخ  باید  شورا  رئیس  عنوان  به  جهاد  وزیر 
به دولت ابلاغ کند و این موضوع هیچ ارتباطی 
به اعضای شورای قیمت گذاری ندارد. براساس 
از جلسه  قبل  ماه  نظر کمیته کارشناسی سه 
شورای قیمت گذاری، نرخ تمام شده هرکیلو 
گندم ۲۲ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام شد که در 
نهایت در جلسه شورا قیمت گندم ۱۹ هزار و 

۵۰۰ تومان مصوب شد.
گذشت  به  توجه  با  داد:  ادامه  محمودزاده 
مهلت قانونی وزیر جهاد و همچنین مهلت یک 
خرید  نرخ  جهاد  وزیر  هنوز  مجلس،  هفته ای 
گندم را به طور رسمی اعلام نکرده است که 
نظارتی  وظیفه  برحسب  مجلس  اساس  براین 

باید وارد موضوع شود.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس در 
واکنش به بیان برخی اظهارات مبنی بر پایین 
تولید  به  نسبت  خارجی  گندم  قیمت  بودن 
داخل افزود: قیمت جهانی گندم خارجی بالاتر 
از داخل است و از طرفی امنیت غذایی کشور 
با وابستگی به دیگر کشورها به خطر می افتد. 
سالانه بیش از ۱۱ میلیون تن گندم مورد نیاز 
اعلام  در  تاخیر  که  است  خبازی  واحدهای 
تمام  خودکفایی  ضرر  به  تولید  کاهش  و  نرخ 
می شود که در نهایت دولت مجبور به واردات 
۲ برابر قیمت خرید تضمینی است. بنابر قانون 
خرید  نرخ  باید  تر  سریع  هرچه  جهاد  وزیر 
جلسات  در  وزیر  هرچند  کند،  اعلام  را  گندم 
نرخ ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرده، اما این 

تکلیف  کشاورز  تا  شود  اعلام  رسما  باید  نرخ 
خود را بداند.

در ادامه عطااللّ هاشمی گفت: در جلسه ۲۲ 
پایه  بر  قیمت  که  بود  این  ما  اصرار  شهریور 
نرخ تمام شده و سود متعارف بدهیم، اما نظر 
شاخص  که  بود  آن  بر  برنامه  سازمان  رئیس 
تورم مدنظر قرار بدهیم. براین اساس برمبنای 
قیمت ۱۵ هزارتومانی گندم، تورم ۳۰ درصد 
و تبصره اصلاح قیمت در صورت بالارفتن نرخ 

تورم لحاظ شد.
 ۵۰۰ و  هزار   ۱۹ نرخ  داد:  ادامه  هاشمی 
ازای خرید تضمینی هرکیلو گندم مصوب  به 
شد که در جلسه شورا هم ۲ نفر ناظر نماینده 
اقتصاد حضور داشتند و حتی  مجلس و وزیر 
از جلسه شورا،  بعد  روز  نماینده مجلس  زارع 
قیمت را در رسانه ها اعلام کرد. حال اینکه نرخ 
به دولت ابلاغ شده یا نشده است وظیفه وزیر 
شورا  اعضای  به  ارتباطی  هیچ  و  است  جهاد 

ندارد.
او افزود: اعضای شورا بعداز هر موردی که 
بحث شود، اعلام آن مصوبه بر عهده وزیر جهاد 
است که مصوبه را تنظیم و با امضای وزیر به 
دولت ابلاغ کند و روال بر آن نیست که مصوبه 
به همه ابلاغ شود. با توجه به آنکه کشاورزان 
برمبنای ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان کاشت کردند، 
امیدواریم دولت بیش از این مقاومت نکند تا 

بتوانیم به خودکفایی دست یابیم.
کالای  ترین  مهم  گندم  آنکه  به  توجه  با 
که  می شود  محسوب  کشور  استراتژیک 
گره  مردم  نان  و  غذایی  امنیت  با  مستقیما 
نرخ  این  که  می رود  انتظار  لذا  است،  خورده 
به  کشاورزان  انگیزه  برای  تر  سریع  هرچه 
گندم  کاهش  با  تا  شود  اعلام  داشت  مرحله 
تحویلی به مراکز خرید در سال آینده موضوع 
زیرسوال  داخل  در  گندم  تامین  و  خودکفایی 

نرود.
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گزارش ...

تحقق مانع زدایی از تجارت با LC شبکه بانکی

مجوز نخستین شهرک غیردولتی 
فن آوری در کشور صادر شد

و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  معاون 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، از صدور مجوز نخستین شهرک 
غیردولتی فن آوری برای اولین بار در کشور خبر 

داد.
ریزی های  برنامه  با  گفت:  مقیمی  فرشاد 
صورت گرفته ۲۶۰ هکتار به زیست بوم علم و 
فن آوری کشور افزوده می شود که توسط وزارت 
صمت و علوم و تحقیقات شکل خواهد گرفت و 
شناسایی و معرفی ۲۱۱۸ نیاز فناورانه هم انجام 
به  نمایشگاه   شده و ۴۵ محصول منتخب در 

نمایش می گذاریم.
وی افزود: لیست فهرست ۵۷۰ نیاز فناورانه 
و رفع آنها صورت گرفته و انعقاد ۱۷ قرارداد و 
شهرک ها  در  استقرار  محورهای  با  تفاهمنامه 
فناوری،  انتقال  قالب  در  صنعتی  نواحی  و 
بین  انرژی  بهینه سازی مصرف  هوشمندسازی، 
شرکت ها مختلف مبادله شده که این قراردادها 
بنیان و  با دانش  بنیان  بین شرکت های دانش 
شرکت های دانش بنیان با شرکت شهرک های 
اجرای  می شود  سبب  که  می باشد  صنعتی 

فعالیت ها به بخش خصوصی واگذار شود.
سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیأت  رئیس 
ایران  صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع 
در  بنیان  دانش  داد: حدود ۲۷۰ شرکت  ادامه 
کار مشغول  و  و خوشه های کسب  فناور  قالب 
کار هستند که به مجموعه های صنعتی وصل 
شده اند که در آینده هم تعدادی به صنایع افزوده 

می شوند.
مقیمی اضافه کرد: ایجاد و توسعه شهرکهای 
فناوری و مراکز خدمات فناوری، ایجا و توسعه 
فن بازار و مراکز مبادله فناوری، ایجاد و توسعه 
بنگاه ها  آماده سازی  و  خوشه ها  نوآوری  مرکز 
که  است  موضوعاتی  از  صنعت  به  ورود  برای 
قرار  کار  دستور  در  کوچک  صنایع  سازمان 
وارد  سازمان  مدل ها  این  در  که  است  داده 
نمی شود و ارکان و زیرساخت های مورد نیاز را 
برای بخش غیرردولتی فراهم می کند و عمده 
خدمات توسط شرکت های دانش بنیان و ارائه 

می شود.

نبی پور:
تغییری در قیمت مصوب تخم مرغ 

فله نداشتیم
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
تهران گفت: علی رغم آنکه قیمت تخم مرغ بسته 
اما قیمت مصوب فله ای آن  بندی اصلاح شد، 

تغییری نداشته است.
ناصر نبی پور گفت: قیمت کنونی هرکیلو تخم 
مرغ درب مرغداری ۵۱ هزارتومان است که به 
پیگیری های  و  تولید  هزینه های  افزایش  رغم 

مکرر، نرخ تخم مرغ اصلاح نشده است.
درب  تخم مرغ  هرکیلو  مصوب  قیمت  او 
برای  و  تومان   ۳۰۰ و  هزار   ۴۷ را  مرغداری 

مصرف کننده ۵۶ هزار تومان اعلام کرد.
تخم  مرغ  اتحادیه  مدیره  هیئت  رئیس 
مرغ  تخم  مصوب  قیمت  اینکه  بیان  با  گذار 
که  قیمتی  افزود:  است،  نداشته  تغییری  فله 
به  مربوط  شد،  اعلام  تخم مرغ  برای  اخیرا 
دار  و شناسنامه  بسته بندی  مرغ  تخم  قیمت 

بوده است.
نبی پور از تولید روزانه ۳ هزار و ۶۰۰ تن تخم 
مرغ خبر داد و گفت: برآوردها حاکی از آن است 
که تا پایان سال تولید تخم مرغ به یک میلیون و 

۳۰۰ هزارتن برسد.
او با بیان اینکه صادرات کماکان در حال انجام 
است، گفت: برآوردها حاکی از آن است که در 
به  پایان سال  تا  صورت صدور مجوز، صادرات 

۱۵۰ هزارتن برسد.
بازرگانی  توسعه  معاونت  اخیر  روزهای  طی 
وزارت جهاد در نامه ای با استناد به نامه رئیس 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
بندی شده  بسته  تخم مرغ  قیمت  در خصوص 
مرغ درب  تخم  کیلو  هر  قیمت  که  کرد  اعلام 
و  تومان   ۳۰۰ و  هزار   ۴۷ معادل  مرغداری 
 B قیمت مصرف کننده هر عدد تخم مرغ گرید
بسته بندی شده در احجام مختلف ۴۵۸۰ تومان 

است.

گمرک: 
سامانه رجیستری موبایل فعال شد

گمرک ایران از فعال شدن سامانه رجیستری 
گوشی تلفن همراه مسافری با همکاری سرویس 

استعلام تردد فراجا خبر داد.
گمرک ایران اعلام کرد:  سامانه رجیستری 
گوشی تلفن همراه مسافری و سرویس استعلام 
تردد فراجا فعال و هم اکنون در حال بهره برداری 

است.
از  دریافتی حاکی  گزارش های  و  مشاهدات 
سامانه  آذر۱۴۰۲    ۲۲ تاریخ  از  که  است  آن 
مرتبط با گمرک برای رجیستری تلفن همراه 
که  همراهی  تلفن های  و  شده  قطع  مسافری 
وارد  مسافری  صورت  به  بعد  به  تاریخ  این  از 
کشور شده و ثبت گمرکی شده اند، همچنان 
در فرایند ثبت معطل مانده و تا کنون رجیستر 

نشده اند.

ممنوعیت واردات، زیان انباشته خودروسازان داخلی را بیشتر کرده است

صنعت، تجارت و کشاورزی

کمتر از یک درصد کشاورزی ایران قراردادی است

کشاورزی قراردادی در تمامی کشورها در حال اجراست 
چراکه این موضوع به سبب داشتن آمار و اطلاعات دقیق در 

خودکفایی و تنظیم بازار نقش اساسی دارد.
بنابر آمارهای اعلامی کمتر از یک درصد تولیدات کشاورزی 
در ایران به شکل قراردادی است، در حالیکه این رقم به طور 
متوسط در دنیا ۴۰ درصد است، براین اساس در ماده ۹ قانون 
تقویت امنیت غذایی بر کشاورزی قراردادی در جهش تولید 

کشاورزی و مدیریت بازار کشاورزی تاکید شده است.
تولید محصولات کشاورزی  یا کاهش  مازاد  با  همه ساله 
روبرو هستیم چراکه آمار و اطلاعات دقیقی در بخش کشاورزی 
وجود ندارد که در نهایت این امر منجر به هدررفت سالانه 
۱۳ میلیارد متر مکعب آب و ۴۰ میلیارد تومان محصولات 
راهکار  قراردادی  کشاورزی  توسعه  که  می شود  کشاورزی 

اساسی برای حل این بحران محسوب می شود.
وجود پتانسیل بالای بخش کشاورزی و مزیت نسبی اقلیمی 

قابل توجهی را نصیب کشور کند که  ارزی  می تواند درآمد 
نوعی  قراردادی  کشت  اجرای  لازم،  زیرساخت های  ایجاد  با 

تضمین برای فروش محصول به شمار می رود.

اجرای کشت قراردادی راهی برای پایان بخشیدن به 
بحران منابع آبی

هم  گفت:  کشاورزی  اصناف  اتاق  رئیس  ور  پیشه  قاسم 
اکنون نبود آمار و اطلاعات دقیق از مشکلات اساسی بخش 
کشاورزی است که براین اساس اجرای کشت قراردادی برای 

هرتولیدکننده ای ضروری است.
او با بیان اینکه تنظیم بازار محصولات اساسی مهم ترین 
یا  مازاد  با  ساله  همه  افزود:  است،  کشاورزی  بخش  چالش 
کاهش تولید محصولات کشاورزی روبرو هستیم که این امر 
با  درحالیکه  می کند،  ایجاد  کشاورزان  برای  را  چالش هایی 
اجرای کشت قراردادی در تمامی محصولات آمار مشخصی 

از میزان سطح زیرکشت، تولید، نیاز داخل و صادرات خواهیم 
داشت.

دنیا در حال  قراردادی در  اینکه کشت  بیان  با  ور  پیشه 
اجراست، گفت: با توجه به محدودیت منابع آبی، اجرای کشت 
قراردادی و سیاست های حمایتی دولت موجب شده تا سطح 

زیرکشت به بخش های مازاد تخصیص نیابد.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی ادامه داد: نبود آمار و اطلاعات 
دقیق از موانع جدی بخش کشاورزی محسوب می شود چراکه 
تمامی آمار و اطلاعات خوداظهاری و بر مبنای حدس و گمان 
است که این امر موجب شده تا با مازاد یا کاهش تولید روبرو 

شویم که در نهایت جامعه تولیدکننده متحمل زیان می شود.
او با بیان اینکه اجرای کشت قراردادی یکی از راهکارهای 
اجرای  با  افزود:  می شود،  محسوب  خودکفایی  به  دستیابی 
محصولات  جمله  از  محصولات  تمامی  در  قراردادی  کشت 
استراتژیک به سبب داشتن آمار و اطلاعات پیش بینی می شود 

که به سهولت خودکفایی ۱۰۰ درصد محقق شود.
کشاورزی قراردادی، سیاستی است که دولت سیزدهم برای 
تحقق خودکفایی گندم و سایر محصولات اساسی اتخاذ کرده 
است و از سال گذشته به صورت آزمایشی، بخشی از کشت 
گندم، کلزا و برنج را به صورت کشت قراردادی به اجرا درآورده 

است، لذا در نظر دارد که سهم آن را به ۲۰ درصد برساند.
در همین ارتباط محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی 
می گوید: کشت قراردادی ابزاری برای حمایت و پشتیبانی از 
کشاورزان است که در سال زارعی آینده سعی داریم کشت 

قراردادی را ۲ برابر کنیم.

برای دستیابی به خودکفایی و تنظیم بازار محصولات 
اساسی راهی جز اجرای کشت قراردادی نداریم

وزارت جهاد کشاورزی طبق قراردادی که با ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( منعقد کرده قرار است طی ۵ سال  آینده ۵ 
میلیون هکتار از زمین های کشاورزی کشور با حمایت های این 
ستاد به کشت قراردادی تبدیل شود بسیاری از کارشناسان 

این طرح را ناجی بخش کشاورزی در راستای افزاش درآمد 
کشاورزان عنوان می کنند. قرار است در این زمین ها محصولات 
مقاوم و عمدتا غلات و علوفه کشت شود که در بخش دوم 

کشور وابستگی زیادی به واردات دارد.
عطااللّ هاشمی عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش 
توسط  گندم  قراردادی  کشت  اکنون  هم  گفت:  کشاورزی 
بیمه  صندوق  و  روستایی  تعاون  سازمان  دولتی،  بازرگانی 
محصولات کشاورزی در حال انجام است، اما تا تایید نهایی 

انجام نشود، معلوم نیست که چه قیمتی باشد.
او با بیان اینکه بنابر آمار سال گذشته ۱.۵ میلیون هکتار 
کشت قراردادی گندم انجام شد، افزود: علی رغم آنکه سامانه 
مشکلاتی در خصوص کشت و ناهماهنگی جزئی بین صندوق 
انتظار  دارد،  کشاورزی  بانک  و  کشاورزی  محصولات  بیمه 
می رود که هرچه سریع تر این اشکالات برطرف شود تا سطح 

زیرکشت قراردادی بهبود یابد.
هاشمی ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که با بهبود 
روند کشت قراردادی، میزان آن به ۲ تا ۳ برابر سال قبل برسد.

عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی کشت 
اساسی دانست و  راهکار خودکفایی محصولات  را  قراردادی 
افزود: برای دستیابی به خودکفایی محصولات اساسی، تنظیم 
بازار و اصلاح الگوی کشت چاره ای جز کشت قراردادی نداریم.

به  دستیابی  حل  راه  پایدارترین  را  قراردادی  کشت  او 
خودکفایی دانست و گفت: طبق روال دهه های گذشته در 
قراردادی  دانه های روغنی کشت  برخی محصولات همچون 
تمامی محصولات  در خصوص  امیدواریم  که  انجام می شود 

کشاورزی اجرا شود تا مشکلات مرتفع بگردد.
خودکفایی  و  تولید  پایداری  تحریم،  فعلی  شرایط  در 
اجرای  که  است  اهمیت  حائز  بسیار  استراتژیک  محصولات 
کشت قراردادی راه حل مناسبی برای ارزآوری و کاهش فشار بر 
درآمدهای نفتی محسوب می شود که اجرای آن نوعی تضمین 
برای فروش محصول به شمار می رود که تولیدکنندگان به 

سبب ارتقای درآمد، رغبت بیشتری به امر تولید دارند.

گشایش LC باعث  کارشناسان،  گفته  به 
می شود تجارت به شکل اصولی و با هزینه کمتر 
شکل گیرد که این برای اقتصاد کشور در شرایط 

تحریمی اقدامی مهم تلقی می شود.
کرد  اعلام  مرکزی  بانک  که  بود  ماه   ۶دی 
به دنبال رایزنی ها و عملیاتی سازی بستر های پولی 
و بانکی و مذاکرات فنی، اولین LC شبکه بانکی 
ایران در خارج از کشور در روسیه توسط بانک 

سپه گشایش یافت.
در خصوص جزئیات  مرکزی  بانک   LCکه 
آن اعلام کرد: ارزش این LC که از ۶ دی مورد 
استفاده قرار گرفته، برای شروع مبلغ ۱۷ میلیون 
جهت  مدت دار  پرداخت  شرط  با  و  است  یورو 

واردات استفاده می شود.
کارشناس  فرزانی  الل  حجت  که  مسیری 
اقتصادی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
  )Letterدر خصوص آن گفت: اعتبار اسنادی
 )of Creditاز جمله تعهدات بانکی محسوب 
می شود که به خریدار و فروشنده داده می شود 
و به هر سو تعهد می شود که میزان پرداختی 
مبلغ  با  و  است  موقع  به  فروشنده  به  خریدار 
صحیح به دست فروشنده خواهد رسید به بیان 

ساده تر اعتبار اسنادی به عنوان تعهدی به منظور 
امور تجاری مورد استفاده  پرداخت پولی که در 
قرار می گیرد، صادر خواهد شد تا مراودات تجاری 

پیش رود.
اما چرا Lc اهمیت دارد؟ زمانی که اخبار برجام 
و توافقات مطرح بود، گشایش خط اعتباری به 
عبارتی LC یکی از روش های تامین اعتبار برای 
اما  می شد؛  گرفته  نظر  در  اقتصادی  پروژه های 
به دنبال خروج آمریکا از برجام و افزایش تحریم ها 
علیه ایران این فرصت عملیاتی نشد تا این که 

سرانجام گام عملیاتی آن برداشته شد.
در همین رابطه میرهادی سیدی؛ مشاور امور 
بین الملل سازمان توسعه تجارت در  گفت وگو با 
یکی از رسانه ها بیان کرد: در تجارت بین الملل 
پرداخت ها بر اساس LC صورت می گیرد و بدون 
 LCمانعی برای تجارت وجود دارد؛ چون تجار 
به  مجبور  و  کنند  اعتماد  مقابل  به طرف  باید 
استفاده از شیوه های غیرمتعارف برای انتقال پول 
شوند که تمامی این موارد هزینه و ریسک آنها را 

افزایش می دهد.
بانکی  امور  کارشناس  فرزانی  هم  ادامه  در 
از  بعد  اسنادی  اعتبار  گشایش  این  می گوید: 

کمک  تجار  به  بسیار  و  گرفته  شکل  مدت ها 
خواهد کرد اگرچه در تمام دنیا این اقدام مرسوم 
به دلایل  که  بود  ما مدت ها  در کشور  اما  بود، 
یک  این  بنابر  نمی شد  استفاده  آن  از  مختلف 
گشایشی خواهد بود که می تواند کمک کننده 

برای بخش تولید و سفارش تجار باشد.
این کارشناس اموربانکی افزود: در کل بحث 
گشایش اعتبار اسنادی به سبب این که نوعی 
اعطای اعتبار است و با توجه به تحریم ها برای 
کشور ما که امکان مراودات مالی و تجاری عادی 
را دچار اختلال کرده اهمیت بسیار زیادی دارد 
و در نهایت گشایش LC باعث می شود تجارت 
به شکل اصولی و با هزینه کمتری شکل گیرد 
که این می تواند برای کشور و اقتصاد ملی دارای 

اهمیت باشد.
اما میزان تجارت با روسیه چه میزان و چقدر 
به گفته  اهمیت است؛  این کشور حائز   LCبا 
و  اقتصادی  امور  وزیر  معاون  رضوانی فر  محمد 
دارایی میزان وزنی تجارت ایران و روسیه در ۸ 
ماه نخست امسال سه میلیون و ۷۴۸ هزار تن 
قبل ۴۳  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  که  بوده 

درصد افزایش داشته است.

به  ایران  صادرات  میزان  درباره  رضوانی فر 
مجموع  از  ماهه سال ۱۴۰۲  در هشت  روسیه 
تجارت خارجی بین دو کشور، خاطرنشان کرد: در 
این مدت ۶۱۶ میلیون و ۳۲۶ هزار دلار کالا به 
روسیه صادر شده که این میزان نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۳۲ درصد افزایش داشته است. 
میزان وزنی کالا های صادر شده به روسیه در این 
مدت یک میلیون و ۴۹۵ هزار تن بوده که ۶۶ 

درصد رشد نشان می دهد.
درباره  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر  معاون 
عنوان کشور طرف  به  روسیه  از  واردات  میزان 
معامله با ایران تا پایان آبان امسال، ادامه داد: در 
این مدت ۲ میلیون و ۲۵۴ هزار تن کالا به ارزش 
یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون و ۷۸ هزار دلار وارد 
شده که به لحاظ وزنی ۳۱ درصد و از نظر ارزش 

۱۲ درصد افزایش داشته است.

زیان  درصد   ۹۵ گفت:  خودرو  کارشناس 
واردات  ممنوعیت  از  بعد  داخلی  خودروسازان 
خودرو از سال ۹۶ ایجاد شده و این ممنوعیت 

کمکی به پیشرفت تولید داخل نکرده است.
و  مخالفان  موضوع  با  امروز  اقتصاد  میز  در 
عضو  طیبی،  فرامرز  خودرو،  واردات  موافقان 

هیئت مدیره انجمن صنایع همگن قطعه سازی 
خودرو و مانی حدادی کارشناس خودرو و علی 
علیلو رئیس هیئت تحقیق و تفحص مجلس نهم 
از صنعت خودرو و علی خسروانی کارشناس بازار 

خودرو به سوالاتی پاسخ دادند.
واردات  تولیدکننده ها،  نظر  از  گفت:  طیبی 

خودرو به صورت تعیین شده منعی ندارد، اما باید 
چارچوب آن تعیین شود. اگر در بخش واردات 
قرار است اتفاقی بیفتد به طور متوازن در بخش 
تولید هم این اتفاق رقم بخورد. نباید واردات انجام 
شود و تولید داخل را با معضل و چالش مواجه 

کنیم.
برای  واردات،  ممنوعیت  کنار  در  افزود:  او 
داشتیم  را  دستوری  قیمت  داخلی  خودروساز 
که در صنعت خودروسازی یک نگاه سرمایه ای 
ایجاد کرد. ما در شرایط  به جای نگاه مصرفی 
تحریمی و همین امسال ۱۹ درصد افزایش تولید 
تولید  توان  داخل  خودروسازی  بخش  داشتیم. 
را دارد و قطعه  ۱ میلیون و ۷۰۰ هزار خودرو 
ساز هم برای ۲ میلیون تا ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار 
خودرو می تواند تأمین قطعه انجام دهد، اما در 
شرایطی که واردات آزاد شود و قیمت دستوری 

برداشته شود.
حدادی در ادامه گفت: واردات خودرو در ۴ 
دهه اخیر هیچگاه در مقابل تولید خودرو نبوده 

است. رکورد واردات خودرو در ابتدای دهه ۹۰ 
وارد  خودرو  هزار   ۸۲ روز ها  همان  در  و  بوده 
از ۵ درصد آمار تولید  می شود که حتی کمتر 
خودرو بود و هیچگاه منجر به رکود خودروسازی 
نخواهد شد و وقفه واردات خودرو تاثیر مثبتی بر 

تولید داخل نداشت.
علیلو در این باره گفت: این میزان خودرو هایی 
که وارد شده است، نمی تواند اثر چندانی در تولید 
داخل داشته باشد. منع واردات خودرو هم هیچ 
با مطرح  نداشته است.  تولید داخل  تاثیری در 
داخلی  صنعتگران  خوردو،  واردات  بحث  شدن 
نگران این بودند که حمایت از آنها سست شود 
تنها  ما  ببینند. صنایع داخلی  و صنایع آسیب 
صنعت خودرو نیست و زنجیره تامین ما بسیار 

گسترده است.
را  واردات  و  برداریم  را  انحصار  باید  افزود:  او 
باز کنیم تا رقابت ایجاد شود. به این ترتیب در 
بازار رقابتی دیگر قیمت دستوری معنا ندارد و 

خودروساز باید دغدغه کیفیت داشته باشد.

خسروانی در ادامه گفت: موضوع واردات خودرو 
در حال حاضر یک قانون است و اجرای قانون بر 
همه چیز مقدم است. در موضوع ارز در واردات 
خودرو با یک موضوع خودساخته طرف هستیم. 
در سال ۲۰۱۳ تحت شدیدترین تحریم ها بودیم، 
آفت  بزرگترین  انجام می شد.  واردات خودرو  اما 
تولید قیمت دستوری است. قیمت دستوری باید 

برداشته شود، اما بازار باید رقابتی باشد.
فعلی  مجلس  در  داد:  ادامه  کارشناس  این 
اجماع  که  نداشتیم  مصوبه ای  هیچ  تقریباً 
باشد  داشته  همراه  به  را  مختلف  جناح های 
نگاه  باشد.  بالاترین رأی موافق را هم داشته  و 
تیراژ محور به خودرو یک نگاه آفتی است که ما 
را گمراه می کند. ۹۵ درصد زیان خودروسازان 
داخلی مربوط به سال ۹۶ به بعد و دوره ای است 
پس  رفت.  ممنوعیت  به  رو  خودرو  واردات  که 
ممنوعیت واردات، زیان انباشته خودروسازان را 
بیشتر کرده است. باید واردات با تعرفه انجام شود 

تا از تولید داخل هم حمایت شود.

در میز اقتصاد بررسی شد؛

سالانه ۸۰ هزارتن شیرخشک در داخل مصرف می شود
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک صنعتی گفت: بنابر 
آمار سالانه ۸۰ هزارتن شیرخشک در داخل مصرف می شود 

که میزان تولید ۱۴۰ تا ۱۷۰ هزارتن بالاتر از این رقم است.
سیاوش سلیمی با بیان اینکه بنابر آمار سالانه ۸۰ هزارتن 
شیرخشک در کشور مصرف می شود، گفت: میزان تولید بیش از 

این رقم است .به گفته او، برآوردها حاکی از آن است که تا پایان 
سال تولید شیرخشک به ۲۲۰ تا ۲۵۰ هزارتن برسد.

سلیمی درباره آخرین وضعیت صادرات شیرخشک افزود: 
بنابر آمار تا پایان مهر بیش از ۷۰ هزارتن شیرخشک در کشور 
صادر شده است که انتظار می رود با تعدیل نرخ پایه گمرکی 

مابقی دپوی شیرخشک و مازاد تولید صادر شود.
نرخ  متوسط  شیرخشک  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
صادراتی هرکیلو شیرخشک را حدود ۲دلار اعلام کرد و گفت: 
صادرکنندگان با نرخ ۲.۶ دلار باید ارز به سامانه نیما بازگردانند 
و با توجه به آنکه کشورهای منطقه از فروردین ریالی خریداری 

می کنند، دولت باید صنایع تبدیلی و بخش کشاورزی را از 
پیمان سپاری ارزی معاف کند.

او گفت: ۱۰۰ درصد شیرخشک پایه نوزاد و پودر آب پنیر 
در داخل قابل تامین است و بنابر مذاکرات صورت گرفته قرار 

است بخشی از شیرخشک نوزاد در داخل تامین شود.
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تنگنای اقتصادی نتیجه جنگ علیه غزه

اولین LC شبکه بانکی کشور 
در روسیه توسط بانک سپه 

گشایش یافت
به دنبال رایزنی ها و عملیاتی سازی بسترهای 
مرکزی  بانک  فنی  مذاکرات  و  بانکی  و  پولی 
ایران  بانکی  شبکه  سی  ال  اولین  کشورمان، 
در خارج از کشور توسط بانک سپه در روسیه 

گشایش یافت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه 
رایزنی ها  به دنبال  سپه،  بانک  رسانی  اطلاع 
و  بانکی  و  پولی  بسترهای  عملیاتی سازی  و 
مذاکرات فنی بانک مرکزی کشورمان، اولین ال 
سی شبکه بانکی ایران در خارج از کشور توسط 
بانک سپه در روسیه گشایش یافت. این اقدام 
بعد از تحریم های ترامپ یا به اصطلاح »سیاست 

فشار حداکثری« بی سابقه است.
ارزش این LC که از امروز مورد استفاده قرار 
گرفته، برای شروع مبلغ ۱۷ میلیون یورو است و 
با شرط پرداخت مدت دار جهت واردات استفاده 

می شود.
نمایان گر  راهگشا،  و  این همکاری مشترک 
با  ایران  بانکی  روابط  از  جدیدی  فصل  آغاز 

کشورهای خارجی خواهد بود.
خرید  امکان  اعتبار،  گشایش  این  واقع  در 
کشور  از  ایرانی  تجار  توسط  اعتباری  و  آسان 
روسیه را فراهم کرده که در تسهیل واردات به 

کشور کمک کننده خواهد بود.

آغاز صادرات ریالی 
به افغانستان و عراق

رئیس کل بانک مرکزی گفت: طرح ریال برون 
مرزی ماه های زیادی است که در بانک مرکزی در 
حال بررسی است و با اجرایی شدن آن درخواست 
صادرکنندگان برای صادرات ریالی به افغانستان و 

عراق حل می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی روز گذشته )۷ دی ماه( در 
حاشیه نشست شورای دولت و بخش خصوصی 
از  یکی  موضوع  این  گفت:  رضوی،  خراسان 
به  برای صادرات  درخواست های تجار مشهدی 
افغانستان بود که با اجرایی شدن طرح ریال آف 
شور پاسخ داده شده و تجار می توانند به جای ارز 
خارجی برای صادرات از ریال برون مرزی بهره 

گیرند.
وی ادامه داد: مقررات طرح ریال برون مرزی 
در بانک مرکزی تدوین شده و تاکنون یک یا دو 
بانکی اجرای این طرح را آغاز کرده اند و بزودی در 

کل بانک های کشور عملیاتی خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی به سایر توافقات در این 
نشست اشاره کرد و افزود: بطور قطع تکالیف این 
بانک در خصوص تسهیلات ازدواج و تسهیلات 
فرزندآوری تا پایان سال به طور کامل اجرا خواهد 
شد و سیستم بانکی تمام تسهیلات را خواهد 
پرداخت، از آنجا که تعداد متقاضی مانده در صف 
این تسهیلات در خراسان رضوی زیاد است، مقرر 
شد که از حجم متقاضیان در صف ها کاسته شده 

و تسهیلات به همه آنان پرداخت شود.
فرزین اضافه کرد: مشکل دیگر مطرح شده 
در این نشست در خصوص تعیین وثایق سنگین 
برخی از رؤسای بانک ها برای تسهیلات خرد بود 
که این موضوع در بانک مرکزی بررسی شده و در 
خصوص متخلفین که در برابر پرداخت تسهیلات 
خرد وثایق سنگینی طلب کرده اند، پیگیری جدی 

انجام خواهد گرفت.
وی با اشاره به ظرفیت بالای خراسان رضوی 
در جذب سرمایه گذاران خارجی گفت: توافقاتی 
در خصوص تسهیل شرایط برای جذب سرمایه 
با  مزبور  نشست  در  آن  نرخ  و  خارجی  گذار 

مسئولان خراسان رضوی انجام گرفت.

افزایش قیمت طلا
 با توجه به »سال نو میلادی«

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با توجه به 
سال نو میلادی گفت: با توجه به مناسبت موجود 
بازار طلا با افزایش قیمت مواجه شده و هم اکنون 
سکه طرح جدید با ۲۹میلیون و ۵۰۰ هزارتومان 

معامله می شود.
جواهر  و  اتحادیه طلا  رئیس  بذرافشان  نادر 
در  مهر  خبرنگار  با  گفت وگو  در  تهران  استان 
تعطیلات  به  توجه  با  طلا  بازار  روند  خصوص 
سال نو، گفت: بازار جهانی طلا با توجه به »سال نو 
میلادی« با افزایش ۴۶ دلاری همراه بود که به 
پیرو این روند در بازارهای داخلی نیز با افزایش 
قیمت طلا در بازار هفته جاری مواجه بودیم اما 
التهاب هیجانی در بازار نبود و همچنان بازار طلای 

داخلی در رکود به سر می برد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر استان تهران در 
ادامه تاکید کرد: انس جهانی طلای ۲ هزار و ۷۷ 
دلار به سر می برد که طی هفته با ۴۶ دلار افزایش 

مواجه شد.
بازار گفت:  وی در خصوص قیمت سکه در 
سکه طرح جدید با ۳۵۰ هزار تومان افزایش به 
۲۹ میلیون و ۵۰۰ رسید، سکه طرح قدیم با ۲۰۰ 
هزار تومان افزایش به ۲۶ میلیون و ۱۰۰ تومان 
رسید، نیم سکه با ۲۰۰ هزار تومان افزایش به ۱۵ 
میلیون و ۵۰۰ رسید و همچنین ربع سکه با ۱۵۰ 
هزار تومان افزایش با ۱۰ میلیون و ۵۰۰ در بازار 

طلای داخلی داد و ستد می شود.
بذرافشان قیمت سکه یک گرمی بانک مرکزی 
را با ۵۰ هزار تومان افزایش، ۵ میلیون و ۸۵۰ 

هزارتومان اعلام کرد.

اقتصاد ایرانگزارش ...

شایعات منجر به التهاب بازار را پیگیری قضایی می کنیم

پشت پرده جریان مخالفت با عرضه اینترنتی دارو

ترکمنستان مهم ترین مقصد صادراتی ایران در آسیای مرکزی

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: شایعاتی که 
موجب تشویش اذهان عمومی و التهاب بازار شود را از طریق 

نهادهای حقوقی و قضایی پیگیری می کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان امور مالیاتی، 
سید محمدهادی سبحانیان در همایش آموزشی و گردهمایی 
در  افکنی  شبهه  به  کشور،  سراسر  حقوقی  کارکنان  سالانه 
روزهای اخیر پیرامون مسائل مالیاتی نیز در فضای مجازی و 
گاهاً رسمی اشاره کرد و گفت: برای نقد کارشناسی و منصفانه 
در حوزه مالیاتی گوش شنوا داریم و از آن استقبال می کنیم 
اما با شایعاتی که موجب تشویش اذهان عمومی و التهاب در 
فضای کسب و کار و بازار می شود، مخالفیم و آن را از طریق 

نهادهای حقوقی و قضائی پیگیری می کنیم
امور  سازمان  حقوقی  حوزه  همکاران  اینکه  بیان  با  وی 
مالیاتی می توانند در دو حوزه وصول و تحول در مالیات ستانی 
اگر مطابق رویه های  افزود:  بسیار مؤثر و مفید، واقع شوند، 
قطعاً  کنیم  تعهداتمان عمل  و  تکالیف  به  بخواهیم  گذشته 
نتیجه مطلوبی عایدمان نمی شود. امروز دستاوردها و رشد قابل 
توجه درآمدهای مالیاتی را مدیون تحولات جدید در مالیات 

ستانی هستیم.
برای  مالیاتی  نظام  در  کلیدی  اهداف  از  یکی  سبحانیان 

تحقق وصولی درآمدهای مالیاتی را ناشی از اقداماتی دانست 
با محاکم قضائی صورت  که توسط همکاران ما در مواجهه 

گرفته که صدور آرا به حق، به نفع سازمان رقم خورده است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی تصریح کرد: سازمان امور 
مالیاتی در قبال قوانین جدید تکالیفی برعهده دارد که باید 
پایانه های  قانون  آنها  مهم ترین  و  انجام دهد  احسن  نحو  به 
فروشگاهی و سامانه مودیان است که از اول دی ماه لازم الاجرا 
شده و انتظار این است همه اجزای سازمان بویژه همکاران 
حوزه حقوقی ضمن اشراف کامل، در اجرای دقیق آن همت 

گمارند.
زمینه  پرونده های مطروحه در محاکم قضائی در  به  وی 
 ۲۷۴ ماده  جرایم  صوری،  شرکت های  بازرگانی،  کارت های 
قانون مالیات های مستقیم پرداخت و افزود: باید تلاش های 
نتیجه  زمینه صورت گیرد، چراکه حصول  این  در  بیشتری 
پرونده های بزرگ و مهم، قطعاً می تواند سازمان را در تحقق 

اهداف یاری کند.
سبحانیان با تقدیر و تشکر از کارکنان حوزه حقوقی سازمان 
ابطال مقررات مالیاتی در  بابت کاهش قابل توجه در حوزه 
دیوان عدالت اداری، گفت: در این راستا، طی ۱۰ ماهه امسال 
نسبت به دوره مشابه سال قبل، حدود ۷۰ درصد کاهش را 

شاهد هستیم که این دستاورد بزرگی برای نظام مالیاتی است.
وی با بیان اینکه خود را مکلف به بهبود فضای کسب و کار 
می دانیم، افزود: باید رویه های ساری و جاری در نظام مالیاتی 
به گونه ای ترسیم شود که شرایط برای فعالان اقتصادی پیش 
بینی پذیر باشد. در دوره جدید، از بخشنامه های خلق الساعه 
جلوگیری شده است. از طرف دیگر، امکان اعمال نظر فعالان 

اقتصادی و ذینفعان در تدوین بخشنامه لحاظ شد و با این 
اتفاق، همچنین ابطال پذیری آنها به حداقل ممکن رسید.

از  کرد:  خاطرنشان  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رئیس 
پیشنهادهایی که با اصلاح و تدوین آئین نامه ها و بخشنامه های 
مالیاتی منجر به بهبود وصولی درآمدهای مالیاتی شود به شکل 

مادی و معنوی و به طور خاص تقدیر خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس، در ضمن دفاع از عرضه اینترنتی دارو، 
اینترنتی واسطه  با سکوهای  انحصارگران را عوامل پشت پرده جریان مخالفت 

در عرضه دارو دانست.
به گزارش خبرنگار مهر علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس، 
هفته گذشته با حضور در برنامه زنده کشیک سلامت که از شبکه سلامت پخش 

می شد، به پاسخگویی در خصوص شائبه های عرضه اینترنتی دارو پرداخت.
خضریان در این برنامه، در خصوص پشت پرده مخالفت ها با عرضه اینترنتی دارو 
گفت: دست هایی در زمینه انحصار توزیع دارو وجود دارد که اجازه نمی دهند امکان 
عرضه ضابطه مند دارو به صورت آنلاین فراهم شود و رئیس سازمان غذا و دارو چه 

از این موضوع مطلع باشد چه نباشد، دارد در چهارچوب مورد نظر این افراد عمل 
می کند.

این نماینده مجلس درباره فروش آنلاین دارو گفت: عرضه آنلاین دارو باید بر 
مبنای استانداردهایی که وزارت بهداشت تعیین می کند باشد و با این کار عرضه دارو 
از داروخانه ها به منازل برای مردم تسهیل شود. در واقع سکوها تنها نقش ارسال دارو 

از داروخانه به منازل را ایفا می کنند و هیچ دخالتی در فروش دارو نخواهند داشت.
خضریان ادامه داد: به عنوان مثال، عزیزی به دلیل کهن سالی یا به دلیل کمبود 
یک دارویی که در داروخانه های اطراف منزلش نمی تواند آن را پیدا کند، به جای 
اینکه در شهر به دنبال آن دارو در داروخانه ها بچرخد تا دارو را پیدا کند، سفارش 
دارو را در سامانه های آنلاین انجام می دهد و سکوهای آنلاین، بر مبنای اطلاعاتی که 
از داروخانه ها به آنها ارائه می شود، دارو را از داروخانه، تحت نظارت دکتر داروساز و 
بر مبنای نسخه الکترونیک، تحویل گرفته و درب منزل به فردی که سفارش دارو را 

ثبت کرده است تحویل می دهند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این اقدام منجر به این نمی شود که داروهای 
ممنوعه ای نظیر داروهای سقط جنین و داروهای تاریخ مصرف گذشته در اختیار 
مردم قرار گرفته و منجر به تهدید سلامت مردم شود، گفت: اگر فرضا هم اینگونه 
باشد، اینگونه داروهایی که درباره آن صحبت می کنیم از طریق همین داروخانه ها 
عرضه می شود و این داروخانه ها هستند که دارند این کار را انجام می دهند و این 
امر ارتباطی به سکوها و عرضه آنلاین دارو ندارد که بیاییم و سکوها را مقصر بدانیم. 

اگر چنین اتفاقی هم رخ بدهد، مشخص است که کدام داروخانه تخلف کرده است 
و با آن برخورد خواهد شد.

خضریان در ادامه گفت: علاوه بر این، سکوها بستری را فراهم می کنند که بر 
اساس آئین نامه های وزارت بهداشت، صرفاً عرضه دارو از داروخانه تا درب منزل 
متقاضی تسهیل می شود و یک مبلغی را، بر حسب مسافت طی شده، بابت حمل و 
رساندن دارو دریافت می کنند. چیزی شبیه به تاکسی های اینترنتی یا پیک هایی که 

اینترنتی هستند.
وی ادامه داد: بنابراین، سکوها که تنها سرویس حمل دارو هستند، حق ندارند 
دارو را خارج از سامانه داروخانه های مجوزدار وزارت بهداشت تهیه کنند که ما 
بخواهیم او را مسئول فروش داروهای تاریخ مصرف گذشته یا داروهای ممنوعه 
بدانیم و اساساً امکان سفارش دارو در این سامانه ها، از شبکه ای خارج از داروخانه ها 

وجود ندارد.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس درباره برخی نگرانی ها در زمینه حمل 
نادرست برخی داروها از سوی سکوهای اینترنتی گفت: جناب آقای دکتر عین اللهی 
فرمودند که بعضی از داروها ممکن است شرایط خاصی برای حمل داشته باشند. 
مثلًا نیاز است که در محفظه ای که باید سرمای خاصی داشته باشد حمل شوند. و 
باید بررسی کنید که این سکوهایی که می خواهند دارو را حمل کنند ستانداردهای 
لازم را دارند یا نه که و اگر نداشتند آن سکو اجازه ندارد آن دارو را حمل بکند تا 

استانداردهای وزارت بهداشت برایش تأمین بشود.

رژیم صهیونیستی در نتیجه هزینه های مافوق تصور در جنگ علیه غزه دچار 
تنگنای اقتصادی شده است.

به گزارش خبرگزاری مهر روزنامه یدیعوت آحارونوت در یادداشتی آورده است 
که پس از اینکه مشخص شد هزینه های مالی »گزاف« جنگ در نوار غزه بدون در 
نظر گرفتن امکان رویارویی همه جانبه با حزب الل لبنان بسیار بیشتر از تخمین های 
را  در خفقان  گرفتن  قرار  و  اسرائیل وضعیت خطر  اقتصاد  است،  اسرائیل  ارتش 

احساس کرده است.
یوسی یشوع، نویسنده صهیونیست در یادداشت تحلیلی خود توضیح داد که بحث 
کنونی در مورد خسارات و صدمات وارده به ارتش اسرائیل در جریان جنگ غزه، نیاز 
به ارزیابی مجدد دامنه جنگ، قدرت تسلیحات مورد استفاده و ملاحظات استراتژیک 

در مناطق پیچیده و سخت دارد.
به گفته نویسنده مقاله، ارتش اسرائیل اکنون »اقتصاد تسلیحاتی« را به منظور 
اطمینان از آمادگی خود برای هرگونه تشدید احتمالی در جبهه شمالی مدیریت 

می کند.
از سوی وزارت دفاع علنی  یادداشت خود فاش کرد: واقعیت تلخی  یوشع در 
شد و آن که جنگ جاری هزینه های سنگین بالغ بر ۱۸ میلیارد دلار برای تل آویو 
به همراه داشته است، مبلغی که بیش از کل بودجه اختصاص داده شده به حوزه 

دفاعی اسرائیل و بدون در نظر گرفتن کمک های آمریکاست که بالغ بر ۱۸ میلیارد 
دلار نیز می شود.

وی بر نیاز شدید اسرائیل به آمریکا تاکید کرد و توضیح داد که آمریکا ۲۳۰ 
هواپیما و ۲۰ کشتی به اسرائیل فرستاد که همگی حامل تجهیزات نظامی و مهمات 

بود و این فقط کمک نبود بلکه، یک راه نجات اسرائیل شمرده می شود.
نویسنده یادداشت به نقل از یک مقام ارشد در تشکیلات دفاعی رژیم صهیونیستی 
که هویتش فاش نشده گفته است که قبل از جنگ، ارتش اسرائیل از ذخایر مهمات 
خود استفاده گسترده ای کرده و موفق شده است ذخایر خود را از آنها پر کند و از 

همین رو برای درگیری احتمالی با حزب الل لبنان آماده می شود.
یوشع با بیان اینکه کمبود مهمات تنها به اسرائیل محدود نمی شود، مدعی شد: 
این یک معضل جهانی است که جنگ در اوکراین به تشدید آن کمک کرد تا رقابتی 

شدید برای مهمات در سراسر جهان را برانگیخته باشد.
به نوشته یدیعوت آحارونوت، در اقدام بعدی، بسیاری از شرکت های اسرائیلی 
مجبور شدند قراردادهای خود را با کشورهای خارجی برای تأمین مهمات و تسلیحات 
لغو کنند و ارتش اسرائیل را در اولویت قرار دهند که بر جایگاه و اعتبار آنها در بازار 

تسلیحات تأثیر می گذارد.
نوامبر  تنها در  اسرائیل  اعلام کرده است که  دارایی رژیم صهیونیستی  وزارت 

گذشته کسری بودجه ۱۷ میلیارد شکلی )حدود ۴.۵ میلیارد دلار( را ثبت کرده 
است. این پس از آن اتفاق افتاد که رئیس بانک رژیم صهیونیستی نیز پیش بینی کرد 
که زیان اقتصادی به ۱۰ درصد تولید ناخالص داخلی اسرائیل یعنی معادل حدود 

۵۲ میلیارد دلار برسد.
انتظار می رود تولید ناخالص داخلی رژیم صهیونیستی در سال ۲۰۲۳ به دلیل 
اثرات منفی جنگ به ۲ درصد کاهش یابد، در حالی که انتظار می رود رشد اقتصاد 

این رژیم در سال ۲۰۲۴ به طور کامل متوقف شود.

است،  تجاری  ارزش  کل  از  درصد  یک  مرکزی  آسیای  با  ایران  تجارت  سهم 
همچنین مهم ترین مقصد صادراتی ایران در این منطقه ترکمنستان است.

عنوان  تحت  گزارشی  در  تهران  بازرگانی  اتاق  اقتصادی  بررسی های  معاونت 
این  کشور های  با  ایران  تجارت  روند  مرکزی«  آسیای  ایران  تجارت  بر  »مروری 

را  قرقیزستان  و  قزاقستان  ترکمنستان،  تاجیکستان،  ازبکستان،  شامل  منطقه 
بررسی کرده است.

آسیای مرکزی سرزمین پهناوری در قاره آسیا است که محصور در خشکی است 
و هیچ مرزی با آب های آزاد جهان ندارد. این منطقه به طور معمول دربرگیرنده 

کشور های ازبکستان، تاجیکستان، ترکمنستان، قزاقستان و قرقیزستان است.
بر اساس این گزارش تجارت ایران با منطقه آسیای مرکزی طی سال های اخیر 
با نوساناتی همراه بوده است. تجارت ایران با این منطقه پس از کاهش در سال های 
۲۰۱۹ و ۲۰۲۰، در سال ۲۰۲۱، پس از فروکش کردن همه گیری کووید-۱۹روند 
صعودی خود را آغاز کرد و در سال ۲۰۲۲، با افزایش هشت درصدی نسبت به سال 
قبل به حدود ۱.۵ میلیارد دلار رسید. البته دلیل اصلی رشد مذکور افزایش ۲۶ 
درصدی واردات از این منطقه در مقابل افزایش سه درصدی صادرات بوده است. 
همچنین در میان کشور های منطقه آسیای مرکزی، افزایش ۸۹ درصدی و ۱۰۶ 
درصدی واردات از دو کشور قزاقستان و تاجیکستان عامل اصلی افزایش واردات از 

این گروه کشور ها در سال ۲۰۲۲ بوده است.
با این حال تراز تجاری ایران با پنج کشور منطقه آسیای مرکزی طی سال های 

۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲ همواره به نفع ایران مثبت بوده و در سال ۲۰۲۱ به بیشترین میزان 
خود طی مدت مذکور )۸۲۶ میلیون دلار( رسیده است. در سال ۲۰۲۲ نیز تراز 
تجاری ایران با منطقه آسیای مرکزی حدود ۳۰ میلیون دلار کاهش یافته و به ۷۹۶ 

میلیون دلار رسیده است.
همچنین در سال ۲۰۲۲ ترکمنستان مهم ترین مقصد عمده صادراتی ایران در 
آسیای مرکزی بوده که ۳۸ درصد از ارزش کل صادرات ایران به این منطقه را به خود 

اختصاص داده و ازبکستان نیز در مقام دوم قرار دارد.
ایران  از کل تجارت  با منطقه آسیای مرکزی  ایران  این حال، سهم تجارت  با 
همچنان بسیار کم است و تنها یک درصد از کل ارزش تجارت ایران را تشکیل 
می دهد. همچنین در سال ۲۰۲۲ از کل ارزش تجارت کالایی ایران به این منطقه، 
۷۷ درصد متعلق به صادرات، معادل ۱.۱ میلیارد دلار، بوده و مابقی، معادل ۳۳۹ 

میلیون دلار را واردات تشکیل داده است.
عمده کالا های صادراتی ایران به منطقه آسیای مرکزی شامل میله های آهنی، 
پلی اتیلن و میوه های خشک است. از سوی دیگر، عمده کالا های وارداتی ایران از این 

منطقه شامل پنبه و مخلوط های گندم است.

ارسال اطلاعات بیش از ۴۰ هزار واحد مسکونی خالی جدید به سازمان امور مالیاتی
اطلاعات  دوم  مرحله  گفت:  راه  وزارت  مسکن  معاون 
واحد های مسکونی خالی برای سال مالیاتی ۱۴۰۱ به تعداد 

۴۰۲۱۳ واحد به سازمان امور مالیاتی ارسال شد.
 هادی عباسی اصل معاون مسکن وزارت راه  با اشاره به 
ارسال اطلاعات بیش از ۴۰ هزار واحد مسکونی خالی جدید به 
سازمان امور مالیاتی، تصریح کرد: در مرحله اول نیز اطلاعات 
بالغ بر ۱۹۲۹۰ خانه خالی برای سال مالیاتی ۱۴۰۱ معرفی 
شده بود که با این حساب از ابتدای امسال در مجموع ۵۹۵۰۳ 
واحد مسکونی خالی بر اساس سامانه املاک و اسکان طی دو 

نوبت به سازمان امور مالیاتی معرفی شده است.
وی بیان کرد: بر اساس ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم مصوب سال ۱۳۹۴ مجلس شورای اسلامی هر خانه ای 
که بیش از ۱۲۰ روز در یک سال مالیاتی خالی باشد مشمول 
دریافت مالیات است و شناسایی این خانه ها بر اساس ماده ۱۶۹ 
مکرر همان قانون، از طریق سامانه املاک و اسکان صورت پذیرد.

ادامه  و شهرسازی  راه  وزارت  و ساختمان  معاون مسکن 
داد: پیش از ارسال فهرست به تمامی اشخاص در قالب ارسال 
پیامک یا نامه اخطار لازم داده شد تا اطلاعات افراد ساکن 

اسکان  و  املاک  سامانه  در  را  خود  مسکونی  واحدهای  در 
ثبت نمایند. بر اساس بند ۵ تبصره ۸ ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم اشخاص حقیقی و حقوقی که در مهلت 
مقررنسبت به تکمیل اطلاعات سکونت، مالکیت و ملک خود 
اقدام ننمایند به عنوان خانه خالی، به سازمان امور مالیاتی 

معرفی می شوند.
وی همچنین خاطر نشان کرد: پالایش و بررسی برای سایر 
املاک مسکونی در حال انجام است و به محض اتمام فرآیند، 
واحدهای مسکونی که خالی تشخیص داده شوند، برای اخذ 

مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی خواهند شد.
مشمول  مسکونی  واحدهای  تعداد  خصوص  در  عباسی 
مالیات سال ۱۴۰۰ نیز گفت: در آن سال پس از بررسی و 
پالایش های مکرر حدود ۶۶ هزار واحد مسکونی جهت اخذ 

مالیات به سازمان مالیات معرفی شده بود.
افزود: تمامی مالکان و مستاجران موظفند  پایان  وی در 
برای ثبت اطلاعات خود به سامانه املاک و اسکان به آدرس 
amlak.mrud.ir مراجعه کرده و اطلاعات ملکی و سکونتی 

خود را ثبت نمایند تا این منازل خالی تلقی نگردد.
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گزارش ...

وضع تحریم جدید آمریکا علیه 
صادرات گاز روسیه

خود  تحریم های  بسته  راستای  در  آمریکا 
اوکراین  در  جنگ  آغاز  تلافی  به  مسکو  علیه 
پروژه  علیه  نوامبر  در  را  جدیدی  تحریم های 

آرکتیک ال ان جی۲ وضع کرد.
از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
راشاتودی، آمریکا در راستای بسته تحریم های 
خود علیه مسکو به تلافی آغاز جنگ در اوکراین 
پروژه  علیه  نوامبر  در  را  جدیدی  تحریم های 

آرکتیک ال ان جی۲ وضع کرد.
شرکت نواتک که دومین تولیدکننده بزرگ 
گاز طبیعی مایع )ال ان جی( روسیه است و ۶۰ 
درصد سهم این پروژه را در اختیار دارد، به دلیل 
تحریم ها، وضعیت فورس ماژور اعلام کرده است.

شرکت  کرد  گزارش  کومرسانت  نشریه 
نفت  ملی  و شرکت  دولتی CNOOC چین 
چین)CNPC( ، برای مشارکت در این پروژه، 

وضعیت فورس ماژور اعلام کرده اند.
یک مقام آگاه چینی گفت: این دو شرکت 
چینی از آمریکا برای معافیت از تحریم ها علیه 
دفتر  اما  کرده اند  درخواست  روسی،  پروژه  این 
کنترل دارایی های خارجی آمریکا که زیر نظر 
وزارت خزانه داری عمل می کند، هنوز پاسخی 

نداده است.
چین  خارجه  وزارت  سخنگوی  نینگ،  مائو 
روز سه شنبه گفت: همکاری های اقتصادی بین 
کشور  دو  هر  منافع  جهت  در  روسیه  و  چین 
یا محدودیت هیچ  نباید مورد مداخله  و  است 
شخص ثالثی قرار گیرد. وی افزود: چین همواره 
با تحریم های یک جانبه و حوزه قضائی گسترده 
کرده  مخالفت  بین الملل،  قانون  اساس  بدون 

است.
پروژه آرکتیک ال ان جی۲ به دلیل تحریم های 
سخت گیرانه تر آمریکا، با احتمال تأخیر در آغاز 

تولید روبروست.

سازمان امور مالیاتی نمی تواند 
تغییری در پایه های مالیاتی بدهد

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: این 
سازمان نمی تواند هیچ تغییری در کاهش و یا 
افزایش پایه های مالیاتی بدهد و طبق قانون فقط 

مجری مصوبات است.
محمد سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: سازمان امور مالیاتی کشور به موجب 
قانون اساسی هیچ گونه تغییری در حوزه افزایش 
و یا کاهش نرخ  پایه مالیاتی نمی تواند انجام دهد.

سازمان  اساسی  قانون  موجب  به  افزود:  وی 
امور مالیاتی صرفا مصوبات قانونی که به او ابلاغ 

می شود را انجام می دهد.
او بیان کرد: از مجموعه اتحادیه ها، اصناف و 
در  که  شایعاتی  به  می کنم  درخواست  بازاریان 
و  روز ها  در  که  شایعاتی  یژه   به  مالیات  حوزه 

ماه های اخیر مطرح شده توجهی نکنند.
معاون وزیر اقتصاد بیان کرد: احتمالا دست های 
به برخی  را نسبت  اذهان  پشت پرده است که 
مسائل حاشیه ای منحرف می کند که یکی از این 
حاشیه ها اخذ ۲۵ درصدی مالیات از طلافروشان 
بود که به سرعت تکذیب شد و هیچگونه منبعی 

برای این حرف وجود ندارد.
سبحانیان ادامه داد: اگر به مزیت های سامانه 
بسا  چه  کنید  پیدا  اشراف  دستگاه ها  مودیان 
مطالبه گر اجرای آن هم باشید که چرا سریعتر 

اجرا نمی کنید.
وی افزود: خروجی سامانه مودیان مبتنی بر 
آسیب شناسی هایی است که سازمان امور مالیاتی 
بررسی کرده و دولت و مجلس هم پس از آسیب 
شناسی از اجرا نشدن مسائل و مشکلات صنف 
طلا فروشان گله مند بودند؛ چرا که بسیاری از 
سرمایه ها از کشور خارج شدند و از سوی دیگر 
مالیات بر ارزش افزوده از تولید کننده به جای 

مصرف کننده دریافت می شود.
امور  سازمان  حاضر   حال  در  کرد:  بیان  او 
مالیاتی با اجرای سامانه مودیان مالیاتی با دید 
ترغیب به این نگاه می کند و تحول بزرگی در 
حوزه مالیاتی کشور رخ داده و سازمان امور مالیاتی  
به درخواست هایی که شما ارائه کرده اید رسیدگی 
می کند و این اقدام تنها در بستر سامانه مودیان 

اجرا می شود.

مسافران قبل پرواز از آخرین 
وضعیت پروازی خود مطلع شوند

با توجه به وضعیت آب و هوایی در نواحی غربی 
کشور مسافران حتما از آخرین وضعیت پروازی 

خود مطلع شوند.
به گزارش خبرنگار باشگاه خبرنگاران با توجه 
به شرایط و هشدار آب و هوایی کشور به ویژه 
تاخیر  یا  و  لغو  احتمال  نواحی غربی کشور  در 
در برخی از پروازها در مسیرهای داخلی وجود 
دارد؛ بنابراین مسافران پروازهای داخلی پیش از 
عزیمت به فرودگاه مهرآباد حتما با شماره تماس 

۰۲۱۶۱۰۲۱ تماس بگیرند.
در راستای بدی آب و هوا امروز پرواز ۳۳۵۱ 
ایران ایر به مقصد ایلام به علت بدی هوای مقصد، 

به فرودگاه مهرآباد بازگشت.
با توجه به شرایط آب و هوایی، باران، وزش باد 
و کولاک مسافران حتما از وضعیت پروازها مطلع 

شوند و به آن توجه کنند.

وضعیت وخیم ذخایر آبی ۵ سد تهران

مجوز استاندارد هر خودرو صادر نشود خط تولیدش متوقف می شود

اقتصاد جهان

بازار نفت در سال ۲۰۲۴ به کدام سو می رود؟

بازار  برای  سال ۲۰۲۴  می شود  بینی  پیش 
جهانی نفت هم از منظر عرضه و هم در حوزه 
تقاضا بسیار چالش برانگیز و پر افت و خیز باشد.

و   ۲۰۲۳ سال  در  مهر  خبرنگار  گزارش  به 
بالاخره بعد از ۳ سال تقاضای نفت در جهان از 
سطح دوران پیش از شیوع ویروس کرونا عبور 
نفت جهانی  بازار  ارزیابی  نهاد عمده  و دو  کرد 
رشد  انرژی،  بین المللی  آژانس  و  اوپک  شامل 
تقاضای نفت برای سال آینده را به ترتیب ۱.۱ 
میلیون بشکه و ۲.۵ میلیون بشکه در روز پیش 

بینی کرده اند.
فصل مشترک پیش بینی این دو نهاد درباره 
اوضاع بازار نفت طی سال آینده این است که هر 
دوی آنها بر این باورند که برای سال آینده بیشتر 
افزایش تقاضا از سوی کشورهای در حال توسعه 
خواهد بود و کشورهای عضو سازمان همکاری 
افزایش  این  در  کمی  توسعه سهم  و  اقتصادی 

مصرف نفت خواهند داشت.

بیشتر روزهای سال ۲۰۲۳، قیمت نفت  در 
در  دلار   ۹۰ تا   ۷۰ بین  جهانی  بازار  در  برنت 
نوسان بود و کمترین قیمت مربوط به ماه ژوئن 
با ۷۲ دلار در هر بشکه و بیشترین قیمت هم با 
اواخر ماه  به ۹۴ دلار در هر بشکه در  رسیدن 

سپتامبر به ثبت رسید.
البته در طول ماه ها و هفته ها و حتی برخی 
روزها در سالی که گذشت شاهد نوسانات جدی 
سال  ابتدای  در  بودیم.  جهانی  بازار  در  قیمت 
۲۰۲۳ نگرانی ها نسبت به بهبود و رشد اقتصادی 
کمتر از میزان مورد انتظار چین موجب شد تا 
شاهد کاهش قیمت در بازار جهانی نفت باشیم. 
البته شرکت ها و تولید کنندگان نفت هم نگران 
افزایش تورم در جهان بودند و حالا هم با محدود 
شدن عبور نفتکش ها از کانال های سوئز و پاناما 

شرایط برای شرکت ها بغرنج تر شده است.
دلیل کمتر شدن عبور از کانال سوئز تنش ها 
بین نیروهای یمنی و کشتی هایی است که به 

می کنند.  حرکت  اشغالی  سرزمین های  سمت 
کشتی ها  عبور  خشکسالی  نیز  پاناما  کانال  در 
را با مشکل جدی مواجه کرده است. نیروهای 
یمنی اعلام کرده اند تا زمانی که حملات رژیم 
آنها  نشود  متوقف  غره  باریکه  به  صهیونیستی 
اجازه عبور کشتنی از تنگه باب المندب و دریای 

سرخ به سمت بنادر اسرائیل را نخواهند داد.
یکی دیگر از نگرانی های کنونی شرکت های 
نفتی بالا بودن نرخ بهره در کشورهای در حال 
که طی  معتقدند  کارشناسان  که  است  توسعه 
سال آینده شاهد روند کاهشی نرخ بهره در این 
میزان  اصلی  سوال  البته  بود.  خواهیم  کشورها 

کاهش نرخ بهره و سرعت آن است.
برای سال آینده البته این امیدواری وجود دارد 
که شاهد کاهش نه چندان شدید رشد اقتصادی 
آمریکا یا منفی شدن محدود رشد اقتصادی این 
کشور باشیم. البته عملکرد ضعیف حوزه ساخت 
و ساز در چین هم محل نگرانی برای فعالان بازار 

نفت است.
آلمان  در  اوضاع  اما  آمریکا  و  چین  از  فارغ 
اروپا اصلًا  اتحادیه  اقتصاد  به عنوان بزرگ ترین 
خوب نیست. این کشور طولانی ترین دوره افول 
اقتصادی را در بیش از ۲۰ سال گذشته تجربه 
می کند و از آنجا که رشد اقتصادی این کشور 
اروپایی در سه ماهه سوم سال جاری به منفی 
۰.۱ درصد رسید، پیش بینی می شود با منفی 
سه  در  آن  داخلی  ناخالص  تولید  رشد  شدن 
ماهه پایانی ۲۰۲۳، آلمان از نظر فنی وارد رکود 

اقتصادی شود.
اروپا  اقتصاد  بزرگ ترین  تنها  نه  کشور  این 
بزرگ  اقتصاد  چهارمین  بلکه  می رود  شمار  به 
رشد  پیشران  ترین  اصلی  و  هست  هم  جهان 
اساس  همین  بر  است.  اروپا  اتحادیه  اقتصادی 
چشم انداز رشد اقتصادی اروپا هم خوب نیست 

و برای سال های ۲۰۲۴ تا ۲۰۲۵ به ترتیب رشد 
اقتصادی ۰.۸ و ۱.۲ درصدی برای این منطقه 
پیش بینی شده است. آلمان یک اقتصاد صعنتی 
به شمار می رود و کاهش فعالیت های صنعتی در 
این کشور به معنای کاهش تقاضا برای نفت در 

بازار جهان تعبیر می شود.
تمام انچه تا این لحظه به آن اشاره شد مربوط 
به  مربوط  ماجرا  اصل  اما  بود  تقاضا  بخش  به 
افزایش تولید نفت در آمریکا است که می تواند 
نقش تعیین کننده ای را در بازار انرژی جهانی 

داشته باشد.
در بخش عرضه نفت به بازار جهانی، آمریکا 
از  را  نفت خود  تولید  ماه سپتامبر  در  توانسته 
میزان آن سال ۲۰۱۹ و قبل از شیوع کرونا بالاتر 
ببرد. گویان و برزیل هم افزایش بیشتر از انتظار 

تولید نفت را به ثبت رساندند.
در سال ۲۰۲۳ اوپک و دیگر متحدان نفتی 
زیادی  تلاش های  روسیه  جمله  از  گروه  این 
در  و حتی  دادند  انجام  نفت  بازار  تثبیت  برای 
ماه آوریل این گروه از تصمیم خود برای کاهش 
۱.۶ میلیون بشکه ای روزانه عرضه نفت به بازار 
خبر داد و این سیاست تا پایان سال ۲۰۲۳ در 
ژوئن  ماه  در  گرفت.  قرار  گروه  این  کار  دستور 
هم عربستان به عنوان بزرگ ترین تولید کننده 
نفت اوپک اعلام کرد که به طور داوطلبانه یک 
میلیون بشکه دیگر از عرضه نفت به بازار جهانی 
می کاهد. پس از سعودی ها، روسیه هم از تصمیم 
خود برای کاهش ۳۰۰ هزار بشکه ای عرضه نفت 
این کشورها  بازار جهانی خبر داد. هر دوی  به 
اعلام کرده اند که این حجم کاهش عرضه به بازار 
جهانی را تا سه ماهه نخست سال ۲۰۲۴ ادامه 
خواهند داد. از طرفی در نشست اخیر کشورهای 
عضو گروه اوپک پلاس، این کشورها اعلام کردند 
که در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۴، ۷۸۰ هزار 

بشکه روزانه دیگر از عرضه نفت به بازار جهانی 
خواهند کاست.

اخیراً آنگولا اوپک را ترک کرد و اما نیجریه 
به عنوان یکی دیگر از کشورهای آفریقایی عضو 
اوپک اعلام کرده که قصد ندارد این گروه را ترک 
کند. البته موضوع عضویت یا ترک اوپک از سوی 
کشورها چیز تازه ای نیست و همین اتفاق قبلًا 
درباره قطر یا اندونزی نیز افتاده است. از طرفی 
برزیل اعلام کرده که قصد دارد به گروه اوپک 
پلاس بپیوندد. این مسئله از آن جهت با اهمیت 
است که جایگاه اوپک پلاس را در نقش آفرینی 

در بازار جهانی نفت تقویت می کند.
در حالی که قیمت نفت در ابتدای ماه دسامبر 
به پایین ترین میزان در ۶ ماه قبل از آن رسیده 
بود، در پی بالا گرفتن تنش در دریای سرخ شاهد 
رشد ۹ درصدی قیمت در بازار جهانی بودیم و به 
همین تریتب دسامبر پر فراز و نشیبی برای بازار 

نفت رقم خورد.
شرکت های  که  بود  این  افزایش  این  دلیل 
اعلام  پترولیوم  بریتیش  نظیر  نفتی  بزرگ 
کردند که به خاطر تنش در حوزه باب المندب، 
کانال سوئز  از  به جای عبور  تصمیم گرفته اند 
عبور  آفریقا  قاره  دور  از  را  خود  محموله های 
دهند. البته طی روزهای گذشته تا حدود روند 
افزایش قیمت نفت فروکش کرده و قیمت نفت 

برنت به حدود ۷۹ تا ۸۰ دلار رسیده است.
با توجه به آنچه گفته شد و تغییرات در عوامل 
سال ۲۰۲۴  می شود  بینی  پیش  بازار،  بنیادی 
برای بازار جهانی نفت هم از منظر عرضه و هم 
در حوزه تقاضا بسیار چالش برانگیز و پر افت و 
خیز باشد. البته باید دید تصمیمات گرفته شده 
در اجلاس آب و هوایی cop۲۸ که اخیراً در دبی 
برگزار شد چگونه قرار است عرضه و تقاضا را در 

سال آینده دست خوش تغییر کند.

ایران خودرو اعلام کرد: در صورت عدم تمدید مجوز های سازمان ملی استاندارد برای 
تولید هر گروه از محصولات، نسبت به توقف خط تولید آن تصمیم گیری خواهد شد.

ایران خودرو با تاکید بر الزام اجرای استاندارد های ۸۵ گانه در محصولات، عنوان 
کرده تمامی محصولاتی که دارای استاندارد هستند، در حال فراخوان تکمیل وجه 
ملی  سازمان  مجوز  تمدید  در صورت  نیز  سایر خودرو ها  و  است  مشتریان  برای 

استاندارد و ادامه تولید، فراخوان خواهند شد.  
ملی  سازمان  مجوز های  تمدید  عدم  صورت  در  کرده  تصریح  خودروساز  این 
استاندارد برای تولید هر گروه از محصولات، نسبت به توقف خط و جایگزینی با 

محصول دیگر تصمیم گیری خواهد شد.
ایران خودرو اعلام کرد: درحال حاضر فراخوان واریز وجه برای خودرو های این 
گروه صنعتی که منطبق با استاندارد های ۸۵ گانه تولید می شوند در حال انجام است.

انجام  الزام مشتریان به تغییر خودرو در حالی  ایران خودرو در  اقدام  این گونه 
می شود که باید براساس قانون متعهد به قرارداد خود با مشتری باشند و بهانه ای برای 
عدم تحویل خودرو نداشته باشند، اما متأسفانه بهانه استاندارد های ۸۵ گانه باعث شده 
است مشتری را در شرایطی قرار دهند که یا باید خودروی جدید را بخرد یا خودرویی 

به او تعلق نمی گیرد.
البته وزیر صنعت، معدن و تجارت گفته بود: »خودروسازان به من گفته اند که »به 
مشتریان توصیه می کنند خودرویی را جای خودروی دیگر خریداری کنند«، حالا 
مشتری می تواند توصیه را نپذیرد.« اما عملًا خبری از توصیه نیست و مشتری که 
ماه ها در انتظار خودروی ثبت نامی خود در سامانه یکپارچه است به یک باره با فراخوانی 
از شرکت روبه رو می شود که: »محصول ثبت نامی شما تغییر کرده است و می توانید 

این خودروی جدید را خریداری کنید.«
این در حالی است که در زمان تنظیم قرارداد مشتری با توجه به سبد درآمدی 
اقدام به خرید خودرو می کند و خودروساز نباید با شگرد تغییرات چند آپشن مشتری 

را ملزم به خرید خودروی جدید کند.
در زمان حاضر مشتریان پژو ۲۰۷ دستی امکان تحویل خودرو های خود را ندارند 
و ایران خودرو می گوید: »باید پژو ۲۰۷ جدید را خریداری کنید«، که در این شرایط 

خریدار باید ۱۵۰ میلیون تومان پول بیشتری را به حساب شرکت واریز کند.
علاوه بر این تبدیل اجباری تارا دستی ساده به تارا v۱ پلاس هم باعث نارضایتی 
مردم شده است و تاکنون هیچ مرجعی از جمله سازمان حمایت پاسخی به این 

موضوع نداده است.
خودرو راناپلاس هم مشمول این تبدیل اجباری شده است و افرادی که سال 
گذشته برای خرید راناپلاس ثبت نام کرده اند اکنون مجبورند خودروی راناپلاس ارتقاء 

یافته را دریافت کنند و ۱۰۰ میلیون تومان بیشتر به حساب شرکت واریز کنند.

ایران خودرو: 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران حجم آب سد های استان تهران در حال 
حاضر را ۲۸۱ میلیون متر مکعب اعلام کرد که بر این اساس تنها ۱۴.۵ درصد مخزن 

این سد ها پر است.
بهزاد پارسا اظهار کرد: حجم آب سد های پنج گانه استان، اکنون ۲۸۱ میلیون 
مترمکعب می باشد که این مقدار در مدت مشابه سال آبی گذشته ۲۷۲ میلیون متر 

مکعب بوده است.

وی با بیان اینکه حجم آب کلی سد های سامانه غرب شامل طالقان و امیرکبیر 
هم اکنون ۲۲۵ میلیون مترمکعب می باشد، تصریح کرد: حجم کلی ذخایر سد های 
سامانه شرق تهران شامل لتیان، لار و ماملو نیز هم اکنون ۵۶ میلیون متر مکعب 
اعلام شده که بر این اساس حجم کلی سد های سامانه شرق در حال حاضر در مقایسه 

با سال گذشته ۲۲ میلیون متر مکعب کاهش را نشان می دهد.
 حجم مخزن سد لار ۹۶۰ میلیون متر مکعب، سد طالقان ۴۲۰ میلیون متر 
مکعب، سد مالمو ۲۵۰ میلیون متر مکعب، سد امیرکبیر ۲۰۵ میلیون متر مکعب 
و سد لتیان ۹۵ متر مکعب است که با این حساب ظرفیت آبگیری این ۵ سد در 
مجموع ۱ میلیارد و ۹۳۰ میلیون متر مکعب می شود. به عبارتی در حال حاضر بیش 

از ۸۵.۵ درصد ظرفیت سد های تهران خالی است.
در  خود  از سخنان  دیگری  بخش  در  تهران  منطقه ای  آب  مدیرعامل شرکت 
خصوص نزولات جوی در فصل پاییز عنوان کرد: سومین ماه فصل پاییز با ثبت ۶.۶ 
میلیمتر بارش در حالی به پایان رسید که استان تهران نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته و همچنین متوسط بلند مدت به ترتیب با کاهش ۶۳ و ۸۲ درصدی نزولات 

جوی مواجه بوده است.
پارسا با اشاره به اینکه مجموع ریزش های جوی ثبت شده توسط شبکه سنجش 
ایستگاه های آب و هواشناسی در حوزه عملکرد استان تهران، از ابتدای سال آبی 

از کاهش ۵۱  امر نشان  این  افزود:  بوده،  پاییز ۳۸ میلیمتر  پایان فصل  تا  جاری 
درصدی میزان بارندگی ها نسبت به متوسط بلندمدت دارد.

اساس پیش  بر  اگرچه  تصریح کرد:  تهران  عامل شرکت آب منطقه ای  مدیر 
بینی های سازمان هواشناسی، انتظار فعالیت پدیده النینو و وقوع بارش های فرانر 
مالی در فصل پاییز و به ویژه ماه های آبان و آذر می رفت، ولی برخلاف الگو های 
پیش بینی شده، فصل پاییز نیز با کاهش قابل توجه ریزش های جوی، به پایان 
فصل  در  بارشی  سامانه های  فعالیت  به  معطوف  امید ها  تمام  همچنان  تا  رسید 

زمستان باشد.
پارسا توضیح داد: نتایج حاصل از اندازه گیری و محاسبات داده های ایستگاه های 
هیدرومتری ورودی سد های لتیان، امیرکبیر، لار، ماملو و طالقان نشان دهنده کاهش 

قابل توجه حجم آب ورودی نسبت به دوره بلند مدت می باشد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای تهران در پایان خاطر نشان کرد: با توجه به 
کاهش نزولات جوی و ورودی سد های تامین کننده منابع آب استان تهران، توجه 
به مولفه های مدیریت منابع و مصارف بیش از پیش ضروری است و از شهروندان 
درخواست می شود، همچنان در زمینه مدیریت مصرف و صرفه جویی آب همکاری 
نمایند تا با رعایت الگوی مصرف بهینه، در تامین آب شرب پایدار بهترین خدمت را 

به مردم ارائه دهیم.

تأخیری در واردات خودرو وجود ندارد

وزیر صمت: 

با  و  نیست  واردات خودرو  در  تاخیری  وزیر صمت گفت: 
برقراری سامانه ها متقاضیان خودرو می توانند درخواست های 

خود را برای ثبت سفارش ارسال کنند.
عباس علی آبادی در جمع خبرنگاران با اشاره به وضعیت 
خودرو های وارداتی گفت: تا دو ماه آینده و قبل از پایان سال، ۳۱ 
هزار نفری که برای واردات خودرو ثبت نام کرده بودند، تعیین 

تکلیف می شوند.
وی افزود: اکنون ۱۷ هزار نفر تعیین تکلیف شده اند و تعدادی 
از خودرو ها در مسیر استاندارد است که رسیدگی و مشکلات 
شماره گذاری حل می شود؛ ازاین رو مشکل اساسی در این زمینه 

اینکه آزادسازی  بیان  با  نداریم .وزیر صنعت، معدن و تجارت 
قیمت ها به طورکلی ایده اصلی ماست گفت: این امر نیازمند سلسله 
اقدامات است باید انحصار ها را شکست و شرایط رقابتی را فراهم 
شود تا زمانی که رانت در اختیار بنگاه ها و شرکت ها است باید 
مدیریت و کنترل کنیم. هدف از اختصاص رانت ها بهبود وضعیت 
و فرصت بهتر برای مردم است؛ ازاین رو در قیمت گذاری ورود 
می کنیم .وی تاکید کرد: در آینده نزدیک در خودرو به شرایط 
نزدیک می شویم که نیاز به قیمت گذاری دستوری نیست، تولید 
در حال افزایش است و دولت تعرفه واردات خودرو های برقی 
تجدیدنظر کرده است این امر فرصتی را فراهم می کند تا مردم 

بدون محدودیت و انحصار نیاز خود را فراهم کنند.
علی آبادی با بیان اینکه رهبر انقلاب بار ها بر تولید داخلی 
از  باید  راستا  همین  در  گفت:  کردند،  تأکید  و صنعتی کردن 
ظرفیت های کشور در راستای صنعتی شدن باتکیه بر دانش بنیان ها 
استفاده کرد .وی گفت: در صنعت خودرو باید به سمت تولید 
دانش بنیان ها رفت؛ چون شغل و حداکثر بهره وری ایجاد می کند 

ضمن اینکه صنعت خودرو دانش بنیان و صادرات محور است.
رویداد  به سومین  اشاره  با  تجارت  و  معدن  وزیر صنعت، 
ملی صنعت دانش بنیان با محوریت صنایع کوچک و زیست بوم 
فناوری گفت: در یک رویداد دایمی قرار داریم که تلاش می شود 

شهرک های صنعتی را به دانش بنیان ها متصل کند و این هدف 
اصلی است؛ ازاین رو در این رویداد مسائل صنعت به شرکت های 
کشور  مسائل  حل  سمت  به  تا  می شود  سپرده  دانش بنیان 
حرکت کرده و نیاز های فناورانه را پاسخ دهند .وی عنوان کرد: 
شهرک های صنعتی را به شهرک های تخصصی تبدیل خواهیم 
کرد و شهرک فناوری را ایجاد می شود که نیاز های فناورانه را 
حل کنند، شهرکی که از حیث فناوری و تجهیزات به سایر 
صنایع و شرکت ها کمک کند .علی آبادی افزود: این شرکت های 
دانش بنیان و کارگزاران فناوری هستند که ایده ها را تبدیل به 

محصولات فناورانه می کنند.



88سال ششم / شماره 315 / سه  شنبه 19 دی ماه 1402 هفته نامه عمومی، اجتماعی و اقتصادیجایگاه اقتصادی

گزارش ...

راه اندازی باراندازهای گیاهان 
دارویی برای تولید، فرآوری و 

صادرات
مجری طرح گیاهان دارویی از تدوین برنامه 
جمع آوری،  خریداری،  برای  باراندازها  توسعه 
انتقال اطلاعات و نیاز روز کشورهای جهان به 
کشاورزان و صنایع تبدیلی و تکمیلی برای تولید 

و انعقاد کشت، خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت 
طرح  مجری  زینلی  حسین  کشاورزی،  جهاد 
به  ابتدا  باراندازها  این  گفت:  دارویی،  گیاهان 
گیاهان  تولید  قطب های  در  پایلوت  صورت 
دارویی و بر اساس تقاضای بخش خصوصی و 
سپس در تمام استان های کشور ایجاد می شوند. 
راه اندازی باراندازهای گیاهان دارویی بیشتر در 
استان هایی همچون اصفهان، فارس، آذربایجان 
شرقی، تهران و کهکیلویه و بویراحمد پیش بینی 

می شود.
باراندازهای  تمام  که  این  بیان  با  زینلی 
محصولات گیاهان دارویی برای تجهیز امکانات 
خود از طریق اعتبارات مکانیزاسیون کشاورزی، 
حمایت می شوند، گفت: امیدواریم با پیشنهاد ما 
به دولت، باراندازهای گیاهان دارویی بتوانند از 

کمک های دولتی استفاده کنند.
فعالیت های  استانداردسازی  درباره  وی 
تمام  آینده  ماه  یک  تا  افزود:  باراندازها، 
استاندارد  فعالیت های  برای  لازم  دستورالعمل 
این باراندازها با کمک مرکز توسعه مکانیزاسیون 
و صنایع کشاورزی آماده و به استان های کشور 

ابلاغ می شود.
مشاور وزیر جهاد کشاورزی تخاطرنشان کرد: 
قرار است در باراندازها تمام محصولات کشاورزی 
دارویی  و  لحاظ غذایی  به  و هم  هم خریداری 
به طور مشخص جداسازی شود و صادرکنندگان 
گیاهان دارویی نیز باید محصولات مورد نیاز خود 
را از این مراکز خریداری کنند. تاکنون دو بارانداز 
برای گیاهان دارویی در اصفهان راه اندازی شده 

است.
زینلی بر توسعه زنجیره های تولید در بخش 
ما  اهداف  از  یکی  کرد:  تاکید  دارویی  گیاهان 
توسعه و تکمیل زنجیره ارزش در حوزه گیاهان 
دارویی است و در این راستا راه اندازی باراندازها به 
ساماندهی و تکمیل زنجیره ارزش این محصولات 
تولید  از  برخی  حاضر  حال  در  می کند.  کمک 
کنندگان گیاهان دارویی در مزارع کوچک در 
روبرو  مشکل  با  خود  محصولات  فروش  زمینه 
هستند و راه اندازی باراندازها کمک مؤثری برای 

رفع این مسئله است.

استاندار خوزستان:
کسی حق ندارد صید و صیادی را با 

چالش مواجه کند
استاندار خوزستان گفت: هیچ کس حق ندارد 
تولید در بخش صید و صیادی را با چالش مواجه 

کند.
به گزارش خبرنگار مهر، علی اکبر حسینی 
شورای  نشست  در  چهارشنبه  شامگاه  محراب 
راهبردی شیلات خوزستان، افزود: شعار دولت 
تقویت شیلات در جنوب کشور است به همین 
طرح های  اندازی  راه  برای  مجوزهایی  منظور 
آبزیان  دیگر  و  میگو  پرورش  قفس،  در  ماهی 

گرفته شده است.
حرکت  یک  به  شیلات  توسعه  افزود:  وی 
انقلابی و نو نیاز دارد که باید به همت مسئولان 

مربوطه عملی شود.
استاندار خوزستان، پیش بینی برخی کشورها 
در خصوص قحطی پروتئین در دنیا را یادآور شد 
و گفت: محصولات شیلات به عنوان سالم ترین، 
پشت  و  دریا  در  پروتئین  قوی ترین  و  بهترین 
سدها پرورش می یابد که باید یک حرکت انقلابی 
و نو با کمک بخش خصوصی و تعاونی ها ایجاد 

کرد.
به  توجه  با  کرد:  تاکید  محراب  حسینی 
ظرفیت های موجود باید تولید آبزیان خوزستان 

را به حداقل ۵۰۰ هزار تن برسانیم.
استاندار خوزستان ضمن انتقاد از صید آبزیان 
توسط صیادان کشورهای دیگر، گفت: مسئولان 
این  نامه ای در  باید موافقت  اندرکاران  و دست 
خصوص ایجاد و این موضوع را باز کنند تا حق 

صیادان بومی ضایع نشود.
کارخانه های  احداث  ضرورت  بر  وی 
توسعه  راستای  در  خوزستان  در  کنسروسازی 
ریزی  برنامه  باید  افزود:  و  کرد  تاکید  شیلات 
دقیقی در این خصوص انجام و موانع کوچک از 

سر راه تولید برداشته شود.
حسینی محراب گفت: هیچکس حق ندارد 
تولید در بخش صید و صیادی را با چالش مواجه 
آینده  شاهد  مشکلات  حل  با  امیدواریم  کند، 

درخشانی در حوزه شیلات خوزستان باشیم.

آب و انرژی

انتظارات تورمی کاهش یافت

از صعود مصرف گاز با افزایش دما تا بهبود تامین برق صنایع در۲ استان

پرداخت ۱۰ هزار فقره تسهیلات ایجاد نیروگاه های خورشیدی

جبران کسری بودجه از طریق فروش بنزین آزاد صحت 
ندارد، عرضه بنزین یارانه ای در ۹۸ درصد جایگاه ها و بالا رفتن 
مصرف گاز به علت افزایش دما؛ از مهمترین اخبار آب و انرژی 

در هفته جاری بودند.
از طریق  بودجه  به گزارش خبرنگار مهر، جبران کسری 
فروش بنزین آزاد صحت ندارد، بهبود تأمین برق صنایع در 
دو استان تهران و مرکزی، عرضه بنزین یارانه ای در ۹۸ درصد 
جایگاه ها و افزایش دما مصرف گاز را بالا برد! از مهمترین اخبار 

آب و انرژی در هفته جاری بودند.

آزاد  بنزین  فروش  طریق  از  بودجه  کسری  جبران 
صحت ندارد

اسدالل قلی زاده رئیس انجمن جایگاه داران در پاسخ به 
این سوال که چرا هنوز تعدادی از جایگاه های عرضه سوخت 
به مدار عرضه با نرخ یارانه ای بازنگشتند و آیا این موضوع که 
دولت از طریق فروش بنزین آزاد در حال جبران کسری بودجه 
است صحت دارد اظهار کرد: مطرح شدن شایعاتی مبنی بر 

جبران کسری بودجه از طریق بنزین آزاد تماماً کذب است.
وی ادامه داد: مسئولین امر در حال پیگیری هستند که 
بازگردد.  عادی  حالت  به  شرایط  و  شوند  وصل  سیستم ها 
همچنین بخش اعظمی از جایگاه ها به حالت عادی بازگشته و 

امکان استفاده از سهمیه بنزین و نرخ آزاد وجود دارد.
وی در خاتمه یادآور شد: تعداد محدودی از جایگاه ها امکان 
استفاده از سهمیه بنزین را ندارند که به احتمال زیاد تا پایان 

روز به حالت عادی باز می گردند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت: افزایش ظرفیت تولید 
نفت از میدان آزادگان

ایران  نفت  ملی  مدیرعامل شرکت  مهر  محسن خجسته 
اند  تکلیف شده  تعیین  میادین مشترک کشور  گفت: همه 
و تا پایان امسال، قرارداد توسعه دو میدان مشترک به امضا 

می رسد.
وی افزود: از سال گذشته تاکنون، فقط در میدان مشترک 
آزادگان جنوبی ۶۰ حلقه چاه جدید به ظرفیت تولید اضافه 
شده و تولید این میدان را به ۱۲۰ هزار بشکه در روز رسانده 

است.
خواهیم  قادر  نزدیک  آینده  در  داد:  ادامه  مهر  خجسته 
از  فاز دوم  قرارداد طرح توسعه  به صورت یکپارچه،  بود که 
میادین مشترک آزادگان شمالی و جنوبی را به امضا برسانیم 
و همچنین فاز دوم توسعه میدان مشترک آزادگان را تا پایان 

سال به قرارداد می رسانیم.

بهبود تأمین برق صنایع در دو استان تهران و مرکزی
از  یکی  شور  رود  گفت:  نیرو  وزیر  محرابیان  علی اکبر 
با ۳ واحد  نیروگاه های مهم کشور است که در حال حاضر 
گازی در حال فعالیت است. و در حال حاضر عملیات احداث و 
راه اندازی واحد بخار این نیروگاه در کلاس اف با بهره مندی از 

آخرین و به روز تر ین تکنولوژی ها در حال اجراست.
وی با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته 
انتظار می رود واحد بخار نیروگاه رود شور در تابستان ۱۴۰۳ به 
مدار بهره برداری برسد و به شبکه سراسری برق متصل شود، 
بازدید صورت گرفته مشاهده شد که  بر اساس  اظهار کرد: 

اقدامات بی نظیر و بی سابقه ای به منظور افزایش ظرفیت و توان 
تولید این نیروگاه در حال انجام است.

عرضه بنزین یارانه ای در 9۸ درصد جایگاه ها
جعفر سالاری نسب مدیر عامل شرکت پخش فرآورده های 
نفتی در پاسخ به این سوال که چرا هنوز تعدادی از جایگاه های 
عرضه سوخت به مدار عرضه با نرخ یارانه ای بازنگشتند و آیا این 
موضوع که دولت از طریق فروش بنزین آزاد در حال جبران 
کسری بودجه است صحت دارد گفت: جبران کسری بودجه 
از طریق فروش بنزین به هیچ عنوان صحت ندارد، ضمن آنکه 
۹۸ درصد جایگاه های سوخت به سامانه متصل شده و امکان 

استفاده از سهمیه وجود دارد.
مدیر عامل شرکت پخش فرآورده های نفتی خاطر نشان 
ارائه  سامانه  از  خارج  نمی تواند  کسی  تهران  شهر  در  کرد: 
خدمات دهد. البته ممکن است هر جایگاهی به دلایل فنی 

تعطیل باشد که دلیل بر عدم اتصال به سامانه نیست.
وی خاطر نشان کرد: جایگاه هایی که بنزین را تنها با نرخ 
آزاد به فروش می رسانند تخلف کرده و با متخلفان نیز برخورد 

می شود.

از  پتروشیمی  فناورانه صنعت  نیازهای  تأمین  لزوم 
داخل کشور

صنایع  ملی  شرکت  عامل  مدیر  شاه میرزایی  مرتضی 
علم  دانشگاه  نخبگان  و  دانشجویان  جمع  در  پتروشیمی 
و صنعت اظهار کرد: تنوع سبد محصولات تولیدی در یک 
صنعت از شاخص های سنجش توانایی است و امروز صنعت 
پتروشیمی با تولید ۵۵۰ گرید انواع محصول پتروشیمیایی از 

این حیث از قدرتمندترین صنایع کشور است.
صنعت  سالانه  تولید  ظرفیت  هم اکنون  کرد:  بیان  وی 
پتروشیمی به بیش از ۹۲ میلیون تن و تعداد مجتمع های در 

حال تولید نیز به ۷۰ مجتمع رسیده است.
از  پیش  پتروشیمی  صنعت  داد:  ادامه  نفت  وزیر  معاون 
انقلاب اسلامی در بحث تأمین کالا، تجهیزات، دانش فنی و 
کاتالیست مورد نیاز به طور کامل به خارج وابسته بود، اما امروز 
بیش از ۸۵ درصد نیازهای صنعت پتروشیمی در این بخش ها 

از طریق شرکت ها و سازندگان ایرانی تأمین می شود.

کاهش 2۸ درصدی مازوت سوزی در نیروگاه ها
سعید عقلی مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران در 
خصوص افزایش ۱۲ درصدی گازرسانی به نیروگاه ها در ۹ ماه 
۱۴۰۲، گفت: با برنامه ریزی ها و اقدام های انجام شده، از ابتدای 
امسال تا پایان آذرماه شاهد افزایش ۱۲ درصدی گازرسانی به 

نیروگاه ها بودیم.
مصرف  افزود:  ایران  گاز  ملی  شرکت  دیسپچینگ  مدیر 
گازوئیل و مازوت در نیروگاه های کشور در همین بازه زمانی 
نسبت به زمان مشابه پارسال به ترتیب ۲۴ و ۲۸ درصد کاهش 
یافته که به دلیل تزریق بیشتر گاز طبیعی به نیروگاه ها بوده 

است.

میلیون   2۸0 مرز  از  حرارتی  نیروگاه های  تولید 
مگاوات ساعت عبور کرد

برق  شرکت  تولید  فنی  دفتر  مدیرکل  نمازی  اسماعیل 

حرارتی افزود: نیروگاه های حرارتی از ابتدای امسال تا پایان 
انرژی  از ۲۸۰ میلیون مگاوات ساعت  تولید بیش  با  آذرماه 
توانسته اند ضمن تأمین بالغ بر ۹۳ درصد برق مورد نیاز شبکه، 
نقش مهمی در تأمین انرژی پایدار و مطمئن برای مشترکان 
سراسر کشور و گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان امسال 

داشته باشند.
وی ادامه داد: از این میزان تولید بیش از ۵۳ درصد آن 
مربوط به واحدهای سیکل ترکیبی است که میزان تولید انرژی 
آنها با افزایش ۳.۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

به ۱۵۰ میلیون مگاوات ساعت رسیده است.
نمازی یادآور شد: در سال گذشته با افزوده شدن هشت 
عسلویه،  کارون،  غرب  نیروگاه های  در  جدید  بخار  واحد 
واحد(  )دو  پارس جنوبی  بعثت  سبلان،  خرم آباد،  فردوسی، 
نیروگاه های سیکل ترکیبی در  تولید  ارومیه شاهد جهش  و 
برق  کننده  تولید  واحدهای  عنوان  به  امسال  هشت ماهه 

دوستدار محیط زیست هستیم.

افزایش دما مصرف گاز را بالا برد!
سعید عقلی مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز در گفت وگو 
با خبرنگار مهر با اشاره به مصرف بالای گاز در سال جاری با 
وجود افزایش سه درجه ای دما اظهار داشت: مصرف گاز در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده به ۵۵۰ میلیون متر 
مکعب رسیده است که با توجه به افزایش سه درجه ای دما که 
در سال جاری داریم مصرف گاز باید تغییر چشمگیری داشته 

باشد در حالی که این گونه نیست.
وی ادامه داد: البته تنها عامل این افزایش مصرف نیست زیرا 
بخش تجاری و غیر عمده هم سهم قابل توجهی در این بخش 
دارند. متأسفانه شاهدیم که در بخش تجاری از سیستم های 

گرمایشی برای فضاهای خالی استفاده می شود.

آمادگی ایران برای صدور خدمات فنی مهندسی به 
نیکاراگوئه

جواد اوجی عصر در دیدار با دنیس مونکادا با بیان اینکه 
دولت سیزدهم ضمن تأکید بر افزایش روابط در همه حوزه ها 
با نیکاراگوئه، گفت: در سفر اخیر خود به نیکاراگوئه در زمینه 
تأمین سوخت و فرآورده های نفتی و نیز صدور خدمات فنی 
و مهندسی مذاکرات خوبی با وزیر انرژی این کشور آمریکای 

جنوبی انجام شد.
برای  ایرانی  شرکت های  توانمندی  به  اشاره  با  وی 
بازسازی و احداث پالایشگاه های نفتی نیکاراگوئه گفت: این 
خدمات  و  تجهیزات  تأمین  زمینه  در  می توانند  شرکت ها 
فنی و مهندسی با پروژه های پالایشی نیکاراگوئه همکاری 

کنند.
اوجی با اشاره به اینکه روابط ایران و نیکاراگوئه در دولت 
سیزدهم نسبت به گذشته پیشرفت داشته است، افزود: به نظر 
می رسد برای تسریع در توافق های دو کشور تشکیل هیأت های 
از  استقبال  آماده  رو  این  از  باشد؛  و تخصصی ضروری  فنی 

هیأت های تخصصی نیکاراگوئه هستیم.

به  سراجه  ذخیره سازی  مخزن  در  چاه  نهمین 
بهره برداری رسید

مهدی حیدری مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی در 
آئین افتتاح رسمی بهره برداری از این چاه اظهار داشت: از 
اواخر مرداد امسال برنامه ریزی و هماهنگی برای تولیدی شدن 
چاه ۱۲ سراجه آغاز شد و با همت همکاران در بخش مدیریت 
تولید، فنی، شرکت های بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی، 
شرق و غرب و منطقه بهره برداری سراجه قم در کمتر از سه 

ماه و با حداقل مبلغ ریالی به بهره برداری رسید.
مدیر عامل نفت مرکزی با اشاره به رکوردشکنی ذخیره 
در مخازن  متر مکعب  میلیارد  از سه  بیش  میزان  با  سازی 
شوریجه و سراجه اشاره کرد که در مجموع در اوج مصرف 
گاز در فصل زمستان، میزان بازتولید از این دو مخزن ذخیره 
سازی معادل بیش از یک فاز با تولید حداکثری میدان گازی 

پارس جنوبی است.

و دو  بانک  میان یک  نامه سه جانبه  تفاهم 
فقره  هزار   ۱۰ پرداخت  برای  دیگر  سازمان 

پرداخت تسهیلات ساخت نیروگاه از سوی یک 
نهادهای  پوشش  تحت  خانواده های  به  بانک 

حمایتی مبادله شد.
وزارت  از  نقل  به  به گزارش خبرگزاری مهر 
نیرو، در نشست شورای عالی راهبری اجرای طرح 
نیروگاه های خورشیدی حمایتی ۵ کیلوواتی که 
با حضور سید مرتضی بختیاری، رئیس کمیته 
امداد و نمایندگان دستگاه های ذیربط همچون 
ریاست  روستایی  توسعه  معاونت  و  بهزیستی 
جمهوری در سالن شهید مطهری ساتبا برگزار 
شد، آخرین اقدامات اجرایی طرح ساخت سامانه 
تحت  خانواده  ویژه  کیلوواتی   ۵ خورشیدی 
پوشش نهادهای حمایتی، چالش ها و موانع پیش 
روی اجرای طرح با همکاری عوامل اجرای طرح 

بررسی شد.
در این نشست درباره نحوه تأمین منابع مالی 
این طرح تبادل نظر و مقرر شد، تفاهم نامه سه 
جانبه میان ساتبا، کمیته امداد و بانک رسالت، 
مبادله و در پی آن بانک رسالت متعهد شود در 
خانواده های  به  تسهیلات  فقره  هزار  حدود ۱۰ 

مددجویان کمیته امداد برای ساخت نیروگاه های 
خورشیدی ۵ کیلوواتی اختصاص دهد.

ساخت 550 هزار سامانه خورشیدی طی 
5 سال

توسعه  دفتر  مدیرکل  محمدنژاد،  جعفر 
سامانه های مقیاس کوچک، گفت: تمام نهادهای 
سراسر  در  برق  توزیع  شرکت های  و  ذیربط 
این طرح تلاش خواهند  ناظر  عنوان  به  کشور 
تأیید  و  نام  ثبت  از  پس  را  مددجویان  کرد 
نیروگاه های  ساخت  برای  فنی  صلاحیت های 
توجه  با  کنند.  معرفی  بانک ها  به  خورشیدی 
ریاست  اول  معاونت  این طرح مصوبه  اینکه  به 
ارجاعی  پرونده های  ارسال  در  است  جمهوری 
برای پرداخت تسهیلات به بانک با ابلاغ معاونت 

اول ریاست جمهوری تسریع می شود.
زیرساخت های  اینکه  بیان  با  محمدنژاد 
مناسبی از نظر مسائل فنی طرح ایجاد شده و 

شرکت های پشتیبانی کننده برای اجرای طرح 
حضور دارند، خاطرنشان کرد: ساتبا و شرکت های 
توزیع برق بارها در استان ها مسائل مرتبط با این 
طرح برای شناخت خانواده های تحت پوشش و 
را  این طرح  اجرای  در  آنها  مشارکت  چگونگی 
تبیین کرده اند و در صورتی که همکاری بانک ها 
شاهد  امسال،  پایان  تا  حداقل  شود،  تسریع 
نیروگاه های  از  توجهی  قابل  بخش  راه اندازی 

خورشیدی ۵ کیلوواتی در سطح کشور باشیم.
لازم به ذکر است؛ قرار است طرح ساخت ۵۵۰ 
هزار سامانه خورشیدی حمایتی ۵ کیلوواتی در 
مدت ۵ سال اجرا شود. اجرای این طرح تأثیر 
پوشش  تحت  خانواده های  زندگی  بر  زیادی 
وضعیت  داشت،  خواهد  حمایتی  نهادهای 
پوشش  تحت  خانواده  هزار   ۵۵۰ اقتصادی 
از  بیش  و  بخشیده  بهبود  را  نهادهای حمایتی 
نیروگاه های  تولیدات  محل  از  مگاوات   ۲۵۰۰

خورشیدی حمایتی انرژی حاصل خواهد شد.

مشاور وزیر اقتصاد گفت: با اقداماتی نظیر اصلاحات مالیاتی، تشکیل بازار متشکل 
ارزی و ... انتظارات تورمی نسبتا کاهش یافته است. البته هنوز با کنترل کامل فضای 

غیرمولد فاصله داریم.
محمد نعمتی مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
مورد کنترل انتظارات تورمی، اظهار کرد: به دلیل اصلاحات نظام مالیاتی، شکل گیری 
بازار متشکل ارزی و گسترش سامانه اطلاعاتی دولت بخشی از تورم انتظاری حاکم 

بر جامعه کنترل شده است.
وی به فضای غیر مولد اشاره کرد و گفت: در فضای غیر مولد هر روز سفته بازان 
و کسانی که دارای ثروت های زیادی هستند، قیمت گذاری و بازارسازی می کنند 
بنابراین اگر بتوان با ابزارهای مختلف اقتصادی آن طیف را کنترل کنیم، احساس 

بی عدالتی و محرومیت در جامعه کم می شود.
نعمتی افزود: سفته بازان که قشر کوچکی هم هستند برای بازارسازی و کسب 
دارایی هول  به سمت خرید یک  را  بقیه جامعه  دارایی های خود،  از  بیشتر  سود 
می دهند. بنابراین وقتی این فضا کنترل شود یک آرامشی بر طبقات مختلف جامعه 

حاکم می شود که احساس می کند دیگر عقب نیفتاده و ضرر نکرده که از این مسئله 
تحت عنوان کنترل انتظارات تورمی یاد می شود.

وی تصریح کرد: در این مدت به نظر می رسد با ابزارهایی مانند نظارت بانک ها، 
مبارزه با پولشویی، اصلاحات مالیاتی و… تا حدودی این فضای غیر مولد کنترل شده 

که البته هنوز با کنترل کامل این فضا فاصله بسیار زیادی داریم.
نعمتی درباره تأثیر تثبیت قیمت ها بر کنترل انتظارات تورمی گفت: بازار متشکل 
ارزی در یک فضای منطقی در حال ایجاد تغییرات است؛ سیاست های این مرکز نشان 
می دهد که اگرچه قیمت ها ثابت نبوده اما در یک فضایی که تولیدکننده، صادرکننده 

و واردکننده واقعی حضور دارند، مباحث ارزی پی گیری می شود.
مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: اگر فضای غیر مولد از بازار خارج شود 
قطعاً خروجی این بازار که بخش حقیقی است به ثبات سازی کلان اقتصادی و امکان 

برنامه ریزی و کنترل انتظارات تورمی کمک می کند.
وی گفت: بازار متشکل ارزی شکل گرفته و هر روز نیز در حال تقویت است. 
بنابراین به میزانی که مرجعیت این بازار شکل گیرد و بتوانیم نیازهای واقعی را رصد 

و غیرمولدها را از این فضا خارج کنیم به ثبات سازی اقتصاد و دامن زدن به فضای 
تولیدی کشور کمک کرده ایم.

در گفتگو با مهر مطرح شد؛
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مهر بررسی کرد؛

دلار زدایی ادامه دارد؛ توسعه روابط پولی دوجانبه با کشورهای همسایه

گزارش ...

موفقیت فائو و ایران در تضمین 
آینده شتر دوکوهانه

پروژه حفاظت از شتر دوکوهانه به عنوان یک 
موفقیت چشمگیر و یک مدل بالقوه برای اقدامات 

حفاظتی آینده می تواند مورد استفاده قرار گیرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، وباک دهوج جی 
اسلامی  جمهوری  در  فائو  موقت  نماینده  سی، 
ایران در کارگاه پایانی پروژه که مورخ ۷ دی ماه 
برگزار شد؛ طی پیامی اظهار داشت: تکمیل پروژه 
حفاظت از شتر دوکوهانه نه تنها یک دستاورد، 
بلکه گواهی تعهد جمعی ما به حفاظت از تنوع 

زیستی و توسعه پایدار است.
در راستای حفاظت از شتر دوکوهانه، گونه ای 
که توسط اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت 
به عنوان »به شدت در معرض انقراض« فهرست 
برای  را  پروژه ای  پیش  فائو دو سال  است،  شده 
ارائه پشتیبانی فنی برای حفظ این گونه از طریق 
از  خارج  و  طبیعی  محیط  در  حفاظت  افزایش 
محیط طبیعی را آغاز کرد. دوره های آموزشی برای 
توانمندسازی شترداران، کارشناسان، دامپزشکان 

و دانشمندان برگزار شد.
وی ادامه داد: به طور همزمان، ارتقای معیشت 
دامداران محلی، ظرفیت سازی و افزایش آگاهی 
جامعه و سیاست گذاران نقش مهمی در پایداری 
چنین پروژه هایی دارد. تعهد ما در حفاظت از این 
جهاد  وزارت  نزدیک  همکاری  با  ارزشمند  گونه 

کشاورزی تحقق یافته است.
راه  در  موجود  چالش های  به  اشاره  با  وی 
حفاظت از این گونه ارزشمند، دستاوردهای مهم 
این پروژه را برشمرد: ایجاد اولین هاب ژرم پلاسم 
برای شترهای دوکوهانه در ایران در ایستگاه جعفر 
آباد، برنامه های ظرفیت سازی برای کارشناسان 
دولتی و شترداران از طریق برنامه های آموزشی 
تعاونی  تأسیس  همچنین  بین المللی،  و  ملی 
همچنین  و  تغذیه  تجهیزات  تهیه  با  شترداران 

تسهیل کارگاه فرآوری.
علاوه بر این، وی بر دیگر دستاوردهای پروژه 
از جمله تجهیز شترهای دوکوهانه به میکروچیپ، 
به  داروها  و  واکسن ها  غذایی،  مکمل های  تهیه 
همراه سفارشی سازی اپلیکیشن ساربان یار برای 

ثبت عملکرد، تاکید کرد.
مانند  پیشرفته،  مثل  تولید  فناوری های  ما 
از شترهای دوکوهانه را به  انجماد مواد ژنتیکی 
کار گرفته ایم. همچنین انتقال جنین را آزموده و 
تلاش کردیم تا انتقال جنین به شترهای دوکوهانه 

را عملیاتی نمائیم.
پروژه حفاظت از شتر دوکوهانه به عنوان یک 
موفقیت چشمگیر و یک مدل بالقوه برای اقدامات 

حفاظتی آینده می تواند مورد استفاده قرار گیرد.
جی سی در ادامه خاطر نشان کرد: ما اعتماد 
به  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت  که  داریم 
ارزشمند  گونه  این  حفظ  برای  خود  تلاش های 

ادامه خواهد داد.

دولت به جای ساخت مسکن، زمین 
به مردم واگذار کند

شورای  مجلس  در  مرودشت  مردم  نماینده 
سمت  به  دولت  اگر  که  است  معتقد  اسلامی 
واگذاری زمین به قیمت دولتی به مردم حرکت 
کند، بهتر از آن است که خودش برای مردم خانه 

بسازد.
جلال رشیدی کوچی در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفت:  کشور،  در  مسکن  ساخت  وضعیت  درباره 
مجلس شورای اسلامی قانون جهش تولید مسکن 
را با هدف افزایش ساخت و ساز مسکن به تصویب 
دولت  سوی  از  درستی  به  قانون  این  که  رساند 

اجرایی نشده است.
وی تاکید کرد: اگر قوانین مجلس درباره مسکن 
از جمله قانون جهش تولید مسکن و قانون مالیات 
بر خانه های خالی به درستی اجرا می شد، حتماً ما 

در حوزه مسکن کاهش قیمت را می دیدیم.
شورای  مجلس  در  مرودشت  مردم  نماینده 
اسلامی ادامه داد: البته در اخبار و رسانه ها بعضاً 
کاهش  به  رو  مسکن  قیمت  که  می شود  مطرح 
است، اما واقعیت را مردم به خوبی می بینند که 

اینگونه نیست.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس درباره علت گرانی مسکن در کشور، تصریح 
کرد: یکی از دلایل اصلی گرانی مسکن آن است 
که عرضه و تقاضا با یکدیگر سنخیتی ندارد و باید 

ساخت مسکن رونق بگیرد.
وی درباره عملکرد دولت در طرح نهضت ملی 
مسکن، گفت: در برخی از نقاط کشور در ساخت 
مسکن خوب عمل شده است، اما در برخی جاها 
عقب هستیم و باید عقب ماندگی های حوزه مسکن 

جبران شود.
رشیدی کوچی درباره وعده دولت سیزدهم مبنی 
بر ساخت سالی یک میلیون مسکن در کشور، اظهار 
کرد: به نظر می رسد ظرفیت زیرساختی کشور مانند 
مواد اولیه، حمل و نقل و نیروی کار برای ساخت 
یک میلیون مسکن در سال فراهم نباشد، البته اگر 
بخش خصوصی وارد شود، قطعاً وضعیت ساخت 

مسکن بهبود می یابد.
شورای  مجلس  در  مرودشت  مردم  نماینده 
به  دولت  اگر  که  داد  پیشنهاد  ادامه  در  اسلامی 
مردم  به  دولتی  قیمت  به  زمین  واگذاری  سمت 

حرکت کند، بهتر است.
وی توضیح داد: دولت به جای آنکه به دنبال 
ساخت خانه برای مردم باشد، زمین با قیمت دولتی 
به آنان واگذار کند تا خودشان خانه بسازند که این 

کار منجر به تسریع در ساخت مسکن می شود.

چرا هزینه تامین کالاهای اساسی بالاست؟

برای  ایران  مرکزی  بانک  راهکارهای  از  یکی  زدایی  دلار 
کم اثر کردن تحریم ها و ایجاد راهی عملیاتی برای بهره بردن 
اقتصاد از ارزهای دیگر است که توسعه روابط پولی می تواند 

آن را محقق کند.
راهکارهای  از  یکی  زدایی  دلار  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
بانک مرکزی ایران برای کم اثر کردن تحریم ها و ایجادی راهی 
عملیاتی برای بهره بردن اقتصاد از ارزهای دیگر است، اما شاید 
عده ای معتقد باشند، دلارزدایی تنها در دستور سیاستگذاران 
اقتصادی ایران است، اما حقیقت آن است که دلارزدایی امروز 
تبدیل به یک رویه بین المللی کشورهای زیادی شده است 

که یکی از دلایل آن کاهش ارزش دلار در بازار جهانی است.

کاهش ارزش دلار در بازار جهانی
آخرین اطلاعات منتشر شده در ایالات متحده، انتظارات 
مبنی بر کاهش نرخ بهره فدرال رزرو در سه ماهه اول سال 
۲۰۲۴ را تقویت کرد، با وجود کانال نزولی دلار در سال اخیر 
که همچنان پابرجاست احتمال کاهش ایندکس دلار باز هم 

وجود دارد.
نرخ مبادله یورو به دلار )EUR/USD( به بالاترین سطح ۴ 
ماهه بالای ۱.۱۰۳۰ رسید و یورو در سال میلادی که گذشت 

توانست وضعیت خود را نسبت به دلار بهتر کند.
نرخ مبادله پوند به دلار )GBP/USD( نیز به بالاترین حد 
خود بالای ۱.۲۷۴۰ رسید و دلار نسبت به پوند انگلیس هم در 
سال اخیر تضعیف شد، بعد از برنامه دولت های مختلف به ویژه 
سازمان بریکس حجم معاملات دلار در جهان کاهش یافته و 

ریسک معاملات با دلار افزایش یافته است.
مدل  ارز،  جهانی  تحلیلگران  از  یکی  بارکلیز  گفته  به 
اختصاصی متعادل سازی دلار در پایان سال میلادی ۲۰۲۳ 
نشان دهنده سیگنال فروش قوی دلار تا پایان سال برابر همه 

شرکت های بزرگ است.
انتشار داده های فدرال رزرو ایالات متحده در روز جمعه، 
انتظارات بازار در مورد کاهش قابل توجه نرخ بهره فدرال رزرو 

در نیمه اول سال ۲۰۲۴ را مختل نکرد.
نوامبر ٪۰.۱  شاخص قیمت PCE ایالات متحده در ماه 
در مقایسه با انتظارات برای عدم تغییر در ماه کاهش یافت و 

افزایش سالانه از ۲.۹٪ به ۲.۸٪ کاهش یافت.
داده ها به این معنی است که ششمین نرخ بهره سالانه به 
سطح هدف ۲ درصدی فدرال رزرو کاهش می یابد و نشانه قوی 
دیگری خواهد بود که مشکل تورم و این دیدگاه که فشارهای 

تورمی اساسی »چسبنده« هستند، دیگر صادق نیستند».
با این حال، یک تغییر بیشتر برای ماه می با افزایش نرخ 
به عنوان یک قطعیت وجود داشت در حالی که محتمل ترین 
نتیجه اکنون به عنوان دو کاهش نرخ به ۵.۰۰٪ دیده می شود.

در نتیجه انتظارات فدرال رزرو به تضعیف حمایت خالص 
از دلار ادامه دارد و احتمالاً دلار در سال ۲۰۲۴ نیز وضعیت 

نزولی خواهد داشت.
به دلار است که در سال  یورو  نمودار سالانه  زیر  تصویر 
۲۰۲۳ با وجود اخباری مبنی بر تقویت دلار، اما دلار توانست 

بخشی از ریزش های خود را جبران کند و صعودی شود.
تصویر بالا مقایسه ای بود بین ارزش دلار و یورو نسبت به 
هم، حال شاخص دلار را با فرانک سوئیس مقایسه می کنیم، 
فرانک  به  نسبت  آمریکا  دلار  نمودار  در  زیر  تصویر  طبق 
سوئیس، دلار باز هم شاهد ریزش است، طبق تصویر زیر، دلار 
در ۲۲ سال اخیر افت قابل توجهی را نسبت به فرانک سوئیس 
انجام داده و برابری آن از ۱.۸۰۰۰۰ به ۰.۸۵۵۲۵ کاهش یافته 

است، یعنی دوبرابر ارزش دلار کم شده است.

توسعه روابط پولی ایران و روسیه
یکی از راهکارهای ایران برای دلار زدایی توسعه روابط پولی 
با روسیه و چین است که در هفته ای که گذشت اولین اقدام از 
این دست اجرایی شد، در دیدار و مذاکرات محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان با الویرا نبیولینا رئیس کل 
بانکی،  و  پولی  همکاری های  افزایش  روسیه،  مرکزی  بانک 
بهره برداری از ظرفیت های بریکس و نهادسازی های پولی و 
تقویت مناسبات در  این حوزه و همچنین  بانکی جدید در 
چارچوب توافقنامه تجارت آزاد میان ایران و اتحادیه اقتصادی 
شدن  عملیاتی  دنبال  به  گرفت.  قرار  تاکید  مورد  اوراسیا 
بسترهای پولی و بانکی میان جمهوری اسلامی ایران و روسیه، 

فصل جدیدی از روابط بانکی دو کشور آغاز شد.
سامانه های  اتصال  همچون  بسترهایی  و  زیرساخت ها 
پیام رسان غیرسوئیفتی و برقراری روابط دوطرفه کارگزاری با 
پول های ملی میان بانک های تجاری دو کشور که قبلاً ایجاد 
شده بود امروز مورد استفاده بانک ها و فعالان اقتصادی قرار 

گرفته است.
در دیدار و مذاکرات رئیس کل بانک مرکزی کشورمان با 
توافق  نهایی سازی  بر  بانک مرکزی روسیه، علاوه  رئیس کل 

بکارگیری پول های ملی در مبادلات تجاری دو کشور بجای 
از  بهره برداری  زمینه  در  پیشنهادهایی  فرزین  دکتر  دلار، 
ظرفیت های گروه بریکس و نهادسازی های پولی و بانکی در 
این حوزه طی دوره ریاست روسیه بر این گروه در سال آتی 
میلادی مطرح کرد که مورد توجه رئیس کل بانک مرکزی 

روسیه قرار گرفت.
اقدامات  با توجه نهایی شدن کلیه  بر اساس این گزارش، 
توافق شده قبلی میان بانک های مرکزی ایران و روسیه، قرار شد 
مفاد آن بصورت فنی و تخصصی، محور همکاری های آینده 

بانک های مرکزی دو کشور قرار گیرد.
مرکزی  بانک  کل  رئیس  سفر  جریان  در  است  گفتنی 
عملیاتی سازی  و  رایزنی ها  به دنبال  و  مسکو  به  کشورمان 
بسترهای پولی و بانکی، اولین ال. سی شبکه بانکی ایران در 
خارج از کشور توسط بانک سپه در روسیه گشایش شد. ارزش 
از امروز مورد استفاده قرار گرفته، برای شروع  این LC که 
مبلغ ۱۷ میلیون یورو است و با شرط پرداخت مدت دار جهت 

واردات استفاده می شود.
مرکزی  بانک  کل  رئیس  فرزین  حضور  با  همچنین 
کشورمان، جلسه ای میان مدیران بانکی ازبر بانک روسیه و 
بانک ملی ایران برگزار شد که بر اساس آن خط اعتباری به 
ارزش ۶ و نیم میلیارد روبل برای واردات کالاهای اساسی از 

روسیه برای ایران ایجاد گردید.

دلار از سبد ارزهای مسافرتی به کشورهای همسایه 
حذف می شود

علی سعیدی مدیر عامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران در 
این باره گفت: برنامه ریزی کرده ایم که بتوانیم ارز کشورهای 

همسایه یا مقصد را در اختیار مسافرین ایرانی قرار دهیم.
ایرانی  مسافر  به  ابتدا  از  بتوانیم  اگر  سعیدی،  گفته  به 
اسکناس کشور مقصد را بدهیم، برای ایشان راحت تر خواهد 
بود؛ چرا که اگر دلار یا یورو تحویل دهیم دو بار هزینه تسعیر 
باید بپردازند که با این اقدام هزینه های آنها را کاهش می دهیم.

سعیدی با بیان اینکه ارز کشور عراق به صورت دینار، کشور 
عربستان به صورت ریال، کشور ترکیه به صورت لیر و امارات به 
صورت درهم پرداخت خواهد شد، گفت: مطالعات انجام شده 
و اقدامات اجرایی نیز پیگیری شده است. مسافران میلیونی 
برای این کشورها داریم و طبیعتاً اینها تقاضای زیادی برای 
دلار ایجاد می کنند، با تمام این کشورها عملًا مبادلات تجاری 
داریم و قراردادهای پیمان های پولی دوجانبه را با برخی از آنها 
داریم و با برخی که نداریم هم بانک مرکزی در تلاش برای 
از سرگیری پیمان پولی دوجانبه است. این کار سیاست ایران 
بوده و بحث دیپلماتیک را نیز طلب می کند، بقیه کشورها نیز 
به ریسک های مبادله با دلار و کاهش ارزش جهانی آن پی 
برده اند و به همین دلیل سیاست دلارزدایی منحصر به ایران 
نبوده و بسیاری از کشورهای دیگر نیز این اقدام را اجرایی 

خواهند کرد.

با  مالی(  )پولی-  اصلی  تحریم های  زدن  دور 
راهکارهای جدید و منطقی

بانک مرکزی در چند ماه اخیر در جهت دلار زدایی حرکت 
کرده است، راهکار بانک مرکزی ایجاد تبادل های پولی دوجانبه 

برای کاهش حجم مبادلات تجاری دلار است.

روابط پولی دوجانبه با عمان
محمدرضا فرزین در دیدار وزیر تجارت، صنعت و توسعه 
سرمایه گذاری عمان بر توسعه روابط پولی با عمان تاکید کرد.

فنی  و  تخصصی  نشست های  برگزاری  فرزین،  گفته  به 
برای  بستری  باید  طرف  دو  اقتصادی  و  بانکی  هیأت های 
افزایش حجم مبادلات مالی، اقتصادی و تجاری شود چراکه 
افق جدیدی در مناسبات ایران و عمان طی چند سال گذشته 
گشوده شده است و از این ظرفیت می توان در توسعه مناسبات 

دوجانبه بانکی استفاده کرد.
توسعه روابط پولی بانکی ایران با کشورهای منطقه می تواند 
دستاوردهای زیادی داشته باشد، جالب است بدانید در ۸ ماه 
اول سال ۴۱ درصد بر مبادلات تجاری ایران و عمان افزوده 
شده است. توسعه روابط نفتی و حضور سرمایه گذاران عمانی 
در بخش گاز کشور می تواند این صنعت را بسیار بزرگ تر از 

امروز کرده و منجر به ارزآوری و افزایش ثروت عمومی شود.

توسعه روابط پولی با قطر
در مهر ماه سال جاری نیز محمدرضا فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی با حضور در کشور قطر بر توسعه روابط پولی با 

این کشور تاکید کرد.
رئیس کل بانک مرکزی در این دیدار ضمن قدردانی از نقش 
قطر در انتقال منابع ارزی ایران، افزایش همکاری های پولی، 
بانکی و اقتصادی را زمینه ساز توسعه حداکثری و همه جانبه 
مبادلات تجاری ایران و قطر برشمرد و گفت: با توسعه روابط 
پولی و بانکی تهران - دوحه حجم تجارت میان دو کشور نیز 

رشد چشمگیری خواهد یافت.

توسعه روابط پولی با عراق
ایران در یک سال اخیر تلاش کرده با توسعه روابط پولی 
دوجانبه با عراق پرداخته تا زمینه برای افزایش مبادلات تجاری 

مهیا شود.
به گفته یحیی آل اسحاق رئیس اتاق مشترک ایران و عراق، 
»در چند سال آینده رسیدن به تجارت ۲۰ میلیارد دلاری بین 
دو کشور ایران و عراق امکان پذیر است. در حال حاضر روابط 
تجاری بین دو کشور از مرز ۱۰ میلیارد دلار عبور کرده است 
و سال آینده قطعاً بخش خصوصی ما می تواند روابط تجاری 
با عراق را به ۱۰ تا ۱۱ میلیارد دلار برساند و این رقم می تواند 

بدون صادرات گاز و برق و خدمات فنی و مهندسی باشد.
ربیهاوی رایزن بازرگانی ایران در عراق نیز درباره راهکارهای 
اجرایی دولت عراق برای مبادله با دینار گفته است: »عراق 
پیشنهاد داده که تمام تعاملات مالی ما در عراق باید به دینار 
باشد و حتی فروشگاه های ترک در عراق باید با دینار تعامل 
کنند و لذا دلار از صحنه بازار رسمی و تعامل داخلی بازار 
عراق باید حذف شود که این مسئله برای ایران مزیت محسوب 
می شود و لذا اولین پیشنهاد این بوده است که تجار به جای 
اینکه دلار بگیرند با دینار معامله کنند و دوم اینکه در بحث 
بانک تی بی ای عراق که در آنجا پول فروش گاز و برق ایران در 
آنجا بلوکه می شود از پول آن برای خرید کالاهای غیرتحریمی 
استفاده می کنیم زیرا آمریکایی ها به تی بی ای و بانک مرکزی 
عراق اجازه داده اند که جمهوری اسلامی ایران از این پول برای 
کالاهای غیر تحریمی استفاده کند که شامل ۷ قلم کالای 

اساسی، دارو و تجهیزات صنعتی غیر تحریمی می شود.
با شرکت های  به گفته ربیهاوی، »در تعامل تجار عراقی 
ایرانی صد در صد کالاهای غیر تحریمی تعامل می شود که این 
هم پیشنهاد دوم ما بود و موضوع سوم موضوع برخوردی است، 
حدود ۱۰ درصد از نیاز عراق تأمین می شود. ۴۵۰۰ قلم کالا 
به عراق صادر می شود که حدود ۱۰ درصد از مجموع واردات 
عراق است ما یک تلنگر به عراق بزنیم که متوجه شوند در 
تعامل تجاری با عراق موضوع قیمت برای ما بسیار مهم است 
تا از این طریق آن اختلاف ۱۰ درصدی قیمت ارز رسمی و 

آزاد را به ما برگردانند.
به عنوان یک  ارز  به عنوان  ارائه دلار  در سال های پیش 
سیاست ثابت و پیش فرض اقتصادی لحاظ شده بود که در 
این دوره با موفقیت این سیاست جای خود را به سیاست ارز 
کشور مقصد یعنی دینار داد و نشان داد می توان در بخش های 

دیگر کشور نیز دلار زدایی اتفاق بیفتد.

برای کشور مقصد ارز همان کشور را بدهید
از حجم مبادله دلار در  از راهکارهایی که می تواند  یکی 
جهان کاسته و ارزهای دیگر دنیا را جایگزین آن کند، استفاده 
از ارزهای کشورهای مقصد است، به عنوان مثال اگر فردی نیاز 
به مسافرت به کشور انگلستان را دارد پوند در اختیار آن داده 

شود و برای کشورهای حوزه یورو نیز از یورو استفاده شود.
برای کشور کانادا از دلار کانادا و برای استرالیا نیز از دلار 
استفاده شود و با این راهکار حجم و ارزش معاملات دلار در 
دنیا کاسته می شود، یکی دیگر از اموری که می تواند از ارزش 
دلار بکاهد خارج کردن دلار از چرخه سرمایه گذاری مردم 
عادی است، دولت باید به دنبال ارز جایگزین برای سرمایه 
گذاری خرد مردم باشد و هر ارز دیگر بین المللی که توانایی 
نقدشدن سریع در چرخه معاملات دنیا را داشته باشد می تواند 

گزینه مناسبی باشد.

را  ارز  تأمین  فرآیند  دولت  اگر  گفت:  مسئول  مقام  یک 
اصلاح کند و به طور مستقیم با تولیدکننده های کشورهایی 
مثل روسیه و برزیل وارد مذاکره و تعامل شود، قیمت تمام 

شده واردات به مراتب کاهش خواهد یافت.
به گزارش خبرگزاری مهر، مجید کریمی مدیرکل دفتر 
نشست  در  دارایی،  و  اقتصادی  امور  وزارت  مالی  بازارهای 
»بازیگران حکمرانی ارزی؛ هماهنگی در سیاستگذاری و اجرا«، 
ایجاد »ثبات« و »رفع نیاز« را دو هدف اصلی حکمرانی ارزی 
مطلوب عنوان کرد و گفت: غذای اساسی بخش زیادی از منابع 
اجرای  در صورت  که  است  داده  اختصاص  به خود  را  ارزی 
اقداماتی همچون مذاکره و خرید از شرکت های تولیدکننده 
اصلی، توجه به بازار روسیه، خرید در فصول مناسب و اجاره 
و احداث انبار در مبدا، قیمت تمام شده تأمین آن به شدت 
کشور  ارزی  منابع  با  آن  ارزی  نیازهای  و  می یابد  کاهش 

همخوانی بیشتری پیدا می کند.

ارزی  حکمرانی  هدف   2 نیاز«  »تأمین  و  »ثبات« 
مطلوب

امور  وزارت  مالی  بازارهای  دفتر  مدیرکل  کریمی  مجید 
اقتصادی و دارایی، در این نشست گفت: ما به دنبال حکمرانی 
ارزی و پیاده سازی قواعد و ترتیباتی هستیم که علاوه بر ایجاد 
ثبات، نیازهای ارزی کشور را رفع کند. صادرکنندگان، بانک 
مرکزی، قاچاقچیان و دارندگان ارزهای خانگی، عرضه کنندگان 
ارز هستند، از طرف دیگر متقاضیان ارزی نیز واردکنندگان، 
بین  ارتباط  در  هستند.  سفته بازان  و  وارداتی  قاچاقچیان 
عرضه کنندگان ارز و متقاضیان آن نیز صرافی ها، بانک مرکزی 
و سامانه های مختلف نقش آفرینی می کنند. در خصوص منابع 

نفت و گاز و تأمین نیازهای وارداتی کالاهای اساسی نیز بانک 
مرکزی به طور مستقیم نقش واسطه را ایفا می کند و حتی نرخ 

گذاری نیز می کند.
وی افزود: در سامانه های موجود نیز تفاوت زیادی وجود 
ندارد و همچنان اجماع و تصمیم کارشناسی مبنی بر اینکه 
سازوکارهای حاکم بر آنها چه باشد، وجود ندارد و در خصوص 
مسائلی مثل کیفیت تقاطع گیری بین عرضه و تقاضا، قیمت 
گذاری، ایجاد ابزارهای مشتقه، نحوه ورود سرمایه گذار خارجی 
و موارد مشابه ابهامات فراوانی وجود دارد. اینکه متولی توسعه 
صنعتی کشور چه نهادی است و سیاست گذار ارزی چه نقشی 
در آن دارد، مسئله ای است که هنوز در حاکمیت روی آن 
اتفاق نظری وجود ندارد؛ به عنوان مثال دیگر تعیین نرخ تسعیر 
تعیین می شود؟ متولی  با چه سازوکاری  بورس کالا  ارز در 
پاسخگویی در خصوص تأخیر در تأمین ارز چه نهادی است؟ 
مدیریت ثبت سفارش و آماردهی در خصوص آن برعهده کدام 
نهاد است؟ این ابهامات و مشکلات سال هاست در اقتصاد ایران 

وجود دارد و حکمرانی ارزی را تحت تأثیر قرار داده است.
کریمی آزادسازی منابع بلوکه شده و تلاش برای تصویب 
برای  مرکزی  بانک  خوب  اقدامات  جمله  از  را  ارزی  بودجه 
مدیریت بازار ارز برشمرد و افزود: این اقدامات باید در قالب 
یک برنامه کلی در حکمرانی ارزی باشد. روش های رفع تعهد 
ارزی نیز یکی دیگر از چالش های سیاست ارزی کشور است. 
نکته دیگر اینکه من فکر می کنم نیازی نیست خرید و فروش 
طلا از بورس کالا خارج شود و در مرکز مبادله طلا و ارز مورد 

مبادله قرار بگیرد.
دیگر  یکی  واردات  ارز  به هنگام  تأمین  کرد:  تصریح  وی 
از چالش های موجود است که استفاده بهینه از ذخایر ارزی 

می تواند این مشکل را تا حدودی رفع کند. مسئله بعدی تلاش 
برای کاهش اثر انتظاری نرخ ارز است که پیش نیازهای مهمی 
وضعیت  بهبود  و  مدت  کوتاه  بحران های  مدیریت  همچون 
عملکرد بانک های تجاری دارد. نباید به ارز واردات کالاهای 
اساسی شوک وارد شود اما بهتر است به مرور زمان و به طور 
مستمر افزایش یابد تا از افزایش قابل توجه آن بعد از چند 

سال جلوگیری شود.

اصلاح »ترتیبات ارزی« هزینه تأمین غذای اساسی 
را کاهش می دهد

مدیرکل دفتر بازارهای مالی وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
واردات غذای اساسی را یکی از مهمترین نیازهای تأمین ارز 
کشور عنوان کرد و افزود: امروز سازوکارهای حاکم بر واردات 
غذای اساسی مشکلات و ابهامات زیادی دارد. تفاوت در نرخ 
گذاری ارز برای واردکنندگان دولتی و خصوصی، عدم شفافیت 
در میزان ارز تخصیص یافته به واردکنندگان، تأخیر در تأمین 
ارز واردات کشتی های حامل غذای اساسی، تمایل برخی تأمین 
کنندگان فعلی به استفاده از درهم امارات و مواردی از این 
دست، هزینه دولت در خرید کالاهای اساسی در شرایط فعلی 

را به مراتب افزایش داده است.
وی اضافه کرد: تأمین ارز بعد از واردات در نهایت به گران 
شدن قیمت نهایی کالاهای وارداتی منجر می شود در حالی که 
اگر دولت فرآیند تأمین ارز را اصلاح کند و به طور مستقیم با 
تولیدکننده های کشورهایی مثل روسیه و برزیل وارد مذاکره 
کاهش  مراتب  به  واردات  شده  تمام  قیمت  شود،  تعامل  و 
خواهد یافت. علاوه بر این استفاده از روش تهاتری از جمله در 
کالاهایی مثل کود یا اوره با کشور برزیل، می تواند در کاهش 

هزینه تأمین این کالاها و بهبود روش تخصیص ارز مورد نیاز 
آن بسیار حائز اهمیت باشد.

کریمی ادامه داد: در مجموع می توان گفت اقداماتی همچون 
مذاکره و خرید از شرکت های تولیدکننده اصلی، توجه به بازار 
روسیه، خرید در فصول مناسب، حضور در بازارهای مشتقه و 
اجاره و احداث انبار در مبدا، به طور حتم می تواند در کاهش 
نیازهای ارزی واردات کالاهای اساسی نقش داشته باشد و در 

نهایت گامی در جهت بهبود حکمرانی ارزی کشور باشد.
وی گفت: من معتقدم امروز واردکنندگان کالاهای اساسی 
انحصار  که  حالی  در  کرده اند،  ایجاد  انحصار  فرآیند  این  در 
دولتی به مراتب بهتر از انحصار شرکت های خصوصی است 
که قابل اعمال حاکمیت نیستند. در واقع روش اصلی باید 
شکستن انحصار و وارد کردن شرکت های متعدد برای واردات 
باید  نباشد،  روش  این  تحقق  امکان  که  زمانی  تا  اما  باشد، 
شرکت های دولتی خودشان به فرآیندهای مذاکره و واردات 

کالاهای اساسی وارد شوند.
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رئیس سازمان حج و زیارت:گزارش ...

کاروان های کوتاه مدت به حج سال آینده اضافه شد
صفر تا صد گرفتن گواهینامه 

موتورسیکلت در یک روز
پلیس  ترافیک  فرهنگ  و  آموزش  معاون 
راهور تهران بزرگ با تشریح چگونگی دریافت 
یک روزه گواهینامه موتورسیکلت گفت: راکبان 
سن  سال   ۱۸ بالای  باید  حتما  امر  این  برای 

داشته باشند.
سرهنگ فیروز کشیر گفت: نخستین شرط 
برای گرفتن گواهینامه یک روزه موتورسیکلت 
این است که فرد بالای ۱۸ سال داشته باشد و 

شرط بعدی موتور سیکلت به نامش باشد.
وی ادامه داد: همچنین راکب باید به آیین 
راندن  توانایی  و  کامل  تسلط  رانندگی  نامه 
موتورسیکلت به صورت عملی هم داشته باشد.

از  بسیاری  کرد:  اضافه  کشیر  سرهنگ 
نداشتن  برغم  تهران  شهر  در  موتورسواران 
البته مهارت  گواهینامه در شهر تردد دارند و 

لازم را برای کنترل این وسیله نقلیه را دارند.
پلیس  ترافیک  فرهنگ  و  آموزش  معاون 
در  موتورسواران  گفت:  بزرگ  تهران  راهور 
بسیاری از تصادفات شهر تهران دخیل هستند 
و به دلیل نداشتن گواهینامه که قانون است، 

دچار مشکلات قانونی می شوند.
موضوع  این  کشیر،  سرهنگ  گفته  به 
آسان  گواهینامه  صدور  طرح  تا  شد  موجب 

موتورسیکلت در یک روز را اجرا کنیم.
این مقام راهور تهران ادامه داد: متقاضیان 
 iranianmotorco.پس از آن باید به وبسایت

تا  کند  ثبت نام  سامانه  در  و  کرده   irمراجعه 
زمان و محل مراجعه آنها مشخص شود.

آسان  گواهینامه  صدور  هزینه  افزود:  وی 
پیست  و  چشم  معاینه  هزینه های  شامل 

برگزاری آزمون است.
قانون  طبق  شد:  یادآور  کشیر  سرهنگ 
آموزش عملی اجباری است اگر افراد در تست 
آموزش  دوره  در  می توانند  نشوند  قبول  اولیه 

عملی شرکت کنند.
منبع: ایرنا

فرماندار تهران: 
ثبت شکایات و اعتراضات داوطلبان 
انتخابات مجلس غیرحضوری است

قیومی گفت: داوطلبانی که صلاحیت آنان 
مورد تأیید قرار نگرفته، می توانند از ۱۷ تا ۱۹ 
دی ماه از طریق درگاه اعلامی از سوی شورای 

نگهبان نسبت به ثبت اعتراض اقدام کنند.
فرماندار  و  استاندار  معاون  قیومی  احمد 
شمیرانات،  ری،  تهران،  انتخابیه  حوزه  مرکز 
اسلامشهر و پردیس اعلام داشت: ثبت شکایات 
به  مجلس  انتخابات  داوطلبان  اعتراضات  و 
شورای محترم نگهبان در خصوص عدم احراز 
یا عدم صلاحیت به صورت غیرحضوری خواهد 

بود.
تهران،  انتخابیه  حوزه  مرکز  فرماندار 
افزود:  پردیس  و  اسلامشهر  شمیرانات،  ری، 
یا مورد  و  احراز  آنان  داوطلبانی که صلاحیت 
تأیید قرار نگرفته باشد، می توانند در بازه زمانی 
درگاه  طریق  از  ماه(  دی   ۱۹ تا   ۱۷( روزه   ۳
اعلامی از سوی شورای محترم نگهبان نسبت 

به ثبت اعتراض خود اقدام کنند.
داوطلبان  بنابراین،  کرد:  تاکید  قیومی 
اجرایی،  هیأت  نظر  به  اعتراض  صورت  در 
می بایست شکایات خود صرفا از طریق درگاه 

مربوطه ثبت و پیگیری نمایند.

مواد فروش متروی تهران 
بازداشت شد

از  پایتخت  مترو  انتظامی  یگان  فرمانده 
دستگیری فردی که در مترو تهران به فروش 
از  گفت:  و  داد  خبر  می پرداخت  مخدر  مواد 

متهم یک قبضه سلاح گرم کشف شد.
یگان  فرمانده  کرمی  عباس  سرهنگ 
پی  در  داشت:  اظهار  تهران  مترو  انتظامی 
در  ممنوعه  کالا های  جایی  به  جا  افزایش 
موضوع  بررسی  تهران،  مترو  ایستگاه های 
ایستگاه های  در  مستقر  ماموران  کلیه  به 
هدفمند  زنی های  گشت  و  اعلام  تهران  مترو 
توسط  ممنوعه  کالا  از حمل  پیشگیری  برای 

متهمان افزایش داده شد.
در  مستقر  ماموران  اینکه  بیان  با  وی 
در  که  مردی  به  گذشته  روز  مترو  ایستگاه 
حال پرسه زنی بی هدف در مترو بود مشکوک 
شدند افزود: مراقبت های ویژه آغاز شد و متهم 
با دیدن ماموران متواری شده و پس از مدتی 
مترو  ماموران  توسط  متهم  گریز  و  تعقیب 

دستگیر شد.
بیان  تهران  مترو  انتظامی  یگان  فرمانده 
کرد: در بررسی اولیه از متهم یک قبضه سلاح 
گرم دست ساز کشف شد و در بررسی سوابق 
متهم مشخص شد نامبرده ۱۶ سال در زندان 
به سر می برده و به تازگی از زندان آزاد شد، 
مواد  فروش  و  درگیری  به  متهم  همچنین 
مخدر در ایستگاه های مترو تهران اعتراف کرد.

تحقیقات  افزود:  پایان  در  کرمی  سرهنگ 
بیشتر برای کشف جرائم احتمالی متهم آغاز 
شد و متهم برای اخذ دستور قضائی به دادسرا 

معرفی شد.

حدس و گمان های بی جواب

سرباز منشا تولید امنیت و خلاقیت در کشور است

رئیس سازمان حج و زیارت از اضافه شدن کاروان های کوتاه 
مدت به حج سال آینده خبرداد.

سید عباس حسینی رئیس سازمان حج و زیارت گفت: در 
حج تمتع کشور هایی که بیش از ۳۰ هزار نفر ظرفیت دارند 
مجبور هستند زائران خود را ۳۰ روز در عربستان و عملیات 
حج نگه دارند موضوع دیگر ناوگان هواپیمایی کشور است که 
برای کاهش زمان حج باید بتوانیم از ظرفیت هواپیما های پهن 

پیکر استفاده کنیم.
وی ادامه داد: کاروان های کوتاه مدت برای حج تمتع آینده 
برای افرادی که زودتر بخواهند برگردند تعریف شده و این 
موضوع مربوط به اجرای عملیات است و نیاز به تایید عربستان 

ندارد.
حسینی با بیان اینکه هزینه کاروان های کوتاه مدت کاهش 
پیدا نمی کند گفت: هزینه این کاروان تغییری ندارد، زیرا هزینه 
اجاره هتل در موسم حج به صورت موسمی است حال اگر 

زائری کمتر استفاده کند تغییری ایجاد نمی شود.
حسینی در خصوص اقدامات انجام شده برای راه اندازی 
عمره گفت:در خصوص عمره همان طور که استحضار دارید 

از سال ۹۴ به دلایلی سفر زیارتی عمره قطع شد و بیش از ۹ 
سال است که این سفر متوقف است. در سایه روابط دیپلماتیک 
که با کشور عربستان ایجاد شد و برقراری روابط بین دو کشور 
یکی از موضوعاتی که اهمیت داشت و در این سفر وزیر امور 
خارجه مورد بحث قرار گرفت، بازگشایی سفر برای زائران عزیز 

کشورمان، برای انجام اعمال و مناسک عمره مفرده بود.
ما  که  مذاکراتی  و  شد  انجام  که  تلاش هایی  گفت:  وی 
که  شد  انجام  برنامه ریزی ها  دادیم  انجام  سعودی  طرف  با 
بتوانیم که بعد از عملیات حج سفر ها را آغاز کنیم، یک مقدار 
برنامه ریزی ها و هماهنگی ها بین ما و کشور میزبان یک مقدار 
در موضوعات ارزی و موضوعات پروازی به طول انجامید و بنابر 
این شد که پرواز ها را از بیست و هشتم آغاز کنیم، اما شرایطی 
که پیش آمد هر چند که پیش بینی می شد که با این ظرفیتی 
که ما پشت صف اعزام قرار داریم ابتدا کاروان هایمان پر شود، 
این اتفاق نیفتاده، احساس شد که زائران به فرصت بیشتری 
نیاز دارند ما یک چند روزی تأخیر را ایجاد کردیم که زائران 
بتوانند برنامه ریزی خودشان را انجام دهند و مصادف با ولادت 

حضرت فاطمه )س( پروازهایمان را آغاز خواهیم کرد.

شرایط  با  مردم  گفت:  زیارت  و  حج  سازمان  رئیس 
جامعه شاید انتظار داشتند که این قیمت ها پایین تر باشد، 
موضوعاتی  یا  داشتند  خودشان  پیش  که  محاسباتی  با  و 
بر  مبنی  مردم  تصور  داشتند  که  مثل سپرده گذاری هایی 
که  کردیم  را  تلاش مان  همه  ما  اما  بود،  موضوع  همین 
این مدیریت قیمت ها را داشته باشیم و هزینه تمام شده 
استحضار  اگر  باشیم حالا  زائران داشته  برای  را  این سفر 
داشته باشید قبل از این که عملیات عمره بخواهد توسط 
سازمان حج و زیارت رقم بخورد در همین فضای مجازی 
بودند کسانی که حالا از کشور های ثالث تعدادی زائر هم 
اکنون  و  اعلام کردند  این ها قیمت هایی که  اعزام کردند، 
 ۸۷ حدود  چیزی  است،  موجود  اجتماعی  شبکه های  در 
در  کردند  اعلام  را  دلار   ۹۵۰ و  هزار  یا  تومان  میلیون 
زیارت  و  حج  سازمان  اکنون  که  هزینه هایی  که  صورتی 
 ۴۴ تا  تومان  هزار   ۲۰۰ و  میلیون   ۴۰ بین  کرده  اعلام 
میلیون تومان است عملًا نصف آن قیمتی است که بخش 

خصوصی اعلام کرده بود.
وی در خصوص تعداد افرادی که قرار است اعزام شوند گفت: 
در بسته اولی که تعریف کردیم برنامه ریزی برای اعزام حدوداً 
۶۷ هزار نفر را پیش بینی کردیم. بر اساس میزان استقبال 
مردم و آمادگی شان بسته های بعدی هم تعریف می کنیم که 

بتوانیم در خدمت مردم باشیم.
حسینی گفت: به خاطر این که بتوانیم غذا مطابق با ذائقه 
مردم شریف مان تهیه کنیم از آشپزخانه های متمرکز استفاده 
می کنیم با استفاده از آشپز ها و سرآشپز های مجرب ایرانی غذا 

را طبخ می کنیم و به هتل ها منتقل می کنیم.
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: مدت سفر عمره ۱۰ روز 
در نظر گرفته شده، ۵ روز در مدینه منوره، ۵ روز هم در مکه 
مکرمه، این خدمات عملًا از فرودگاه تا فرودگاه است یعنی کل 
هزینه هایی که متعلق به پرواز است، هزینه های اسکان، حمل و 
نقل، هزینه های تدارکات، هزینه های خدمات فرودگاهی و آنچه 
که مترتب با موضوع سفر است یعنی زائر عملًا از فرودگاهی 
که مقصدش که دارد می رود و برگردد به فرودگاه ایران هیچ 

هزینه دیگری ندارد.
وی در خصوص سود ودیعه گذاران عمره گفت: ودیعه در 

اصل زائران سنواتی که ثبت نام عمره بوده سود در بانک ها 
رفتند سپرده گذاری کردند و سود مشارکت در عقود اسلامی 
که در اصل سود بلندمدت بوده برایشان محاسبه شده است 
و محاسباتش براساس نظام بانکی و عقود اسلامی بلندمدت 

است.
وی گفت: از سفر عمره سازمان حج و زیارت انتفاعی نمی برد، 
این کاملًا براساس هر چه که هزینه می کند همان را دریافت 
مردمی سازی  بحث  یا  خصوصی سازی  بحث  در  و  می کند 
سازمان حج و زیارت سالهاست پیشتاز این موضوع است، ما 
در خود سازمان حج و زیارت نیروی انسانی بسیار محدودی 
داریم یعنی ما در کل کشور تعداد نیرو هایی که به صورت ثابت 
با ما همکاری دارند چیزی حدود ۶۰۰ نفر هستند، ولی یک 
جامعه کارگزاری در موسم های حج، عمره و عتبات به پیکره ما 

می پیوندد که از بخش خصوصی هستند. 
وی گفت: در موضوع عمره ۲ هزار و ۶۰۰ دفتر خدمات 
نام و کاروان بندی،  زیارتی در کل کشور دارد خدمات ثبت 
طبع  به  می دهد،  انجام  زائران  برای  را  آموزش  ساماندهی 
هزینه های مرتبط با موضوع هم از زائر گرفته می شود و ما 
این ها را به صورت فصلی هستند موسم عمره فعالیت مربوط 
به عمره انجام می دهند موسم حج، فعالیت های مربوط به حج 

تمتع و عتبات هم به صورت مستمراً ادامه دارد.
وی گفت: ارزی که به زائران تعلق می گیرد ارز نیمایی است 
یا محل بازار ارز و طلا با نرخ تقریباً ۴۲ هزار و ۹۰۰ تومان 

محاسبه می شود.
ایجاد شده برای سامانه عمره  وی در خصوص مشکلات 
گفت: بخشی به موضوع کنسل کردن اعزام های ابتدایی مربوط 
می شود، زیرا زمانی که اعزام های اول کنسل شدند بخشی از 
هتل ها به مالکین برگشت داده شدند و از طرف دیگر بسته های 
سفر که برای استان ها تعریف شده بود باید تغییر پیدا می کرد.

حسینی ادامه داد: باید حین ثبت نام باید تغییر ساختار هم 
انجام می شد که این تغییرات همزمان با ثبت نام زائران در حال 

انجام بود که سیستم را اشغال می کرد.
وی گفت: علت کندی در فرآیند ثبت نام همین موارد بودند 
که با برطرف شدن این مشکلات اکنون سامانه هیچ مشکلی 

ندارد.

رئیس تغییرات اقلیم و هوا سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: در میزان بارندگی و بروز آن 
متغیرهای زیادی تاثیرگذار است و صرفا اینکه 
مطرح  نه  یا  شده اند  کشور  وارد  باران زا  ابرهای 

نیست.
یکی از دردسرهایی که گریبان گیر وضعیت 
آب و هوای کشور شده تغییرات اقلیم و خشک 
سالی است.همه ما می دانیم که اگر رطوبت وجود 
نداشته باشد وزش باد و خیزش گرد و غبار روی 
منطقه  در  ایران  گرفتن  قرار  دلیل  به  می دهد. 
خشک و نیمه  خشک جهان و پراکنش نامناسب 
زمانی و مکانی بارش ها به عنوان ویژگی طبیعی 
اقلیم آن ازیک طرف و نیز بروز بحران گرمایش 
جوی و تغییرات اقلیمی مؤثر بر تغییر الگوهای 
دمایی و بارشی کشور و پیامدهای منفی آن در 
قالب رخداد رویدادهای اقلیمی همچون خشک  
با  کشور  که  شده  سبب  دیگر،  طرف  از  سالی 
تغییرات فراوانی در میزان و نوع نزولات جوی 
مواجه و وضعیت هیدرولوژی، حوضه های آبریز و 
منابع آبی داخلی نیز با کمبود در حجم و ذخیره 

آب های سطحی و زیرزمینی روبه  رو شود.
فعالیت های انسانی و تغییر اقلیم بر سطح آب 
اقیانوس ها و دریا ها هم تاثیر می گذارد، به  گونه ای 
که سبب آب شدن یخ در قطب، بالا آمدن آب 
دریا ها و از بین رفتن تعادل روی کره زمین شده 
است و هنگامی که پارامتر ها و بخش های مختلف 
از تعادل خود خارج شوند، در  روی کره زمین 
در  و  متعدد  خشکسالی های  زمین  از  بخشی 
بخشی دیگر خارج از محدوده نرمال و طوفان های 
شدید رخ می دهد و زندگی انسان را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
اگر منظور از جنگ اقلیمی پیامدهای تغییر 
کره  دمای  افزایش  از  ناشی  پیامدهای  و  اقلیم 
زمین باشد، کشورها می توانند به این مرحله از 
اختلاف نظر برسند چرا که پیامدهای آن موجب 
کاهش منابع آبی می شود همان طور که کشور 
ما یکی از اصلی ترین مناطق در زمین است که 

تنش  این  از  بخشی  و  دارد  آب  تنش  مشکل 
می تواند محتمل از پیامدهای تغییر اقلیم باشد.

 داریوش گل علیزاده رئیس تغییرات اقلیم و 
گفتگو  در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  هوا 
با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان درباره نقش 
مداخلات منطقه ای احتمالی در تغییرات بارندگی 
امسال  کشورمان  گفت:  اینچنین  کشورمان 
چهارمین سالی که وارد خشکسالی شده است 
بنابراین باید در این زمینه بررسی های بیشتر و 

دقیق تری انجام شود تا به نتیجه علمی برسیم.

دیگر  کشورهای  به  نسبت  ایران  چرا 
بیشتر دچار کم بارشی شده است؟

او بیان کرد: آسیای غرب درگیر کم بارشی و 
تغییر اقلیم است. در میزان بارندگی و بروز آن 
متغیرهای زیادی تاثیرگذار است و صرفا اینکه 
مطرح  نه  یا  شده اند  کشور  وارد  باران زا  ابرهای 
نیست در این زمینه به تحقیقات بیشتری نیاز 
اظهارنظرهای  آنها  بر  تکیه  با  بتوانیم  تا  داریم 

علمی داشته باشیم.
گل علیزاده گفت: یکی از ملزومات باران وجود 
که  است  باران زا  ابرهای  تشکیل  برای  رطوبت 
به طور قطع مدیریت منابع آب بر این مسئله 
بزرگ کشور  از مشکلات  یکی  نیست،  بی تاثیر 
به  منابع  این  از  منابع آب است  نحوه مدیریت 

درستی استفاده نمی کنیم.
او ادامه داد: همچنان برای کشاورزی، آبیاری 
فضای سبز و حتی ساخت و ساز از آب شرب 
تغییر  هنوز  اینکه  یعنی  این  می کنیم  استفاده 

اقلیم و تاثیر آن را باور نکرده ایم.
گل علیزاده گفت: یکی از موضوعات مطرح 
شده استفاده از فناوری های نوین و باروری ابرها 
است که کارشناسان آن را از ابعاد مختلف مورد 
ارزیابی قرار دادند، البته تا پیش از این هماهنگی 
بین دستگاه ها وجود نداشت و با وجود اینکه یک 
سری اقدامات پراکنده در این زمینه انجام شد، اما 
در صدد جمع بندی همه آنها هستیم اما مسئله 

این است که پراکندگی اطلاعات موجب تشویق 
درستی  اطلاعات  باید  بنابراین  می شود  جامعه 

تزریق شود.
او تصریح کرد: نتایج به دست آمده از جلسات 
مختلف این بود که، برای تصمیم گیری های مهم 
در این زمینه به جمع بندی مناسبی برسیم و در 
نهایت پس از جمع بندی همه طرح هایی که در 
این زمینه انجام خواهند شد یک معیار مشخص 
داشته  نتایج  ارزیابی  و  داده ها  سنجش  برای 
باشیم و با توجه به اهمیت موضوع و بر اساس 
جمع بندی های این نشست تصمیم گرفته شد تا 
با کمک کارشناسان و متخصصان از تمام علوم 

مربوطه استفاده شود.
اقلیم سازمان  تغییر  و  رئیس مرکز ملی هوا 
حفاظت محیط زیست گفت: به طور قطع یکی 
از پیامدهای اصلی تغییر اقلیم کم بارشی است 
که چند سالی است با آن مواجه هستیم با این 
وجود به دلیل نادیده گرفتن تغییر اقلیم، نتیجه 
مسیر  تغییر  همچون  مسائلی  که  می شود  این 
ابرهای باران زا مورد توجه قرار می گیرد در حالی 
که اطلاعات امروز نشان دهنده این است که کم 
بارشی و سیر نزولی بارندگی  در همه کشورهای 
همسایه نیز وجود دارد اما همه اینها به بررسی های 
بیشتری نیاز دارد، اگر به نتیجه برسیم که فناوری ها 
در کشور به کاهش تبعات تغییرات اقلیمی کمک 

می کند از این فناوری ها استفاده خواهیم کرد.

پیش  موجب  دقیق  معیارهای  نداشتن 
نرفتن ارزیابی های درست شده است

او بیان کرد: در گذشته نیز تجربیاتی وجود 
مشخصی  معیارهای  اینکه  دلیل  به  اما  داشته 
از  درستی  به  نتوانستیم  نداشتیم  ارزیابی  برای 
به  این طرح ها و تجربیات آن استفاده کنیم و 
نتایج مثبتی دست یابیم به طور مثال وزارت نیرو 
مسئولیت استفاده از این فناوری ها را بر عهده 
دستگاه های  ظرفیت های  همه  از  باید  اما  دارد 
صورت  به  بتوانیم  ما  تا  شود  استفاده  اجرایی 

هدفمند از این طرح ها بهره ببریم.
اجرای  اقتصادی  توجیه  گفت:  علیزاده  گل 
این طرح ها نیز بسیار مهم است مبنی بر اینکه 
موضوعی که برای آن هزینه می شود چقدر برای 
کشور دستاورد دارد و همچنین ابعاد اجرای پروژه 
نیز بسیار مهم است. اما نکته مهم این است که 
هنوز به جمع بندی مناسبی نرسیده ایم که آیا در 
زمینه کم بارشی ها سیستم های بارشی دستکاری 

شده  یا همان تاثیر تغییر اقلیم است.
رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط زیست بیان کرد: اگر قرار است 
کشور  کلان  تصمیم گیری های  برای  اطلاعاتی 
جمع آوری شود به دقت و جلسات بیشتری نیاز 
است، باید جلسات کارشناسی زیادی برگزار شود 
تا تصمیمات مناسبی برای رفع مشکلات گرفته 
شود اما اگر قرار باشد با یک جلسه برای موضوع 
به این مهمی به نتیجه برسیم به طور قطع با 

احتمال اشتباه بیشتری همراه خواهد بود.

ارزشمند بودن دانش در ارتقای کیفیت 
زندگی بشر 

او گفت: دانش تا زمانی که در خدمت مردم 
و در راستای ارتقای زندگی بشر باشد ارزشمند 
است اما وقتی نسبت به آن شناخت کافی نداریم 
باید با احتیاط کامل گام برداریم که خسارتی به 

محیط زیست کشور وارد نشود.
از نقاط  گل علیزاده تاکید کرد: در بسیاری 
جهان مسئله تغییر اقلیم هنوز ناشناخته است، 
معمولاً هر مسئله علمی موافق و مخالف خود 
را دارد بنابراین رسیدن به جواب صحیح نیازمند 
منظور  این  برای  است  بیشتری  بررسی های 
در زمینه بارش ها نیز میزان بارندگی ۳۰ ساله 
کشورهای همسایه بررسی شد که نتیجه نشان 
بارشی  کم  با  اقلیم  تغییر  تاثیر  تحت  آنها  داد 

مواجه هستند.
درباره  اظهارنظر  برای  حال  هر  به  گفت:  او 
علت کم بارشی در کشور و نظر درباره گفته های 
اخیر مبنی بر دستکاری ابرها و جو نیاز به بررسی 
بیشتری داریم، از این رو این سلسله نشست ها به 
طور مداوم انجام خواهد شد و به محض رسیدن 
به نتیجه، دستاوردها در اختیار افکار عمومی قرار 

خواهد گرفت.

مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
و  نشاط  امنیت،  ما  سربازان  گفت:  مسلح  نیرو های  وظیفه 

اخلاقیت را به نیرو های مسلح تزریق می کنند.
عالی  مشاور  کمالی  موسی  پاسدار  دوم  سرتیپ  سردار 
وظیفه  کارکنان  آموزی  مهارت  مرکزی  قرارگاه  فرمانده 
نیرو های مسلح در اولین نمایشگاه دستاورد های برتر سربازان 
فناور و نخبه در شرکت های دانش بنیان که صبح امروز ۱۴ 
دی ماه برگزار شد با بیان اینکه سرباز یعنی تولید امنیت، 
و  نشاط  امنیت،  ما  سربازان  کرد:  اظهار  خلاقیت  و  نشاط 
ابتدای  از  اخلاقیت را به نیرو های مسلح تزریق می کنند و 
انقلاب بیش از ۲۰ میلیون جوان در کسوت خدمت مقدس 

سربازی خدمت کرده اند.
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیرو های مسلح افزود: سربازان از عزت و استقلال و 
تمامیت ارضی کشور دفاع می کنند. سربازان با ابتکار خلاقیت 

خود به نیرو های مسلح خدمت می کنند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر سربازانی داریم که در مراکز 
بخش  دارند گفت:  نیرو های مسلح حضور   … و  تحقیقاتی 
کوچکی از تلاش سربازان در این نمایشگاه وجود دارد و ما 

حیات و نشاط را در این نمایشگاه دیدیم.
سردار کمالی تاکید کرد: جوانان با همت بالای خود نشان 
مرز های  و  ایستاده اند  دشمن  تحریم  مقابل  در  که  داده اند 

می شکنند  را  کشیده  کشور  دور  به  دشمن  که  محدودیتی 
و پرچم مقدس جمهوری ایران را در حوزه علم و فناوری به 

احتزاز دراورده اند.
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیرو های مسلح افزود:جوانان عزیز ما در کسوت سربازی 

منشا خیر هستند.
وی گفت: موضوع اشتغال و مهارت بسیار مهم است، بالغ 
بر ۹۸ درصد سربازان فعال در حوزه دانش بنیان بعد از پایان 

خدمت نیز در کشور حضور داشته اند.
سردار کمالی بیان کرد: باید محیط و بستری فراهم کرد تا 
جوانان در کشور بمانند و از ظرفیت آنها در داخل کشور خود 

استفاده کنیم؛ نیرو های مسلح بستر خوبی است تا جوانان به 
خلاقیت و رشد امید داشته باشند.

وی با اشاره به لزوم مهارت آموزی سربازان در کشور افزود: 
قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیرو های مسلح 
در راستای تقویت و مهارت افزایی جوانان تلاش دارند و ما در 
۶ سال اخیر به بیش از ۴۰۰ هزار جوان مدرک فنی و حرفه ای 
از  کشاورزی  تخصصی  مدرک  نیز  سرباز  جوان  هزار  و ۳۰۰ 

سازمان جهاد کشاورزی داده ایم.
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیرو های مسلح گفت: پرچم سربازی همیشه در ایران بالا 

است و جوانان در راستای توسعه کشور خود تلاش می کنند.

سردار کمالی:
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گزارش ...

پروژه جدید شهرداری برای کاهش ترافیک نواب

سلامت اجتماعی چیست؟

ازدواج و خانواده
تصادف زنجیره ای 11 خودرو در 

اتوبان امام رضا )ع(
شهرداری  نشانی  آتش  سازمان  سخنگوی 
تهران از وقوع تصادف زنجیره ای ۱۱ خودرو در 

اتوبان امام رضا )ع( خبر داد.
جلال ملکی سخنگوی سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران اظهار کرد: شامگاه گذشته یک 
دستگاه  چندین  بین  زنجیره ای  تصادف  مورد 
خاوران  جاده  شرق  به  غرب  آدرس  به  خودرو 
ایستگاه  دو  و  می شود  اعلام  گل،  بازار  مقابل 
بلافاصله با تجهیزات کامل به محل اعزام شدند.

وی افزود: ۱۱ دستگاه در ترافیک ایجاد شده 
برخورد کردند و  به هم  به خاطر یک تصادف 
سنگینی  خسارت های  خودرو ها  این  از  بعضی 

دیده بودند.
ملکی اعلام کرد: این حادثه تلفات جانی و 

مصدوم نداشته است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران خبر داد؛
کشف بیش از 50 میلیارد ریال مکمل 

سوخت تقلبی در جنوب تهران
یک  از  بازرسی  در  گفت:  افشاری  سرهنگ 
کارگاه ۱۲ هزار لیتر مکمل سوخت تقلبی کشف 
شد و کارشناسان ارزش این سوخت را بیش از 

۵۰ میلیارد ریال اعلام کرده اند.
رئیس  افشاری«  »مهدی  کارآگاه  سرهنگ 
پلیس امنیت اقتصادی تهران بیان کرد: با انجام 
اقدامات فنی و پلیسی ماموران این پلیس موفق 
مکمل  بندی  بسته  و  تولید  کارگاه  کشف  به 
کهریزک  محدوده  در  تقلبی  )اکتان(  سوخت 

شدند.
این مقام پلیسی با بیان اینکه در بازرسی از 
این کارگاه ۱۲ هزار لیتر مکمل سوخت تقلبی 
ریالی  ارزش  ادامه داد: کارشناسان  کشف شد، 
سوخت کشف شده را بیش از ۵۰ میلیارد ریال 

اعلام کرده اند.
وی در خاتمه از شهروندان درخواست کرد در 
صورت مشاهده هرگونه قاچاق و یا احتکار کالا با 
این پلیس به شماره های ۰۲۱۶۶۷۴۷۳۴۳ و یا 

۰۹۹۹۹۸۷۱۳۹۲ تماس بگیرند.

دستگیری سارق خودرو 
در حسن آباد

فرمانده انتظامی شهرستان ری از دستگیری 
محدوده  در  خودرو  محتویات  و  خودرو  سارق 

»حسن آباد« خبر داد.
سرهنگ محمد قاسم طرهانی گفت: در پی 
شکایت تعدادی از شهروندان در هفته های اخیر 
در خصوص سرقت خودرو در محدوده حسن آباد، 
پیگیری موضوع به صورت ویژه در دستور کار تیم 

تجسس کلانتری ۱۷۶ قرار گرفت.
انجام  از  ری  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
این  متهمان  هویت  احراز  و  میدانی  تحقیقات 
عملیات  تیم  داشت:  بیان  و  داد  خبر  پرونده ها 
کلانتری حسن آباد در سیزدهم دی ماه امسال 
در  را  سارق  ساعته،  چند  مراقبت  و  تعقیب  با 
مخفیگاهش دستگیر و به کلانتری منتقل نمودند.

این مقام انتظامی با اشاره به اینکه متهم در 
و  خودرو  سرقت  فقره  به ۱۲  پلیس  تحقیقات 
افزود: سارق ۳۹  اعتراف کرد،  محتویات خودرو 
که  می باشد  کیفری  متعدد  سوابق  دارای  ساله 
پس از تکمیل پرونده برای سیر مراحل قانونی در 

اختیار مرجع قضائی قرار گرفت.
سرهنگ طرهانی در پایان با بیان اینکه استفاده 
وقوع  کاهش  در  بازدارنده  حفاظتی  وسایل  از 
خواست  مردم  از  است  تاثیرگذار  بسیار  سرقت 
از پارک کردن خودرو در مناطق خلوت و فاقد 

روشنایی خودداری کنند.

سارق کارخانه های »شمس آباد« 
در دام پلیس

تهران بزرگ فرمانده انتظامی شهرستان ری از 
دستگیری سارق کارخانه ها در محدوده »شمس 

آباد« و کشف ۷ پرونده سرقت خبر داد.
سرهنگ »محمد قاسم طرهانی« گفت: با وقوع 
سرقت در هفته های اخیر از کارخانه ها در محدوده 
کار  دستور  در  موضوع  بررسی  آباد«،  »شمس 
ماموران کلانتری ۱۷۸ این فرماندهی قرار گرفت.

با  آباد  شمس  کلانتری  عوامل  افزود:  وی 
اقدامات فنی و کار اطلاعاتی موفق به شناسایی 

سارق شدند.
انتظامی تصریح کرد: تیم عملیات  این مقام 
کلانتری در گام بعدی با تحقیقات گسترده در 
سیزدهم دی ماه امسال مخفیگاه و محل حضور 
متهم را در محدوده »شمس آباد« شناسایی کردند.

سرهنگ طرهانی عنوان کرد: تیم عملیات پس 
از دریافت این اطلاعات مهم با هماهنگی های لازم 
با مرجع قضائی، روز گذشته راهی مخفیگاه متهم 
شدند سارق را در یک عملیات منسجم دستگیر 

نمودند.
از  متهم پس  اظهار کرد:  انتظامی  مقام  این 
انتقال به کلانتری شمس آباد در تحقیقات ابتدایی 
به ۷ فقره سرقت از کارخانجات در این شهرستان 
اعتراف و انگیزه خود را تامین نیاز های مالی، عنوان 
کلانتری  به  باخته  مال  یک  تاکنون  که  نموده 
مراجعه و از وی اعلام شکایت نموده اند، متهم 
نیز پس از تکمیل پرونده تحویل مراجع قضائی 

گردیدند.

اعترافات هولناک زن ورزشکار بعد از قتل همسر معتاد

حوادث و انتظامی

حق بین مطرح کرد؛

یک روانشناس گفت: سلامت اجتماعی چگونگی ارزیابی 
فرد از عملکرد خود در اجتماع است.

ایران  اجتماعی  روانشناسی  انجمن  عضو  جعفری،  ستاره 
با سایر  گفت: در گذشته بعُد اجتماعی سلامت در مقایسه 
ابعاد آن کمتر مورد بحث و توجه بوده است؛ اما امروز سلامت 
سلامت  کنار  در  سلامت،  ابعاد  از  یکی  عنوان  به  اجتماعی 
جسمی، روانی و معنوی، نقش و اهمیت گسترده ای یافته است. 
به گونه ای که سلامتی دیگر فقط عاری بودن از بیماری های 
در  انسان  عملکرد  چگونگی  بلکه  نیست؛  روانی  و  جسمی 
روابط اجتماعی به عنوان معیار های ارزیابی سلامت فرد در 
سطح کلان جامعه به شمار می رود. به بیان دقیق تر سلامت 
اجتماعی عبارت است از توانایی انجام مؤثر و کارآمد نقش های 

اجتماعی، ارزیابی و شناخت فرد از چگونگی عملکردش در 
اجتماع و کیفیت روابطش با دیگران و گروه های اجتماعی. 
سلامت اجتماعی دارای ابعاد گسترده ای است و هر موضوعی 

که به سلامت جامعه مربوط شود را در بر می گیرد.
جعفری گفت: یکی از عوامل مؤثر بر سلامت اجتماعی، 
برخورداری افراد از حمایت اجتماعی است. از نظر ولِمن، شش 
نوع حمایت اجتماعی وجود دارد: »حمایت مصاحبتی، حمایت 
حمایت  مالی،  حمایت  کاری،  و  خدماتی  حمایت  عاطفی، 

اطلاعاتی و حمایت مشورتی«
ایجاد  احتمال  کاهش  با  اجتماعی  حمایت  کلی  طور  به 
شرایط بیماری، به ویژه بیماری های قلبی-عروقی و سرطان 
در ارتباط است. شواهد زیادی وجود دارد که نشان می دهد 

افرادی که روابط معنی دار و متقابل با خانواده و دوستان شان 
دارند نسبت به کسانی که ارتباط اجتماعی کمتری دارند، از 
طول عمر بیشتر و زندگی سالم تری برخوردارند. هاربر، حمایت 
اجتماعی را از شبکه اجتماعی جدا می کند و معتقد است که با 
یکدیگر متفاوتند. شبکه اجتماعی توسط پیوند های اجتماعی 
و میزان برقراری تماس با دیگران مشخص می شود؛ درواقع 
به وسعت پیوند های اجتماعی میان افراد اشاره دارد. کوب، 
یعنی  آن  سودمندی های  براساس  را  اجتماعی  حمایت های 
احساس محبوبیت، ارزشمندی و تعلق به یک شبکۀ ارتباطی و 

پیوند های دوجانبه با دیگران تشریح کرده است.
این روانشناس افزود: یکی از مسائلی که به طور گسترده 
با سلامت اجتماعی در ارتباط است، امنیت اجتماعی است. 
باشد  بیشتر  جامعه  افراد  بین  در  اجتماعی  اعتماد  هرچه 
احساس امنیت اجتماعی نیز ارتقا خواهد یافت؛ نتایج برخی 
تحقیقات نیز نشان داده است که رابطۀ مستقیمی بین افزایش 
وجود  جامعه  در  اجتماعی  سلامت  میزان  کاهش  و  ناامنی 
دارد. احساس امنیت اجتماعی دارای تأثیر مثبت و معنادار 
نظریه  تأیید  موجب  یافته  این  است؛  اجتماعی  سلامت  بر 
سلسه مراتب مزلو می شود که طی آن امنیت را پیش نیاز 
دست یابی به خودشکوفایی و سلامت اجتماعی دانسته بود. 
احساس ناامنی در طی زمان تأثیرات مخرب و منفی بر کیفیت 
زندگی دارد و منجر به مراقبت و محافظت غیر ضروری مردم 
از خودشان می-شود و آن ها را از فعالیت های اجتماعی باز 
 می دارد و میزان بی اعتمادی را در جامعه افزایش می دهد و 
همچنین موجب کاهش تعاملات اجتماعی و محدود شدن 
شبکه اجتماعی می گردد که تمام این عوامل منجر به کاهش 

سلامت اجتماعی می شود.
در  که  است  نظرانی  صاحب  از  کییز  داد:  ادامه  جعفری 
ارتباط با سلامت اجتماعی سخن رانده است؛ او معتقد است 
که سلامت اجتماعی چگونگی ارزیابی فرد از عملکرد خود 
به  را  اجتماع  اجتماعی،  نظر  از  سالم  فرد  است.  اجتماع  در 
صورت یک مجموعۀ معنادار، قابل فهم و بالقوه برای رشد و 

شکوفایی دانسته و نسبت به جامعه احساس تعلق می کند. 
کییز سلامت اجتماعی را دارای پنج مؤلفه می داند: شکوفایی 
پذیرش  احتماعی،  انسجام  اجتماعی،  همبستگی  اجتماعی، 
نبود  به ذکر است که  اجتماعی. لازم  و مشارکت  اجتماعی 
حس همبستگی اجتماعی در بالاترین سطح خود منجر به 
خودکشی می شود. همبستگی اجتماعی احساس اشتراک فرد 
با دیگرانی است که واقعیت اجتماعی او را می سازند، درواقع نام 
دیگر این بعُد انطباق اجتماعی است. انسجام اجتماعی بیانگر 
فهم کیفیت، ساخت و طرزکار جهان اجتماعی و شامل علاقه 
مندی و اهمیت به شناخت دنیاست. یکی از عواملی که در 
انسجام اجتماعی تأثیرات منفی دارد، بی اعتمادی است. پدیدۀ 
بی اعتمادی توان حرکت و خلاقیت را از فرد می گیرد و او را به 
موجودی بیتحرک و خنثی تبدیل می کند. پذیرش اجتماعی 
اجتماعی  پذیرش  است؛  خود  پذیرش  اجتماعی  نسخۀ  نیز 
شامل پذیرش متفاوت بودن دیگران، اعتماد به خوب بودن 
ذاتی آن ها و نگاه مثبت به ماهیت انسان ها است که تمام این ها 
باعث می شوند که شخص در کنار سایر اعضای جامعۀ انسانی، 
احساس راحتی کند. مشارکت اجتماعی بیانگر ارزیابی فرد از 
ارزش اجتماعی خود است، افرادی که واجد سطوح مطلوبی 
از این بعُد سلامت اجتماعی هستند، احساس می کنند عضو 
مهمی از جامعۀ خود هستند و می توانند چیز های ارزشمندی 
به جهان ارائه کنند. مؤلفۀ شکوفایی اجتماعی نیز بیانگر ارزیابی 

فرد از مسیر حرکت جامعه و پتانسیل های آن است.
وی تصریح کرد: شادی و شادکامی را نیز می توان از جمله 
عوامل تأثیرگذار بر سلامت اجتماعی در نظر گرفت؛ عوامل مؤثر 
بر شادی نیز عبارتند از ثروت، رضایت شغلی، سلامتی، جنسیت، 
هوش،  فراغت،  اوقات  و  گردش  سن،  مذهب،  تأهل،  وضعیت 
شخصیت، عزت نفس، فرهنگ، سرمایه اجتماعی، ارتباط و محیط.

بنابراین، تمام سیاست مداران و مدیران کشور برای ترفیع 
سلامت روانی – اجتماعی و بهزیستی شهروندان نیاز به اجرای 
طرح ها، راهبرد ها و فعالیت هایی دارند که می بایستی از مبانی 

نظری علم روانشناسی سلامت اجتماعی بهره مند گردند.

معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران آخرین 
وضعیت احداث تقاطع بزرگراه های مسیر نواب - 

تندگویان را تشریح کرد.
هادی حق بین معاون فنی شهرداری تهران 
نواب  مسیر  بزرگراه های  تقاطع  پروژه  مورد  در 
نواب -  پروژه مسیر  اینکه  بیان  با  تندگویان   -
تندگویان یکی از سخت ترین پروژه های شهری 
تأکید  هستیم،  آن  اجرای  حال  در  که  است 
کرد: این پروژه هم به لحاظ ترافیکی و هم به 
لحاظ معارضین زیرسطحی متنوعی که در آنجا 
داشتیم، سخت پیچیده است؛ چراکه معارضین 
تأسیساتی همچون لوله های آب و گاز و شبکه 
برق زیرزمینی و همچنین از لحاظ ترافیکی با 
ورودی های  از  یکی  مسیر  این  اینکه  به  توجه 
اصلی شهر تهران است و به شدت تقاضای سفر 
در آنجا بالاست؛ مسائل خاص خود را در اجرا 

شامل می شود.
وی در مورد روند طولانی ساخت این پروژه 
گفت: در مواقعی پروژه با رکود مواجه شده که 
وجود  که  تأسیساتی  موضوعات  دلیل  به  آنهم 

دارد، است؛ البته امروز بخش قابل توجهی از این 
تأسیسات برطرف شده اند. در نهایت این پروژه به 
سبب موضوعات ترافیکی خاص و لزوم هدایت 
انجام  راهور  پلیس  با  و هماهنگی که  ترافیکی 

شده، در چهار فاز بازگشایی خواهد شد.
این  گرد  چپ  پل  کرد:  بیان  بین  حق 
تقاطع شروع و کوله ها قابلیت اجرا را تا زمان 
انحراف ترافیک ندارد و امکان احداث کوله ها 
برای  موجود  عبوری  ترافیک  هدایت  از  پس 
را  گرد  پل چپ  بتوانیم  تا  می شود  فراهم  ما 

تکمیل کنیم.
وی اظهار کرد: ظرف پنج ماه گذشته اتفاقات 
روی  و  افتاده  تقاطع  این  در  العاده ای  فوق 
پروژه متمرکز شده ایم و از زمانی که معارضین 
برایمان  امکان  این  و  شده  برطرف  تأسیساتی 
فراهم شد تا عملیات اجرایی را سرعت دهیم، 
تکمیل  حال  در  و  احداث  کاملا  زیرگذر  سازه 
امکان رویت  زیرگذر هستیم و کاری است که 
آن توسط همشهریان در حال وجود حاضر ندارد.

به گفته معاون شهردار تهران، ظرف یک ماه 

آینده اولین مسیر را باز می کنیم و ترافیکی که 
در حال حاضر از سمت نواب به سمت جنوب 
مردم را گرفتار کرده روی مسیر اصلی می اندازیم 
و همشهریانی که از شمال نواب به سمت جنوب 
طی مسیر می کنند و به سمت بهشت زهرا از 
می دهند  مسیر  ادامه  تندگویان  بزرگراه  طریق 
روان  یک  و  می شوند  پروژه  اصلی  مسیر  وارد 
سازی اتفاق می افتد و بعد از آن کندرویی که 
دارای ترافیک است را در اختیار می گیریم و کوله 
شمالی پل چپ گرد را وارد فاز اجرا می کنیم. 
از آن فاز های ترافیکی بعدی و اجرایی را  پس 
هماهنگ  نیز  راهور  پلیس  با  و  ریزی  برنامه 

کرده ایم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا زمان فاز های 
بعدی مشخص است؟ گفت: هم شرایط جوی 
فصل و هم شرایط اجرایی پروژه بسیار سخت 
و  آمده  کار  پای  قد  تمام  پیمانکار  ولی  است، 
هر هفته جلسات کنترل پروژه در محل کارگاه 
برگزار می شود. امیدواریم در فاز اول این پروژه 
گشایش ترافیکی صورت گیرد و ظرف یک ماه 

تا ۴۰ روز بعد نیز فاز دوم آن که مسیر میدان 
بهمن به سمت بهشت زهرا هست را بتوانیم از 
طریق زیرگذر باز کنیم و بعد از آن بتوانیم فاز 

بعدی عملیات اجرایی را شروع کنیم.
معاون شهردار تهران ابراز امیدواری کرد که 
بتوانیم امسال کل پروژه را انجام دهیم و افزود: 
البته پل چپ گرد به سبب کار های باقی مانده اش 

مواجه  تأخیر  با  قدری  است  ممکن  کوله ها  در 
شود؛ اما در مجموع با دو فاز اجرایی فوق الذکر، 
مسئله ترافیک آنجا به شکل قابل توجهی برطرف 
می شود و تمام تلاشمان این است که قبل از سال 
جدید بتوانیم گره ترافیکی که در آنجا وجود دارد 

را کامل برطرف کنیم.
منبع: ایسنا

سعی  شوهرش  قتل  از  پس  که  جوان  زن 
داشت با صحنه سازی مسیر تحقیقات پلیسی 
این  راز  شد  مجبور  سرانجام  کند  منحرف  را 

جنایت هولناک را فاش کند.
تفریح  برای  جوانی  زوج  امسال،   یکم دی 
ناگهان  که  بودند  رفته  فشم  رودخانه  کنار  به 
گونی خون آلودی را مشاهده کردند. وقتی مرد 
جوان گونی را باز کرد با دیدن پای بریده شده 

یک انسان وحشت زده با پلیس تماس گرفت.

پلیس  دهم  اداره  کارآگاهان  بعد  لحظاتی 
جرم  صحنه  بررسی  تیم  و  پایتخت  آگاهی 

راهی محل شدند.
تحقیقات پلیسی در این رابطه ادامه داشت 
تا اینکه ۴ روز بعد، مرد جوانی با پلیس تماس 
گرفت و خبر از کشف یک گونی داد که دست 
بررسی های  داشت.  قرار  آن  داخل  بریده ای 
کارشناسان پزشکی قانونی نشان می داد دست 
میانسال  مردی  به  متعلق  کشف شده  پای  و 

است.
افراد  پرونده  بررسی  با  ادامه  در  کارآگاهان 
که  رسیدند  کاظم  نام  به  مردی  به  گمشده 
و گفته  اعلام کرده  را  او  ناپدید شدن  پدرش 
بود: پسرم از ۲۸ آذر امسال ناپدید شده است 
او  می گیرم،  عروسم  از  را  او  سراغ  چه  هر  و 
مدعی است که به خاطر بیماری در بیمارستان 
اسم  عروسم  شهناز،  ولی  است.  بستری 
به سراغ چند  را نمی گوید، ما هم  بیمارستان 
اسم  اما  رفتیم،  خانه مان  اطراف  بیمارستان 
پسرم در لیست بیمار ها نبود. احتمال می دهم 

که برای پسرم اتفاقی رخ داده باشد.

 DNAآزمایش
آزمایشات DNA از  تحقیقات،  شروع  با 
با DNA جسد  و  شد  گرفته  کاظم  خانواده 
مرد ناشناس تطبیق داده شد. آزمایشات نشان 
او  و  است  کاظم  به  متعلق  جسد  که  می داد 
طبق اعلام پدرش در یک مغازه کفش فروشی 

اجاره ای کار می کرده است.
وی  همسر  سراغ  به  کارآگاهان  ادامه  در 
بیماری  رفتند. زن جوان مدعی شد: همسرم 
از  یکی  در  دلیل  همین  به  و  دارد  کلیه 

بیمارستان ها بستری است.
سراغ  به  آگاهی  پلیس  دهم  اداره  مأموران 
داشت  ادعا  شهناز  که  رفتند  بیمارستانی 
اما  است.  بستری  بیمارستان  آن  در  شوهرش 
شخصی با هویت کاظم در بیمارستان مورد نظر 

از  مجدد  تحقیقات  ترتیب  بدین  نشد.  یافت 
ساله   ۳۸ زن  این بار  و  گرفت  صورت  شهناز 
گفت: شوهرم در کار پیدا کردن گنج است و 
هر چند وقت یک بار به همراه دوستانش برای 
یافتن گنج و زیرخاکی از تهران خارج می شود. 
۲۸ آذر نیز به همراه دوستانش برای یافتن زیر 
خاکی به اطراف تهران رفتند، اما شوهرم برای 
احتیاط حتی گوشی های تلفن همراهش را نیز 
این  که  می دانستم  چون  و،  نبرده  خودش  با 
کار جرم است به خانواده اش و به پلیس دروغ 

گفتم تا برای او مشکلی پیش نیاید.
جوان  زن  گویی های  تناقض  به  باتوجه 
شامگاه چهارشنبه  اینکه  تا  بازداشت شد  وی 
گذشته درنهایت شهناز لب به اعتراف گشود و 

به قتل همسرش اعتراف کرد.

گفتگو با متهم
می گوید  خودش  دارد  سال   ۳۸ شهناز، 
ورزشکار حرفه ای است، دو فرزند دارد، اما در 
اقدامی عجیب همسرش را کشته و جسدش را 
مثله و تکه های بدن او را در کنار رودخانه فشم 

رها کرده است.

چرا همسرت را به قتل رساندی؟
دیگر  بودم.  شده  خسته  دستش  از 

نمی توانستم رفتارهایش را تحمل کنم.

مگر چه کار می کرد؟

کتکم می زد ناسزا گویی و بددهنی می کرد. 
در کنار همه این ها معتاد هم بود.

چطور با کاظم آشنا شدی؟
بچه که بودم مادر و پدرم از هم جدا شدند. 
شرایط خانه پدری ام خوب نبود و برای فرار از 
چاه  به  چاله  از  اما  کردم.  ازدواج  وضعیت  آن 

افتادم.

از زمان جنایت بگو.
آن شب بازهم باهم دعوایمان شد. شروع به 
فحاشی کرد و مرا کتک زد. من هم از فرصت 
استفاده کردم و زمانی که پشتش به من بود، 
بند مانتویم را برداشتم و دور گردنش انداختم. 
بعد از قتل جسد را داخل اتاق خواب قرار دادم 
 ۸ دختر  و  ساله   ۱۳ پسر  که  ندادم  اجازه  و 
بچه ها  بعد  روز  شوند.  باخبر  ماجرا  از  ساله ام 
هم  بعد  و  بردم  آشنایان  از  یکی  خانه  به  را 
مثله  و  برده  حمام  داخل  را  و جسد  برگشتم 
انداختم.  گونی  داخل  را  آن  تکه های  و  کرده 
قرار  خودم  خودرو  داخل  را  گونی ها  هم  بعد 

دادم و به سمت فشم حرکت کردم.

فکر می کردی ماجرا برملا شود؟
نگذاشته  جا  به  جنایت  این  از  ردی  هیچ 
بودم و نمی دانم چطور هویتش شناسایی شد 

و من لو رفتم.
روزنامه ایران
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محیط زیستگزارش ...

گرمای هوا سرشماری زمستانه حیات وحش تهران را به تعویق انداخت
زائران حج عمره واکسن مننژیت

 را تزریق کنند
و  حج  پزشکی  مرکز  عمره  و  حج  معاون 
زیارت جمعیت هلال احمر از زائران حج عمره 
درخواست کرد که قبل از عزیمت به سرزمین 

وحی واکسن مننژیت را تزریق کنند.
طاهر درودی، معاون حج و عمره مرکز پزشکی 
حج و زیارت جمعیت هلال احمر گفت: با توجه 
به نزدیک شدن به زمان اعزام زائران حج عمره به 
حجاج توصیه می کنیم قبل از اعزام به سرزمین 

وحی واکسن مننژیت را تزریق کنند.
وی ادامه داد: تزریق این واکسن علاوه بر اینکه 
از بیمار شدن حجاج جلوگیری می کند، از انتقال 
بیماری به خانواده و اطرافیان بعد از بازگشت به 

کشور هم جلوگیری می کند.
و  حج  پزشکی  مرکز  عمره  و  حج  معاون 
زیارت گفت: حجاج برای تزریق این واکسن به 
مراکز واکسیناسیون حج و زیارت هلال احمر در 

استان ها مراجعه کنند.
درودی افزود: با توجه به اینکه ویروس کرونا 
فروکش کرده است نیازی به تزریق این واکسن 

نیست.

خودداری از بزرگ نمایی اخبار 
منفی در مقابل کودکان

یک روانشناس گفت: خانواده ها باید از بزرگ 
مقابل  در  آنها  پیگیری  و  منفی  اخبار  نمایی 

کودکان خودداری کنند.
سجاد بهرامی روانشناس در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان اظهار کرد: اتفاقی که در کرمان 
افتاد باعث شد مجدد کودکان ما در معرض یک 
خبر تروماتیک قرار بگیرند و نگرانی ما برای شانس 

ابتلا به اختلالات روانپزشکی خاص بالاتر برود.
او در ادامه گفت: از طرفی هم باید این موضوع 
را در نظر گرفت که یک تروریست چرا باید چنین 
به عبارت دیگر شهادت  انجام دهد،  را  اقدامی 
افرادی که در این میان جان خود را از دست 
داده اند اصلا برای او اهمیتی ندارد یا قصد دارد از 
این طریق پیامی را به جامعه برساند و این موضوع 

می تواند آسیب را به مراتب بیشتر کند.
بهرامی بیان کرد: همانطور که در بزرگسالان 
موضوع استرس پس از سانحه را داریم امروزه و 
بر اساس مطالعات شواهدی از افزایش علائم این 
بیماری داریم که حتی به زیر کودکان ۶ سال 
رسیده است و این موضوع به عوامل مختلفی 
مربوط می شود. همچنین توجه ما که امروز به 
جنگ  خشونت  و  تروریستی  حمله  این  بحث 
بین  در  آن  اخبار  است  مدتی  است  معطوف 

کودکان نیز مطرح شده است.
او گفت: موضوعی که در این رابطه وجود دارد، 
مراقبت کردن و مهربانی کردن به بچه ها است؛ 
در واقع زمانی که این اتفاقات به وقوع می پیوندد 
تعلق خاطر ما دچار لرزش شده و ما احساس 
دست  از  را  خودمان  یا  عزیزان  که  می کنیم 
بازی  از  می شود  توصیه  کودکان  برای  داده ایم. 
درمانی استفاده کنند تا از این طریق اتفاق را برای 
کودک عادی سازی کنند و به کودک بفهمانند 

این اتفاق گذرا است و قرار نیست دائمی باشد.
بهرامی تصریح کرد: در نوجوانان و بزرگتر ها 
باید از روایت درمانی استفاده شود. ما در فرهنگ 
مانند  ارزشمندی  بسیار  شخصیت های  خود 
شاهنامه داریم که در این زمان درک آن حتی 
برای کودکان نیز ممکن است و توصیه می شود از 
این روش برای کودکان و نوجوانان استفاده شود 
تا تاثیر اخبار بد کاهش یابد .او گفت: موضوع دیگر 
به خانواده ها مربوط می شود و خانواده ها باید تا 
جای ممکن در حضور کودکان اخبار بد را بازگو 
نکنند، این بحث به بازگو نکردن مربوط نمی شود 
و خانواده ها باید از بزرگ نمایی کردن اخبار منفی 

و پیگیری اخبار منفی نیز خودداری کنند.
بهرامی بیان کرد: در صورتی که بعد از گذشت 
مدتی یک کودک درگیر تغییرات عاطفی شود 
باید به روانپزشک مراجعه کند چرا که استرس 
پس از سانحه می تواند شروع کننده یک سری 

اختلالات خطرناک باشد.

فرصت سه روز اعتراض به داوطلبان 
تایید صلاحیت نشده مجلس

فرمانداری های  گفت:  تهران  استاندار  معاون 
و  روزهای ۱۵  تهران  استان  انتخابیه  حوزه های 
نتیجه صلاحیت ها  تا  دارند  فرصت  ماه  ۱۶دی 
اطلاع  اسلامی  شورای  مجلس  داوطلبان  به  را 
رسانی کنند  .سیدعباس جوهری معاون سیاسی 
اجتماعی استانداری تهران با اشاره به آغاز فرآیند 
اطلاع رسانی فرمانداری های حوزه های انتخابیه 
انتخابات  فرآیند  ادامه  در  گفت:  تهران  استان 
مجلس شورای اسلامی فرصت ۵۰روزه رسیدگی 
به داوطلبین در هیات نظارت استان تهران در روز 
پنج شنبه ۱۴دی ماه به پایان می رسد و نتایج از 
انتخابیه اطلاع  طریق فرمانداری های حوزه های 

رسانی می شود.
تهران  استانداری  اجتماعی  سیاسی  معاون 
انتخابیه ۲روز  حوزه های  فرمانداری های  گفت: 
جمعه و شنبه ۱۵ و ۱۶دی ماه فرصت اطلاع 
رسانی به داوطلبان مجلس شورای اسلامی دارند.

وی در ادامه تصریح کرد: داوطلبانی که در این 
مرحله تایید نشدند ۳روز از یکشنبه ۱۷ تا سه 
شنبه ۱۹دی ماه فرصت دارند تا اعتراض خود را 

در شورای نگهبان ثبت کنند.
جوهری در پایان یاداور شد: شورای نگهبان 
نیز از روز چهارشنبه ۲۰ دی ماه تا ۱۹بهمن ماه 

به شکایات رسیدگی و نتایج را اعلام می کنند.

بازنگری خطوط جدید مترو پایتخت

مقتول زندگی مرا به شوهر سابقم گزارش می داد

زن جوان در دادگاه:

به علت وضعیت آب و هوایی و کمبود برف در ارتفاعات 
استان تهران، سرشماری زمستانه حیات وحش به تعویق افتاد.

محمد کرمی رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش 
سم داران  زمستانه  و  پاییزه  سرشماری  گفت:  تهران  استان 
شاخص استان را طی هفته جاری به پایان می رسانیم. این کار 
به تازگی در منطقه حفاظت شده ورجین انجام شده است و در 
صورت مساعد شدن کیفیت هوای استان و وجود دید بهتر، 

این کار در البرز مرکزی انجام و سرشماری به پایان می رسد.
وی درباره تاثیر آلودگی هوا بر حیات وحش گفت: همانگونه 
که این وضعیت بر انسان تاثیر می گذارد بر سایر پستانداران نیز 
اثرگذار خواهد بود البته میزان تاثیر آن را باید مراکز علمی و 

دانشگاهی تعیین کنند.
کرمی با بیان اینکه نتایج سرشماری زمستانه حیات وحش 
هیچکدام از مناطق را تاکنون جمع بندی نکرده ایم، تصریح 
کرد: ممکن است نیاز به دوباره شماری در بعضی مسیر ها باشد. 
این موارد باید استخراج و جمع بندی نهایی شود البته معمولا 
گزارش سرشماری سم داران شاخص استان را اواخر بهمن تا 
نیمه اسفند به سازمان حفاظت محیط زیست ارسال می کنیم.

وی درباره دلایل به تعویق افتادن سرشماری گفت: امسال 
به علت وضعیت آب و هوایی و کمبود برف در ارتفاعات استان 
سرشماری به تعویق افتاد. هوا چندان سرد نشد، چون سرمای 
هوا موجب قاطی شدن گله های نر و ماده می شود. در این 

شرایط می توان آنها را در کنار هم دید و سرشماری کرد.
رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش استان تهران در 
ادامه از انجام سرشماری زمستانه پرندگان آبزی و کنارآبزی مهاجر 
خبر داد و اظهارکرد: زمان انجام این کار ابتدا تا انتهای ژانویه است. 
با تکمیل شدن سرشماری سم داران شاخص استان تهران طی 
هفته جاری، سرشماری پرندگان آبزی وکنار آبزی مهاجر از هفته 
جاری در هشت و ۹ سایت آغاز می شود. با اتمام این دو سرشماری 
گزارش آن به سازمان حفاظت محیط زیست تحویل داده می شود.

وی درباره تاثیر خشکسالی بر زیستگاه های پرندگان آبزی 
و کنارآبزی مهاجر تصریح کرد: بعضی از این زیستگاه ها مثل 
یا آبگیر های  لتیان  دریاچه پشت سد های ماملو، فشافویه و 
پرورش ماهی درتالاب عشق آباد انسان ساخت هستند بنابراین 
آب دارند و پرنده هم به این مکان ها مهاجرت می کند. با توجه 
به آنکه زمستان متعادلی در این زیستگاه ها خواهیم داشت، به 

احتمال زیاد پرندگان در این مکان ها می مانند.
رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات وحش استان تهران 
درباره وضعیت آبی دریاچه ها و تالاب های طبیعی گفت: این 
پهنه های آبی دچار بحران کم آبی شده اند چراکه وابسته به 
روان آب های رودخانه ها هستند این در حالیست که در ماه های 
اخیر روان آب جاری نشده است بنابراین با کمبود قابل توجه 
آب مواجه هستند مثل تالاب های بندعلیخان و قنبرآباد. در 

این شرایط پرندگان کمی به این مکان ها می روند.

کرمی در پایان درباره تالاب ها و دریاچه هایی که در استان 
تهران زیستگاه های »اصلی« پرندگان مهاجر هستند، اظهارکرد: 
دریاچه های دارای امنیت مطلوب برای این گونه ها مناسب هستند 
مانند دریاچه سد ماملو چراکه به علت قرارگیری در منطقه 
حفاظت شده جاجرود و پارک ملی خجیر امنیت خوبی دارد. 

زیستگاه هایی مانند تالاب بندعلیخان به علت دور بودن از مراکز 
انسانی در صورت مناسب بودن شرایط جوی پذیرای پرندگان 
مهاجر هستند، ولی پرندگان مهاجر کمتری به زیستگاه های 

نزدیک به مناطق مسکونی و فاقد امنیت کافی می روند.
منبع: ایسنا

تصادف  یک  در  است  متهم  که  جوانی  مرد 
عمدی پسرخاله همسر موقتش را به قتل رسانده 
است در حالی در دادگاه کیفری یک استان تهران 
محاکمه شد که همسرش نیز اتهام معاونت در 

قتل دارد.
پیکر  رهگذران  گذشته  سال  فروردین ماه 
پارچین مشاهده  در حوالی  را  نیمه جان مردی 
و موضوع را به اورژانس و پلیس پاکدشت اعلام 
کردند. پس از آن مأموران به محل اعزام شدند و 
با بررسی های اولیه مشخص شد وی در تصادف 

با یک خودرو مجروح و راننده نیز متواری شده 
است. با انتقال وی به بیمارستان، چند روز بعد به 

خاطر شدت جراحات وارده فوت کرد.
بررسی  با  مأموران  جوان،  مرد  مرگ  با 
حادثه  محل  اطراف  مداربسته  دوربین های 
دریافتند وی به عمد از سوی راننده یک نیسان 

آبی با پلاک مخدوش زیر گرفته شده است.
وقتی مأموران به سراغ همسر مقتول رفتند 
وی گفت: همسرم از مدت ها قبل با فریبرز شوهر 
صیغه ای دختر خاله اش اختلاف داشت و من در 

مرگ شوهرم به او مشکوکم.
در ادامه مأموران دریافتند فریبرز یک نیسان 
آبی دارد بنابراین وی را بازداشت کردند. او در 
عمدی  تصادف  به  اولیه  بازجویی های  همان 
به  مقتول  با  من  اختلاف  گفت:  و  کرد  اعتراف 

خاطر همسرم بود.
 مدتی قبل با فریبا که دخترخاله مقتول بود 
گفت  من  به  بار  او چند  اما  کردم،  موقت  عقد 
پسرخاله اش در زندگی خصوصی او زیاد دخالت 
می کند به همین خاطر تصمیم گرفتم او را ادب 

کنم.
اتهام  به  فریبرز  برای  تحقیقات،  تکمیل  با 
مباشرت در قتل و برای فریبا به اتهام معاونت در 
قتل کیفرخواست صادر و پرونده برای رسیدگی 
تهران  استان  یک  کیفری  دادگاه  به شعبه ۱۰ 

فرستاده شد.

در دادگاه چه گذشت
در ابتدای جلسه همسر مقتول به عنوان قیم 
دو فرزند صغیرش برای متهم درخواست قصاص 
کرد، سپس فریبرز به جایگاه رفت و گفت: من با 
خودرو به او زدم، اما اتهام قتل عمد را قبول ندارم. 
روز حادثه حوالی خانه اکبر بودم که او از خانه اش 
بیرون آمد و از آنجایی که شب قبل با او درگیری 

لفظی داشتم با دیدن من سنگی را از روی زمین 
برداشت و به سمتم حمله کرد. من هم برای فرار 
از دست او ماشین را روشن کردم و قصد داشتم 
از آن خیابان خارج شوم که ماشینم ناخواسته به 

او خورد. بعد هم از ترس فرار کردم.

قاضی سؤال کرد: چرا در بازجویی ها به 
عمدی بودن تصادف با همدستی همسرت 

اعتراف کرده بودی؟
اعتراف  روانی  فشار  تحت  داد:  پاسخ  متهم 

کردم.

مداربسته  دوربین های  پرسید:  قاضی 
حادثه  از  قبل  روز  تو  می دهد  نشان  محل 
چند باری در حوالی خانه مقتول پرسه زدی. 
چطور ممکن است ساعت ۷ صبح روز بعد 

اتفاقی با او تصادف کرده باشی؟
دختر  می خواستم  قبل  روز  گفت:  متهم 
نزدیکی  در  که  خواهرزنم  خانه  به  را  همسرم 
خانه مقتول بود برسانم، به همین خاطر در آنجا 
حضور داشتم. از طرفی سرعت ماشینم حدود ۳۰ 

کیلومتر بود.
گفت:  و  رفت  جایگاه  به  فریبا  آن  از  پس 
بود. همسر  با همسر سابقم دوست  پسرخاله ام 

و  است  معتادان  پاتوق  که  دارد  خانه ای  سابقم 
پسرخاله ام هم به خانه او می رفت. وقتی با فریبرز 
عقد موقت کردم دلم نمی خواست کسی موضوع 
را بداند، اما چند روز بعد در کمال ناباوری شوهر 
سابقم پیامکی برایم فرستاد که نشان می داد از 
عقد من با خبر شده و از آنجا که فقط پسرخاله ام 

با او در ارتباط بود فهمیدم کار او است.
کار های  مدام  من  از جدایی  بعد  پسرخاله ام 
بدگویی  من  از  و  گزارش  سابقم  شوهر  به  مرا 
می کرد. برایش پیغام فرستادم که دست از سر 
من و زندگی ام بردارد، اما چند ساعت بعد تماس 
گرفت و شروع به فحاشی کرد، من هم آن را به 
فریبرز گفتم، او هم عصبانی شد و می خواست 

پیش مقتول برود و با او صحبت کند.

قاضی پرسید: همسرت گفته شما دستور 
درست  بودی.  داده  را  پسرخاله ات  قتل 

است؟
فریبا جواب داد: قبول ندارم. من بی خبر بودم، 
از مادرم شنیدم که تصادف کرده است و بعد از 

آن فریبرز موضوع تصادف را برایم تعریف کرد.
در پایان جلسه قضات برای صدور رأی وارد 

شور شدند.
روزنامه ایران

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران گفت: مناطق ۱۸، ۵، 
۲۲ و ۲۱ دچار فقر ریلی هستند، باید بتوانیم حمل و نقل را در سطح شهر تهران 

توسعه دهیم.
سید جعفر تشکری هاشمی؛ رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر تهران صبح امروز از پروژه های عمرانی و حمل ونقل منطقه ۲۱ تهران بازدید کرد. 
در این بازدید میدانی که حدود ۵ ساعت به طول انجامید آخرین وضعیت پروژه های 

منطقه ۲۱ تهران و برنامه های پیش روی این منطقه تشریح شد.
در ابتدای این برنامه بازدیدی از زیرگذر فتح باغستان انجام شد؛ بنا بر اعلام 
شهرداری منطقه ۲۱ احداث این زیرگذر از سال ۹۸ آغاز شده بود و برنامه اولیه ما 

این است که در بهمن ماه این زیرگذر به بهره برداری برسد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران در ادامه با اشاره به 
احداث این زیرگذر گفت: دوری کردن از پروژه های خودرومحور سیاستی است که 
دنبال می کنیم، اما احداث این پروژه به منظور افزایش ایمنی و کاهش تلفات بوده 
است. از پروژه های قوری چای، دوربرگردان کیلومتر ۱۸ بزرگراه فتح، درمانگاه منطقه 
۲۱، خیابان های تازه تاسیس جهاد جنوبی و عاشری و مجموعه در دست احداث 

شهربانو بازدید به عمل آمد.
تشکری هاشمی در این بازدید با بیان اینکه منطقه ۲۱ به دلیل سابقه تاریخی 
طولانی با مسائل عدیده ای مواجه است، گفت: وجود کارخانه های متعدد در منطقه 
چالش است و هیچکس نمی تواند این کارخانه ها را از منطقه بیرون کند و برهمین 

اساس باید با دنبال حل چالش آنها باشیم.
وی با تاکید بر اینکه برای شغل های مزاحم باید راه حل اندیشید، اظهار کرد: هیچ 
شغلی نمی تواند خیابان را از شهروندان بگیرد، ما باید به دنبال راه حل های ترمیمی 
باشیم اگر به ۵۰ سال قبل باز می گشتیم باید تمام کارخانه ها را به سمت شرق تهران 

می بردیم و سکونت را به غرب می آوردیم تا دچار چالش های کنونی نباشیم.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران تصریح کرد: با اعداد و 

ارقام ارائه شده می توان متوجه شد که وضعیت منطقه در حوزه حمل ونقل بسیار 
بحرانی است و تعداد اتوبوس های موجود کفاف سفر ها را نمی دهد. از ابتدای دوره 
ششم مدیریت شهری تاکنون ۷۰۰ دستگاه اتوبوس جدید وارد ناوگان شده است و 
درصورت تقسیم مساوی باید ۳۰ اتوبوس به منطقه ۲۱ داده می شد، اما تنها یک 

اتوبوس تحویل منطقه داده شده و این هیچ توجیهی ندارد.
تشکری هاشمی با اشاره به واردات اتوبوس های جدید گفت: درد شهروندان نبود 
ناوگان حمل و نقل عمومی است؛ تاکید ما بر این است که باید از اوضاع در معرض 
اما قیمت هر  اتوبوس برقی خوب است،  انحطاط جلوگیری شود هرچند واردات 
اتوبوس برقی معادل ۳ اتوبوس دیزلی است و برهمین اساس باید پیش از خرید 

اتوبوس برقی درد مردم را با واردات اتوبوس دیزلی درمان کرد.
وی با تاکید بر اینکه شک نکنید از هیچ اقدامی برای واردات اتوبوس دریغ نخواهیم 
کرد، گفت: من هم درد معاونت و هم درد شهروندان را درک می کنم و برهمین 
اساس بود که برای اولین بار در بودجه سال جاری مبلغ ۷ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
برای خرید اتوبوس و هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برای بازسازی اتوبوس ها تخصیص 

دادیم، اما از این مبلغ تنها درصد اندکی استفاده شده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران با اشاره به مطالعات 
حمل و نقلی برای احداث ایستگاه مترو در مناطق گفت: می دانیم که دسترسی منطقه 
به مترو بسیار کم است، اما قرار نیست مترو محله به محله بچرخرد بلکه در کریدور 
پر جمعیت احداث می شود البته با این وجود قرار بر این شده است تا بازنگری جدی 

در خطوط مترو انجام شود.
تشکری هاشمی ادامه داد: مناطق ۲۱، ۲۲، ۵، ۱۸ دچار فقر ریلی هستند و در 
بازنگری خطوط جدید به توسعه آینده شهر، تراکم جمعیت و نیاز شهروندان پاسخ 

می دهیم.
وی در خصوص زیرگذر ایران خودرو گفت: در بودجه سال آینده برای این پروژه 
ردیف بودجه تعیین شد دوربرگردان های هم سطح باید به مرور حذف شوند، زیرا این 

دوربرگردان ها عمدتا قتلگاه هستند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران با اشاره به دوچرخه سواری 
بیان کرد:، اما آنچه مشخص است اهمیت ایجاد و توسعه فرهنگ دوچرخه سواری 
است نه احداث مسیر آن، چرا باید مسیری را ایجاد کنیم که هیچ دوچرخه ای از آن 

عبور نمی کند؟
تشکری هاشمی تصریح کرد: خیابان های ما باید تبدیل به خیابان هایی شوند که 
شهروندان به راحتی از آن عبور کنند باید برای شهروندان گذرگاه ایمن ایجاد کنیم 
احداث سرعت گیر های بلند به هیچ وجه مناسب نیستند، ما باید از طریق تابلو های 
راهنمایی، چراغ ها و سیستم های هوشمند به رانندگان هشدار دهیم و، اما به جای 

این کار سرعت گیر هایی کوهانی را ایجاد کرده ایم.
وی گفت: از جلسه قبل تا امروز اقدامات خوب بسیاری همچون آسفالت ریزی 
و اصلاحات مهندسی انجام شده است، از تمام پروژه های سطح منطقه بازدید به 
عمل آمد و در نوبت بازهم به حل مشکلات می پردازیم و تا جایی که بتوانیم تمامی 

مشکلات را حل خواهیم کرد.

اهمیت همکاری وزارت ارتباطات عراق در امدادرسانی به زائران

در دیدار با وزیر ارتباطات عراق مطرح شد؛

رئیس جمعیت هلال احمر ایران، در دیدار با وزیر ارتباطات 
عراق، همکاری ارتباطی در اربعین را موثر و عامل تسهیل کننده 
امدادرسانی دانست .پیرحسین کولیوند، در دیدار با وزیر ارتباطات 
عراق، حملات تروریستی به مردم ایران را ناجوانمردانه توصیف کرد 
و گفت: حمله به نیروهای حشدالشعبی و مردم کرمان جنایتی 
ضد قانونی است که از سوی دشمنان مردم ایران و عراق صورت 

گرفته است .وی در قسمت دیگری از این دیدار ضمن قدردانی از 
وزارت ارتباطات عراق به خاطر کمک در مراسم اربعین، همکاری 
طرفین را در این عرصه مؤثر و تسهیل کننده امدادرسانی دانست.

کولیوند تصریح کرد: همکاری برای برگزاری مراسم اربعین 
سال آینده نیز ضروری است زیرا همکاری در زمینه ارتباطات 

برای امدادرسانی مطلوب تر یکی از ارکان این حوزه است.

وزیر ارتباطات عراق نیز در این دیدار با بیان اینکه حمله 
علیه شهروندان کرمان جنایتی هولناک است، گفت: ملت عراق 
در کنار مردم ایران در روزهای سخت هستند و در همین راستا 

این فاجعه را به مردم ایران تسلیت می گوئیم.
وی در رابطه با همکاری ها در مراسم اربعین توضیح داد: 
برنامه ریزی زودتر برای برگزاری مراسم اربعین آتی ضروری 

است و از همین امروز آماده همکاری در این زمینه هستیم تا 
مراسم اربعین آینده بی نقص برگزار شود.

وزیر ارتباطات عراق خاطرنشان کرد: هلال احمر ایران در 
برگزاری مراسم اربعین نقشی مؤثر داشت و کمک کرد تا این 
مراسم با کم ترین مشکل برگزار شود. این روند باید ادامه پیدا 

کند و ما نیز آماده همکاری در این عرصه هستیم.
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گزارش ...

ریشه اختلال اضطراب اجتماعی چیست؟

برخورد قضایی با توهین کنندگان به شهدای کرمان

ترغیب به ازدواج یا اجبار؟

ازدواج و خانواده
رئیس گروه توانبخشی حرفه ای 

سازمان بهزیستی:
20 هزار معلول، خدمات توانبخشی 

حرفه ای دریافت می کنند
کربلایی اسماعیل گفت: اکنون بالغ بر ۲۰ 
و  متوسط  معلولیت های  دارای  افراد  نفر  هزار 
کمتر  را  رسمی  آموزش های  شرایط  که  بالاتر 
خدمات  حرفه ای  توانبخشی  مراکز  در  دارند 

دریافت می کنند.
گروه  رئیس  اسماعیل  کربلایی  حمیدرضا 
توانبخشی حرفه ای و آماده سازی مهارتی افراد 
دارای معلولیت سازمان بهزیستی کشور درباره 
مراکز فعال توانبخشی حرفه ای در سراسر کشور 
افزود: در حال حاضر ۴۱۲ مرکز حرفه آموزی و 
۱۳۴ کارگاه آموزشی، تولیدی و حمایتی افراد 
دارای معلولیت در کشور فعالیت دارند. همچنین 
۱۹ مرکز پشتیبانی شغلی SE در ۱۰ استان 
کشور فعال بوده و خدمات اشتغال حمایت شده 
را با نظارت حوزه کارآفرینی و اشتغال سازمان 

برعهده دارند.
وی ادامه داد: خدماتی که در مراکز توانبخشی 
خدمات  بر  مشتمل  می شود،  ارائه  حرفه ای 
آموزشی و مهارت آموزی، ارائه آموزش های پیش 
مهارتی، حرفه آموزی و نیز آموزش مهارت های 
حرفه ای به افراد دارای معلولیت متوسط به بالا 
است که به راحتی امکان حضور در فرصت های 

شغلی را ندارند.
تاکید  اینکه  بیان  با  اسماعیل  کربلایی 
توانبخشی حرفه ای بر آماده سازی مهارتی برای 
دستیابی به شغل شایسته و پایدار است، افزود: 
خدمات توانبخشی حرفه ای توسط متخصصین 
روانشناسان  کاردرمانگران،  به ویژه  توانبخشی 
می شود.  نظارت  و  ارائه  حرفه ای  مشاوران  و 
توانبخشی حرفه ای همچنین بر مناسب سازی 

و ارگونومی محیط کار نیز تاکید دارد.
آماده  و  حرفه ای  توانبخشی  گروه  رئیس 
سازمان  معلولیت  دارای  افراد  مهارتی  سازی 
خدمات  کرد:  خاطرنشان  کشور  بهزیستی 
توانبخشی حرفه ای اغلب از سن ۱۴ سال )که 
تا  می شود(  آماده  کار  سن  به  ورود  برای  فرد 
سن ۶۰ سالگی در همه گروه های افراد دارای 
معلولیت متناسب با نوع و شدت معلولیت انجام 

می شود.
منبع: ایرنا

پرواز های عمره تا 1۷دی لغو شد
بر اساس اطلاعیه ای که به کارگزاران حج و 
تا ۱۷ دی ماه  پرواز های ۱۳  اعلام شد،  زیارت 

یعنی پنج روز اول عملیات عمره لغو شد.
خبرنگاران  باشگاه  خبرنگار  گزارش  به 
سازمان  ریزی های  برنامه  اساس  بر  جوان، 
حج و زیارت و تعیین کاروان در سامانه عمره 
توسط زائران قرار بود اولین گروه زائران عمره 
 ۱۳ چهارشنبه  بامداد  سال   ۹ از  پس  مفرده 
دی ماه عازم سرزمین وحی شوند، اما شامگاه 
سه شنبه ۱۲ دی به زائران اعلام شد که به 
فرودگاه نیایند و به زمان بعدی به آنها اطلاع 

داده خواهد شد.
شرکت  سخنگوی  پرواز  اولین  لغو  از  پس 
که  ایران  اسلامی  جمهوری  هواپیمایی 
کننده  اعزام  هواپیمایی  شرکت های  از  یکی 
همه  گفت:  است  وحی  سرزمین  به  زائران 
زیرساخت های  و  پروازی  برنامه ریزی های 
اما  شده  آماده  عربستان  به  اعزام  برای  لازم 
نهایی  مجوز  دریافت  عدم  دلیل  به  درنهایت 
اسلامی  هواپیمای جمهوری  ورود  برای  لازم 
با  جده،  فرودگاه  و  عربستان  کشور  به  ایران 

مشکل مواجه شدیم.
پس از این صحبت به دلیل مشخص نبودن 
تاریخ  عربستان  سوی  از  مجوز  صدور  زمان 

دیگری برای اعزام زائران عمره اعلام نشد.
حالا حج و زیارت استان تهران در اطلاعیه ای 
عدم  دلیل  به  کرد:  اعلام  خود  کارگزاران  به 
شرکت  توسط  پروازی  مجوز های  دریافت 
تاریخ  از  عمره  پرواز های  کلیه  هواپیمایی، 
اول  روز  )پنج  تا ۱۴۰۲/۱۰/۱۷   ۱۴۰۲/۱۰/۱۳
اهمیت  به  توجه  با  و  می گردد  لغو  عملیات( 
موضوع و شرایط موجود، به کارگزاران محترم 
تأکید می گردد، نسبت به اطلاع رسانی مناسب 

به زائران در این خصوص اقدام نمایند. 
اطلاع  هرگونه  تاکید شده  اطلاعیه  این  در 
رسانی در خصوص پرواز های ۱۴۰۲/۱۰/۱۸ به 
بعد و اعزام زائرین کاروان های لغو شده متعاقباً 

اعلام خواهد شد.
باید منتظر ماند و دید زائران عمره پس از ۹ 
سال بالاخره چه زمانی رهسپار سرزمین وحی 

می شوند.
پروازهای عمره از ۱۰ ایستگاه پروازی انجام 
و  حج  سازمان  رئیس  گفته  به  و  شد  خواهد 
به سرزمین  زائر  ماه ۶۲ هزار  اسفند  تا  زیارت 
وحی اعزام خواهد شد و زئران پنج روز از سفر 
خود را در مکه و پنج روز دیگر را در مدینه منوره 

سپری خواهند کرد.

برخی والدین متاسفانه مدام سن و سال فرزند خود را به 
رخ کشیده و با این روش سعی می کنند او را به ازدواج ترغیب 

کنند.
باشگاه  با  گفت وگو  در  روانشناس  زاده،  نیلچی  فروغ 
جز  نتیجه ای  اجباری  ازدواج  کرد:  اظهار  جوان  خبرنگاران 
پشیمانی نخواهد داشت. برخی والدین به جز ترغیب به ازدواج، 
روی ازدواج فرزندشان با فرد موردنظرشان تاکید می کنند. شما 
به عنوان پدر و مادر اگر قصد معرفی فردی را به جوان خود 

دارید یا می خواهید او را به ازدواج تشویق کنید، نظر خودتان 
را صرفا باید با یک پیشنهاد مطرح کنید تا هر گونه استنباط 

اجبار در ذهن جوانتان شکل نگیرد.
وی افزود. وقت ازدواج فرزندتان طوری رفتار نکنید که او 
باید نظر  والدین  ندارد.  اختیاری  از خودش هیچ  حس کند 
موافق یا مخالف خودشان را اعلام کنند. ولی در نهایت تصمیم 
باید  که  اوست  زیرا  بگذارند،  فرزند  خود  عهده  به  را  گیری 
مسئولیت یک عمر زندگی را به دوش دارد. و کسی تا آخر این 

مسئولیت را به عهده داردکه خودش از اول انتخاب کرده باشد.
وی مطرح کرد: والدین به دلیل تجربه بیشتری که دارند 
تصور می کنند فرزندشان توانایی تصمیم گیری درست را ندارد 
و همه جوانب را نمی سنجد؛ پس در ازدواج فرزندانشان دخالت 
می کنند. بسیاری از فرزندان که قصد ازدواج دارند، معمولا با 
مشکل نداشتن استقلال دست و پنجه نرم می کنند و همین 
تصمیم  و  انتخاب  توان  به  والدین  تا  می شود  باعث  مسئله 
گیری در فرزند خود اطمینان نداشته و به او اعتماد نکنند، 
جوانان باید به خانواده خود اطمینان دهند که برای حرف ها و 
اعتقادات آنها احترام قائل هستند، والدین را درک می کنند و با 
احترام و علاقه با آنها رفتار می کنند. در عین حال نشان دهند 

که تصمیم خود را گرفته اند.
که  کنند  رفتار  گونه ای  به  نباید  هم  والدین  گفت:  وی 
ندارد.  اختیاری  هیچ  خودش  از  کند  احساس  فرزندشان 
مسئولیت بزرگ ازدواج جوان را باید دائم در نظر داشته باشند 
و یکدیگر را تشویق به موضع گیری با خانواده خودشان نکنند. 
بلکه برعکس یکدیگر را به مذاکره و در عین احترام تشویق 
کنند. با خانواده گفتگو کنید و در صورت مخالفت هم با احترام 
و پس از صحبت نتیجه گیری کنید. توجه کنید که سکوت، 
لجبازی، قهر و جبهه گیری شرایط را پیچیده تر می کند.کمک 
یک مشاور هم می تواند در چنین مواقعی بسیار کمک کننده 

باشد.
نیلچی زاده افزود: حتی اگر دلیل پدر و مادر نیز غیرمنطقی 
و بی اهمیت باشد. باز هم لجبازی و جنگیدن با آنها توصیه 
نمی شود. زوجین باید آن قدر درایت داشته باشند تا بتوانند 

با دوستی و جلب اعتماد با پدر و مادر کنار بیایند، جوانان 
برای تأمین هزینه های ازدواج به والدین وابسته هستند و بدون 
کمک آنها نمی توانند زندگی مشترک را شروع بنابراین والدین 
این حق را به خود می دهند که برای فرزندشان تصمیم بگیرند 
و همسر او را انتخاب کنند. ازدواج پنهانی از عواقب دخالت 
بیش از حد والدین گاه دخالت والدین در ازدواج سبب می شود 
جوان از روی لجبازی با خانواده و یا احساسات و هیجانات خود 
به صورت پنهانی و بدون اطلاع خانواده با شخص مورد نظر 
خود ازدواج کند و دست به انتخابی غیر عاقلانه بزند. ازدواج 
پنهانی خطر بسیار بالایی دارد. عواقب ازدواج پنهانی زمانی 
بیشتر می شود که فرد در انتخاب خود برای همسر و شریک 

زندگی، دچار اشتباه شده باشد.
با درایت  تان لجبازی نکنید و  والدین  با  افزود: شما  وی 
و دوستی و جلب اعتماد با پدر و مادر کنار بیایید. نظرات و 
انتقادات درست را بپذیرید و درباره اختلافاتتان باهم به تبادل 
نظر محترمانه بپردازید. خانواده بدون دلیل منطقی و از سر 
ناراحتی با شما مخالفت می کنند،مشورت در چنین مواقعی 
گفتگو های  و  با  می توان  که  چرا  باست.  کمک کننده  بسیار 
گروهی به همراه مشاور شرایط را کمی بهتر کرد تا والدین 

تا حدی نرم شوند.
توصیه ما به جوانان این است که با والدین خود صحبت 
منطقی داشته و نظرات آنها را جویا شوند، والدین از شما با 
تجربه ترند و خوشبختی شما آرزوی آنهاست بنابراین واقع 
بینانه به موضوع نگاه کنید. آینده خود را تنها به خاطر لجبازی 

و یا از روی احساسات به خطر نیاندازید.

با دستور دادستان کل کشور برخورد با تولید کنندگان محتوای دارای وصف 
مجرمانه پس از عملیات تروریستی کرمان آغاز شده است.

ظهر چهارشنبه ۱۳ دی بود که خبرها از انفجار در مسیر منتهی به گلزار شهدای 
کرمان حمایت داشت، محلی که به مناسبت سالگرد شهادت سردار شهید حاج قاسم 

سلیمانی مملو از جمعیت عاشقان سردار دلها بود.
پس از دقایقی از انتشار اولین خبر از این حادثه تروریستی بودن آن به صورت 
رسمی اعلام شد و رفته رفته بر تعداد شهدای این عملیات تروریستی افزوده می شد 
که در نهایت اعلام شد بر اثر انفجار بمب توسط دو انتحاری که داعش مسئولیتش را 

بر عهده گرفت ۸۹ نفر به شهادت رسیدند و بیش از ۲۵۰ نفر مصدوم شدند.
پس از رسانه ای شدن ابعاد این عملیات تروریستی که نشان از بی رحمی و شقاوت 
تروریست ها داشت در حالیکه مردم عزادار شهدای این عملیات تروریستی شده بودند 
و کل جهان در بهت و نگرانی بابت تکرار چنین اقداماتی به محکوم کردن آن پرداخته 
بود کم نبودند کامنت ها و پیام ها و توییت هایی که به شکلی عجیب به حمایت و تایید 

این گونه اقدامات پرداخته بودند.
انتشار این مطالب توهین آمیز و حمایتی از تروریسم در شرایطی که مردم داغدار 
شهدای کرمان بودند خشم آنها در پی داشت و همین موضوع مطالبه جدی برخورد 

با افراد توهین کننده به شهدا در فضای مجازی را ایجاد کرد.
آتنا محمدی وکیل دادگستری و کارشناس حوزه سایبری در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: از آنجایی که نقش فضای مجازی امروز در تغییر افکار عمومی 
و جهت دهی به آن بسیار کلیدی است تروریست ها هم به چنین فرصت هایی آگاهند 
و با برنامه ریزی های میان مدت سعی در تغییر جو فضای مجازی به نفع اعمال 

خشونت آمیز و غیر انسانی خود دارند.
وی ادامه داد: این اقدام تا جایی است که افکار و احساسات عمومی نسبت به چنین 
اعمالی به جای واکنش های مخالف و تند به شکلی دیگر و در نقش حمایت کننده از 

این اقدامات متبلور می شود.
محمدی گفت: این روند سیستماتیک با ایجاد تغییر دیدگاه افراد نسبت به کشتار 
زنان و کودکان بی گناه در حقیقت بازویی برای پیشبرد سریعتر اهداف تروریسم 
است که اینبار از آستین یک دنبال کننده ی ناآگاه بیرون آمده که در حقیقت در راه 

خدمت به تفکرات تروریستی قدم بر میدارد.

گستره ی اقدامات حمایت گرانه از تروریسم در فضای مجازی
این کارشناس حوزه سایبری گفت: شاید تابحال واژه ی سایبرتروریسم را شنیده 
باشید، استفاده از اینترنت برای انجام اعمال خشونت آمیز، وحشت زا و خسارت ساز 
است که منجر به از بین رفتن یا تهدید از دست دادن جان یا آسیب جسمی قابل 
توجهی، به منظور دستیابی به دستاورد های سیاسی یا ایدئولوژیکی از طریق فضای 

مجازی می شود.
وی گفت: همچنین گاهی عملی تروریسم اینترنتی در نظر گرفته می شود که 
فعالیت های تروریستی از جمله اقدامات عمدی، اختلال گسترده در شبکه های رایانه 
ای، به ویژه رایانه های شخصی متصل به اینترنت از طریق ابزار هایی مانند ویروس های 

رایانه ای، کرم های رایانه ای، فیشینگ انجام می شود.
اعمال  در  بنیادین  اقدامات  که  تروریسم  سایبر  کنار  در  کرد:  اظهار  محمدی 
تروریستی را در فضای مجازی بر عهده دارد، هستند افرادی که بدون وابستگی 
خاص به هیچ جریانی اقدام به درج محتوا های حمایت گرانه و در حقیقت تهییج 
سایر افراد به بروز واکنش های غیر انسانی در برابر اقدامات تروریست ها می کنند و 

یا حتی با توهین به مقامات داخلی و دعوت افراد به ایجاد ناامنی در جامعه، بدون 
آنکه واقعا به نقش خود در پیشبرد این جریانات واقف باشند اقدام به تشویق و ترویج 

خشونت می کنند.
وی گفت: قانون گذاران داخلی و برون مرزی در خصوص چنین اقداماتی طیفی 
از مصادیق مجرمانه و مجازات را تعریف نموده اندو بسیار ی از پلتفرم ها و شبکه های 
مجازی با بهره گیری از ابزار هایی از جمله هوش مصنوعی درج و انتشار تصاویر 
ویدیو ها و متون در راستای حمایت از خشونت و تروریسم را شناسایی و با فاعل آن 

برخورد می کنند.
موجود  قوانین  بر  تکیه  با  هم  ایران  حقوق  در  گفت:  دادگستری  وکیل  این 
مجازات های گوناگونی در درج کننده ی چنین پیام هایی در نظر گرفته می شود که با 

توجه به محتوای متن بدین شرح است:
بند ب ماده ۷43 قانون مجازات اسلامی

در این ماده مصادیق مختلفی همچون دعوت کردن یا تحریک یا ترغیب به اعمال 
خشونت آمیز در فضای مجازی جرم انگاری شده است:«ب( چنانچه افراد را به ارتکاب 
جرائم منافی عفت یا استعمال مواد مخدر یا روان گردان یا خودکشی یا انحرافات جنسی 
یا اعمال خشونت  آمیز تحریک یا ترغیب یا تهدید یا دعوت کرده یا فریب دهد یا شیوه 
ارتکاب یا استعمال آنها را تسهیل کند یا آموزش دهد، به حبس از نود و یک روز تا یک 
سال یا جزای نقدی از پنج میلیون )۰۰۰ /۰۰۰ /۵( ریال تا بیست میلیون )۰۰۰ /۰۰۰ 
/۲۰( ریال یا هر دو مجازات محکوم می شود. تبصره ـ مفاد این ماده و ماده )۱۴( شامل 
آن دسته از محتویاتی نخواهد شد که برای مقاصد علمی یا هر مصلحت عقلایی دیگر 

تهیه یا تولید یا نگهداری یا ارائه یا توزیع یا انتشار یا معامله می شود. «

ماده 60۸ و 609 قانون مجازات اسلامی
اگر محتویات کامنت توییت یا پست شامل الفاظ توهین آمیز باشد منتشرکننده 
از باب توهین به افرادی عادی مستفاد از ماده ۶۰۸ قانون مجازات اسلامی و اگر 
توهین به مقامات خاص مصرح در ماده ۶۰۹ باشد به مجازات های مندرج در این 

ماده محکوم میگردد.
ماده ۶۰۸- »توهین به افراد از قبیل فحاشی و استعمال الفاظ رکیک چنانچه 
موجب حد قذف نباشد به مجازات شلاق تا ۷۴ ضربه و یا پنجاه هزار تا یک میلیون 
ریال جزای نقدی )به موجب بند ج ماده یک قانون »کاهش مجازات حبس تعزیری« 

مصوب ۱۳۹۹: جزای نقدی درجه شش( خواهد بود.«
ماده ۶۰۹- »هر کس با توجه به سمت، یکی از روسای سه قوه یا معاونان رئیس 
جمهوری یا وزرا یا یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی یا  نمایندگان مجلس 
خبرگان یا اعضای شورای نگهبان یا قضات یا اعضای دیوان محاسبات یا کارکنان 
وزارتخانه ها و مؤسسات و شرکت های دولتی و شهرداری ها در حال انجام وظیفه یا به 
سبب آن توهین نماید به سه تا شش ماه حبس و یا تا )۷۴( ضربه شلاق و یا پنجاه 

هزار تا یک میلیون ریال جزای نقدی محکوم می شود.«

نشر اکاذیب در فضای مجازی و ماده ۷56
اما گاهی اوقات حمایت از تروریسم با پر و بال دادن به اوضاع و احوالی خاص 
جنایات  مرتکبین  در خصوص  گوناگون  شایعات  ایجاد  مانند  می پیوندد  وقوع  به 
تروریستی اخیر در کرمان و گمانه زنی برخی افراد در خصوص مسئولین این جنایت 
که در این فرض منتشرکننده ی پیام از باب نشر اکاذیب رایانه ای قابلیت تعقیب دارد.

ماده ۷۵۶- هر کس به قصد اضرار به غیر یا تشویش اذهان عمومی یا مقامات 

رسمی به وسیله سامانه رایانه ای یا مخابراتی اکاذیبی را منتشر نماید یا در دسترس 
دیگران قرار دهد یا با همان مقاصد اعمالی را برخلاف حقیقت، رأساً یا به عنوان 
نقل قول، به شخص حقیقی یا حقوقی به طور صریح یا تلویحی نسبت دهد، اعم از 
اینکه از طریق یاد شده به نحوی از انحاء ضرر مادی یا معنوی به دیگری وارد شود 
یا نشود، افزون بر اعاده حیثیت )در صورت امکان(، به حبس از نود و یک روز تا دو 
سال یا جزای نقدی از بیست میلیون )۰۰۰/۰۰۰/۲۰( ریال تا صد و پنجاه میلیون 

)۰۰۰/۰۰۰/۱۵۰( ریال یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد.
محمدی در خصوص نقش مدعی العموم در طرح شکایت علیه حامیان تروریسم 
در فضای مجازی گفت: دادستان کل کشور بعنوان مدعی العموم در گستره کشوری 
می تواند در مواردی که هر فعل یا ترک فعلی در عرصه ملی، جامعه را متحمل ضرر 
و زیان ساخته به طرفیت و به نیابت از جامعه از دادستان هایی که شأنیت و صلاحیت 

عملیاتی دارند بخواهد به تعقیب عاملان مزبور مبادرت نمایند.
وی گفت: در فرض موجود از آنجایی که احقاق و استیفای حقوق عمومی 
بر عهده دادستان است اگر وی با عنایت به هجمه های وارده از سمت فعالان 
امنیت ملی و آسایش  یا  را بدهد و  بیم تضییع حقوق عمومی  فضای مجازی 
عمومی را در برابر چنین اقداماتی در معرض تهدید ببیند می تواند شخصا در 
را خواستار  افراد خاطی  تعقیب  اعلام جرم  با  و  وارد عمل شده  این خصوص 

شود.
در همین راستا و در پی حادثه دلخراش تروریستی در مسیر گلزار شهدای کرمان 
و حرمت شکنی معدود افراد غافل و معاند در فضای مجازی، دادستان کل کشور 
خطاب به دادستان های عمومی و انقلاب سراسر کشور دستور داد: با توجه به ضرورت 
برخورد قاطع با اشخاص غافل یا معاندی که بعد از حادثه دلخراش تروریستی در 
مسیر گلزار شهدای کرمان، با تولید، انتشار و بازنشر محتوای کذب و خلاف قانون و 
دارای وصف مجرمانه در برخی رسانه ها و شبکه های اجتماعی، امنیت روانی جامعه را 
مخدوش می نمایند، لازم است بقید فوریت، دستگاه های اطلاعاتی، امنیتی و انتظام، 
ضمن رصد جامع، بهنگام و هوشمند در فضای مجازی و رسانه ای، کلیه عوامل و 
مرتکبین مرتبط با موضوع و دارای مسئولیت قانونی را شناسایی و به منظور رسیدگی 

و اقدام مناسب قضایی به دادسرای ذی صلاح معرفی کنند.

توییت با محتوای حمایت از تروریسم
پس از دستور دادستان کل کشور با دستور دادستانی یزد، شخصی که توییتی 
توهین آمیز در خصوص شهدای کرمان منتشر نموده بود، توسط ماموران اطلاعات 

سپاه یزد بازداشت و با قرار قانونی به زندان معرفی شد.

افراد مبتلا به اختلال اضطراب اجتماعی به صورت شدید، 
مداوم و مزمن از اینکه مورد قضاوت دیگران قرار بگیرند و به 

خاطر رفتار خود تحقیر یا شرم زده شوند، می ترسند.
باشگاه  با  امان الل قرایی مقدم جامعه شناس در گفتگو 
اختلال  به  مبتلا  افراد  از  بسیاری  گفت:  جوان  خبرنگاران 
اضطراب اجتماعی درمی یابند که ترسشان بیش از اندازه و غیر 

منطقی است و نمی توانند بر آن غلبه کنند.
وی گفت: آنها اغلب چند روز یا چند هفته قبل از شروع 
علاوه،  به  می گیرند.  دلشوره  می  ترسند  آن  از  که  وضعیتی 
علل  می شوند.  افسردگی  و  پایین  نفس  عزت  دچار  معمولا 

اضطراب اجتماعی همچنان در حال بررسی است.
قرایی ادامه داد: در بعضی از موارد، اختلال اضطراب اجتماعی 
تنها به یک موقعیت مثل ترس از سخنرانی در جمع، محدود 
می شود یا ممکن است فرد تنها زمانی که کنار دیگران است 
دچار علائم اضطراب اجتماعی شود. اگر درمان اضطراب اجتماعی 
انجام نشود، پیامد های زیادی به دنبال دارد. مانع از رفتن افراد 
به محل کار یا مدرسه می شود و فرد نمی تواند با دیگران دوست 
شود. علائم فیزیکی، که معمولا همراه با استرس شدید ناشی از 
اختلال اضطراب اجتماعی است، مانند سرخ شدن، تعریق لرزش 

حالت تهوع و اختلال در گفتار می شود.
وی گفت: این علائم اضطراب اجتماعی ظاهری ترس از 
مورد توجه واقع نشدن را افزایش می دهد، خود علائم منبع 

دیگری از ترس است.
وی ادامه داد: اختلال اضطراب اجتماعی معمولا در بین 
اعضای خانواده وجود دارد و ممکن است همراه با افسردگی 
اختلال  یا  هراس  اختلال  نظیر  اضطرابی  اختلالات  سایر  یا 
اختلال  دچار  افراد  از  بعضی  باشد.  عملی  فکری  وسواس 
اضطراب اجتماعی برای فرار از این وضعیت به الکل یا مواد 

دیگر رو می آورند که منجر به اعتیاد می شود.
این جامعه شناس ادامه داد: فرد از یک یا چند موقعیت 
اجتماعی که در آن مورد بازجویی و توجه دقیق دیگران قرار 
بگیرد نگران است. برای نمونه می توان به ملاقات با افراد غریبه، 
نگاه کردن به او هنگام غذا خوردن یا سخنرانی به نگرانی فرد 
اشاره کرد. فرد می ترسد طوری رفتار کند که شرمنده شود یا 

مورد قضاوت منفی قرار گیرد. 
در  گرفتن  قرار  با  همیشه  تقریبا  فرد  گفت:  قرایی 
موقعیت های اجتماعی دچار اضطراب شدید می شود. فرد از 
موقعیتی که نسبت به آن وحشت دارد می گریزد یا با اضطراب 

و پریشانی آن را تحمل می کند. ترس یا اضطراب فرد معمولا تا 
شش ماه یا بیشتر طول می کشد. اجتناب، اضطراب یا پریشانی 
به طرز قابل توجهی عملکرد اجتماعی، تحصیلی یا شغلی فرد 

را مختل می سازد.
وی مطرح کرد: انواع اضطراب و استرس اجتماعی یکی از 
اختلالات روانی شایع است که به صورت ناگهانی و یا در پاسخ 

به وقایع اجتماعی شدید ممکن است اتفاق می افتاد.
 اضطراب فراگیر اجتماعی: اضطراب اجتماعی، شامل ترس 
از هرگونه فعالیت اجتماعی از جمله ملاقات با افراد جدید، 
شرکت در مراسم عروسی و مراسم مذهبی و یا حتی شرکت 

در کلاس های درسی می شود. 
اضطراب اجتماعی محدود شده: اضطراب اجتماعی ممکن 
است در موقعیت های خاص اجتماعی مانند صحبت کردن با 

یک نفر خاص یا ارائه یک کار در جلسه کاری به وجود بیاید.
 اضطراب فراگیر خجالتی: اضطراب بیشتر به دلیل نگرانی 
از برخورد با افراد در شرایط معمول، مانند سخنرانی در جمع، 

بحث در جمع، یا شرکت در جمع های اجتماعی رخ می دهد.
با  است  ممکن  اضطراب  پیشرفته:  اجتماعی  اضطراب 
تجربه های بد اجتماعی قبلی در ارتباط باشد و معمولاً شدیدتر 

از دیگر انواع این نوع اضطراب است.
هراس  هیجانی  و  رفتاری  نشانه های  افزود:  مقدم  قرایی 
اجتماعی اجتناب از موقعیت های اجتماعی: فرد ممکن است 
از موقعیت های اجتماعی مانند جمع های بزرگ، مراجعه به 
محل کار یا مدرسه، شرکت در جشنواره ها و مراسمات، و حتی 

استفاده از حمام های عمومی اجتناب کند.
اضطراب و نگرانی شدید فرد ممکن است احساس نگرانی و 
ترس شدیدی در مواجه با موقعیت های اجتماعی داشته باشد. 
این اضطراب ممکن است با عرق ریزی، لرزش، تپش قلب، 

تنگی نفس و گیجی همراه باشد.
در  کند  احساس  است  ممکن  فرد  حالت  این  در   انزوا 
محل هایی که مردم در آنجا حضور دارند، کمتر باید شرکت 

کند و ترجیح دهد در خانه بماند.
عدم توانایی در برقراری ارتباط اجتماعی: فرد ممکن است 
با مشکلاتی مواجه باشد که باعث می شود نتواند با دیگران 
به خوبی ارتباط برقرار کند. این مشکلات شامل ناتوانی در 
برقراری تماس چشمی، بیان دغدغه ها و نگرانی های شخصی، 
و  افراد جدید،  و  نظرات دیگران  ناتوانی در شنیدن و درک 

ناتوانی در شرکت در گفتگو های گروهی است.
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 احتمال تبدیل عمارت به مجموعه فرهنگی چندگانه

زاکانی:
سگ گردانی کار ناردستی است

شهردار تهران گفت: سگ گردانی با وضعیت 
کنونی کار بسیار نادرستی است و مراجع قانونی 

باید به آن رسیدگی کنند.
زاکانی  علیرضا  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
افراد  سگ گردانی  خصوص  در  تهران  شهردار 
در پارک ها و خیابان ها و حمله وحشیانه برخی 
اشاره  با  افراد  عموم  به  از سگ های صاحب دار 
گفت:  اسلامی  مجازات  قانون   ۵۲۲ ماده  به 
سگ گردانی بدون مقدمات و قاعده و قانونمندی 
و رعایت شرایط، کار اشتباه و نادرستی است و 
باید توسط مراجع قانونی رسیدگی شود و حتی 

فرهنگ این کار باید تغییر کند.
وی ادامه داد: حتی افراد اگر قرار است این کار 

را انجام دهند باید با ضوابط انجام شود.

 16هزار ساختمان ناایمن وجود دارد
سازی  ایمن  خصوص  در  تهران  شهردار 
ساختمان ها بیان کرد: ۱۶ هزار ساختمان ناایمن 
وجود دارد، اکنون بیش از دو هزار ساختمان ها 
پایش شده اند و گزارش اولیه آن نیز ارسال شده 
و شکر خدا ۸ تا ۹ دستگاه برای اولین بار در 
تاریخ شهر تهران دست به دست هم داده اند تا 
از داخل و خارج شهرداری کمک کنند که این 
پایش به دقت انجام شود و در جهت ایمن سازی 

حرکت شود.
وی ادامه داد: برخی از این ساختمان ها باید 
نوسازی شوند برخی دیگر نیز بازسازی و بخش 
عمده این ساختمان ها نیز باید ایمن سازی شوند 
همچنین برای گورستان تهران در حال بررسی 
سه نقطه هستیم که در یک جا مقدمات فراهم 

شده است.

الزام شرکت های پیک موتوری به 
دریافت معاینه فنی

مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران 
گفت: درصد بالایی از موتورسیکلت ها که در شهر 

تردد می کنند، فرسوده و کاربراتوری هستند.
تاکنون  ابتدای سال  از  مالکی گفت:  شادی 
در حدود ۶۴۲ دستگاه موتورسیکلت به مراکز 
است.  کرده  مراجعه  تهران  شهر  فنی  معاینه 
براساس قانون، کلیه وسایل نقلیه باید چهار سال 
پس از زمان تولید نسبت به اخذ معاینه فنی 
اقدام کنند که موتورسیکلت ها نیز از این موضوع 

مستثنی نیستند.
خط   ۱۱ بضاعت  از  تهران  شهر  افزود:  وی 
معاینه  مرکز   ۶ در  موتورسیکلت  فنی  معاینه 
پذیرش  ظرفیت  سالانه  و  بوده  برخوردار  فنی 
حداقل ۸۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت را دارد.

درگاه کنترل معاینه فنی موتورسیکلت ها علاوه 
کنترل  یا  و  دوربین  توسط  مکانیزه  کنترل  بر 
فیزیکی توسط پلیس باید از طریق مراکز تعویض 
پلاک همانند خودروها انجام بگیرد و کلیه موتور 
سیکلت ها در هنگام نقل و انتقال موظف به ارائه 

معاینه فنی شوند. 
خودروهای  فنی  معاینه  ستاد  مدیرعامل 
تهران تاکید کرد: شهرداری تهران آمادگی دارد 
تا نسبت به راه اندازی واحدهای سیار معاینه فنی 
استقرار آن در مراکز ترخیص  و  موتورسیکلت 
موتورسیکلت با مشارکت پلیس اقدام نماید.بنا 
بر آخرین مصوبه شورای حمل و نقل و ترافیک 
شهر تهران کلیه شرکت های ارائه دهنده پیک 
موتوری مکلف هستند ناوگان تحت پوشش خود 

جهت دریافت برگ معاینه فنی الزام کنند.
او اظهار کرد: پلیس راهور فاتب نیز مکلف 
بدون  کار  موتورسیکلت های  تردد  از  است 
به عمل  فنی جلوگیری  معاینه  معتبر  گواهی 
آورد. با توجه به سهم بالای این وسایل نقلیه 
در آلودگی هوا و بحث تصادفات می تواند پایش 
این وسایل نقلیه فاز بندی شود؛ به عنوان مثال 
در فاز نخست تنها شرایط تجهیزات ظاهری و 
وضعیت دود خروجی از اگزوز و پلاک کنترل 
شود و در فازهای بعدی شرایط سخت گیرانه 
تر شود. البته اجرا بدین نحو نیازمند بازنگری 

در دستورالعمل های مربوطه است.

معاون وزیر رفاه مطرح کرد؛
استفاده 4 میلیون خانوار از کالابرگ

میلیون  اخیر ۴  عسگریان گفت: در دوماه 
خانوار در ماه از کالابرگ استفاده کردند.

امور  و  رفاه  معاون  عسگریان  علیرضا 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  اقتصادی 
کالابرگ  طرح  اجرای  ابتدای  در  گفت: 
از  ماه  در  نفر  هزار   ۱۰۰ حدود  الکترونیکی 
کالابرگ استفاده می کردند که در دوماه اخیر 
به ۴ میلیون خانوار افزایش پیدا کرده است و 
استفاده  کالابرگ  از  مردم  درصد   ۲۰ اکنون 

می کنند.

اعتبارات استان تهران برای مقابله با مخاطرات طبیعی کافی نیست

شهری

کدام پروژه ها تا پایان سال در تهران افتتاح می شوند؟

گزارش ...

مهارت نه گفتن را به فرزندانتان آموزش دهید

اتمام مرمت عمارت وثوق الدوله تا پایان امسال

با  ارتباط  در  تهران  شهرداری  سخنگوی 
سال  پایان  تا  شهری  پروژه های  از  بهره برداری 

جاری توضیح داد.
عبدالمطهر محمدخانی؛ سخنگوی شهرداری 
تقاطعات  اصلاح  وضعیت  آخرین  درباره  تهران 
مسیر دسترسی  دو  کرد:  اظهار  پایتخت  ناقص 
تقاطع  دو  قالب  در  هفته  همین  دیگر  ناقص 
غیرهم سطح در منطقه ۱۷ و ۱۸ شهرداری افتتاح 

و در اختیار شهروندان قرار گرفت.
شده  افتتاح  تقاطعات  جزییات  درباره  وی 
تصریح کرد: دو دستگاه پل افتتاح شده در منطقه 
۱۷ تهران روی مسیر ریلی تهران ـ اهواز و در 
امتداد بلوار آیت الل سعیدی احداث شده است. 
افتتاح این تقاطع غیرهم سطح تا ۶ کیلومتر راه 
مردم را کوتاه تر می کند. هم چنین پل ۵۲ متری 
واقع در منطقه ۱۸ بر روی تندروی اتوبان شهید 
بروجردی احداث شده و دو سمت محله مختاری 

را به هم دیگر متصل خواهد کرد.
افتتاح  یادآوری  با  هم چنین  محمدخانی 
اسپیناس  و  کوهک  غیرهم سطح  تقاطع های 
پالاس در هفته های گذشته اضافه کرد: یکی از 
مورد انتظارترین تقاطعات ناقصی که »بخشی« 
از آن تا انتهای سال جاری به بهره برداری خواهد 
رسید، تقاطع نواب ـ تندگویان است؛ محوری که 

می تواند مسیر دسترسی ها به بهشت زهرا )س( 
را روان تر کند. افتتاح این تقاطع به ویژه در تعدیل 

ترافیک پنجشنبه آخر سال مؤثر است.
سخنگوی شهرداری تهران تقاطع غیرهم سطح 
اتوبان آبشناسان و جنت آباد را دیگر پروژه مورد 
انتظار دانست و گفت: بخشی از این پروژه نیز 
و  بهره برداری خواهد رسید  به  عید  از  پیش  تا 
یکی از مهم ترین گره های ترافیکی غرب تهران 
ساکنان شهران،  حل وفصل خواهد شد. مسلماً 
شهر زیبا، جنت آباد، کن و کوهسار و دیگر مناطق 
شمال غرب پایتخت بیشترین بهره را از افتتاح این 

مسیر خواهند داشت.
وی با تأکید بر آنکه برنامه سال جای تکمیل ۱۸ 
تقاطع ناقص بوده، اضافه کرد: احداث یک دسترسی 
به پارک ارم در محدوده غرب تهران، بخش اول 
 ـتعاون« و دسترسی  تقاطع غیرهم سطح »حکیم 
بزرگراه شهید ستاری به اتوبان شهید لشگری به 
سمت غرب نیز از دیگر مهم ترین پروژه هایی است 

که تا انتهای امسال تقدیم شهروندان می شود.
تقاطعات  تکمیل  آنکه  بیان  با  محمدخانی 
نیمه کاره خیابان های تهران مطلقاً به معنای ایجاد 
ترافیک جدید نیست، تصریح کرد: این تقاطع ها 
مردم  دسترسی های  تسهیل  موجب  واقع  در 
و جلوگیری از طی مسیر اضافی برای تردد در 

خیابان ها است. افتتاح هرکدام از این پروژه ها تا 
چند کیلومتر از مسیر اضافه شهروندان را کاهش 
و در نتیجه تأثیر بسیار روشنی بر کنترل ترافیک، 
مصرف سوخت و البته آلودگی هوا خواهد داشت.

سخنگوی شهرداری تهران هم چنین به احداث 
تقاطع جدید غیرهم سطح در اتوبان ارتش اشاره 
و خاطرنشان کرد: این تقاطع از بسیاری از جهات 
در نوع خود کم نظیر است. یکی از ویژگی های 
نوین  فناوری های  از  استفاده  آن،  منحصر به فرد 
از یخ زدگی معبر است. بخشی  برای جلوگیری 
به صورت  که  جدیدی  مصالح  به وسیله  پل  از 
هوشمند تزریق می شود، و بخش دیگر آن بوسیله 

گرمایش از کف یخ زدایی خواهد شد.
فناوری های  از  استفاده  به  اشاره  با  وی 
سطح  معابر  یخ زدگی  از  جلوگیری  برای  نوین 
موفقیت آمیز  صورت  در  امیدواریم  افزود:  شهر، 
در  فناوری  این  از  بتوان  ارتش،  پروژه  بودن 
در  به ویژه  پایتخت  برف گیر  خیابان های  دیگر 
شمال شهر استفاده کرد. همان طور که می دانید 
برای یخ زدایی،  از ترکیب شن و نمک  استفاده 
اثرات غیرقابل جبرانی بر روی کیفیت آسفالت 
به  غبار  و  گرد  بلندکردن  با  آنکه  بعلاوه  دارد. 

آلودگی هوا منجر می شود.
عمرانی  پروژه های  دیگر  درباره  محمدخانی 

شد،  خواهد  افتتاح  سال  پایان  تا  که  شاخصی 
اتوبان شهید بروجردی  از  گفت: بخش دیگری 
اتوبانی  می رسد.  به بهره برداری  عید  از  قبل  تا 
ساوه  ـ  تهران  آزادراه  انتهای  بن بست  عملًا  که 
بین  از  تهران  به جنوب غرب  برای دسترسی  را 
می برد. هم چنین انتظار داریم فاز نخست آزادراه 
شهید شوشتری آماده و تحویل شهروندان شود. 
از  بخشی  احتمالاً  و  مینایی  طبقاتی  پارکینگ 

پارکینگ طبقاتی نیایش هم افتتاح خواهد شد.
نیز  آتی  سال  پروژه های شاخص  درباره  وی 
ناقص  تقاطع های  تکمیل  طبیعتاً  کرد:  اظهار 

تهران  شهرداری  موضوعات  صدر  در  هم چنان 
است. پروژه هایی نظیر تکمیل دسترسی اشرفی 
همت،  اتوبان  به  یا  جلال،  اتوبان  به  اصفهانی 
همت به یادگار، باقری به بابایی و اتوبان بسیج به 
محلاتی و از این دست در سال آینده تکمیل و 

تقدیم شهروندان خواهد شد.
ابراز  خاتمه  در  تهران  شهرداری  سخنگوی 
ناقص علاوه  با تکمیل تقاطعات  امیدواری کرد 
بر کاهش مسیر تردد روزانه شهروندان، موجبات 

کنترل ترافیک و آلودگی هوا نیز فراهم شود.
منبع: تسنیم

قربان  بله  شیرین  کودک  نمی خواهید  اگر 
آینده  در  اش  ویژگی  همین  خاطر  به  گویمان 

آسیب ببیند، مهارت نه گفتن را به او بیاموزید.
می خواهید  خود  کودک  از  که  زمانی  قطعا 
را  شما  پاسخ  نه  با  او  و  کند  مرتب  را  اتاقش 
مطمئن  این حال  با  می  شوید.  ناراحت  می دهد؛ 

یک  کودکان  در  گفتن  نه  مهارت  که  باشید 
مهارت ارزشمند است که باید تا حد امکان به 

دنبال تقویت آن باشید.
تا  اولیه زندگی  از همان سنین  کودک شما 
بزرگسالی، در موقعیت هایی  و  نوجوانی، جوانی 
قرار می گیرد که نیاز به داشتن اعتماد به نفس 

کافی برای نه گفتن دارد. بنابراین چه بهتر که از 
همان آغاز کودکی، این مهارت مهم و حیاتی را 

به او آموزش دهید.
اگر نمی خواهید کودک شیرین بله قربان گوی 
شما به خاطر همین ویژگی اش در آینده آسیب 

ببیند، مهارت نه گفتن را به او بیاموزید.
با خبرنگار  روانشناس در گفتگو  زهرا قریب 
باشگاه خبرنگاران جوان درباره چگونگی آموزش 
دادن نه گفتن به کودکان گفت: اگر دوست دارید 
مواظب فرزندتان باشید هنر این نیست که دائم 
در جواب خواسته های او نه بگویید بلکه درست 
این است که مخالفت تان را برای موارد بزرگ و 
مهم نگه دارید زمانی که واقعا فرزندتان در خطر 

است یا انجام کاری واقعا غلط است.
حتما  نه  نیست  لازم  کرد:  بیان  ادامه  در  او 
بسیار  واژه  می تواند  برعکس  باشد  بدی  کلمه 
خوبی باشد نکته مهم این است که گفتن نه را 
برای مواقع مهم بگذارید وقتی واژه ای مدام به کار 
رود اثرش را از دست می دهد.همچنین وقتی از نه 

استفاده می کنید روی حرفتان بمانید.

شخصیت های متفاوت کودکان
قریب گفت: آدم گیرا و خوش برخورد،از نظر 
ما به کودکی گفته می شود که هرگز دست از 
خندیدن بر نمی دارد و باعث خنده و انرژی مثبت 
در دیگران می شود. شخصیت گیرا و جذابی دارد 

و همه جذب برخورد او می شوند.
او همچنین درباره کودکان خجالتی اینگونه 
بیان کرد:کودکان در مقاطع زمانی مختلف دچار 
خجالت می شوند، اما ما به کودکی خجالتی بودن 
را نسبت می دهیم که همیشه دوست دارد با افراد 
محدودی که اصولا پدر مادر و خواهر و برادرانش 
همیشه  کودکان  این  باشد  ارتباط  در  هستند 
دوست دارند در آغوش یا کنار والدین خود باشند.

و  حساس  کودکان  کرد:  تصریح  قریب 
زودرنج،کودکانی هستند که همیشه از دیگران 
جا  از  صدای  کوچک ترین  با  و  می گیرند  تاثیر 
می پرند و تعجب می کنند. این کودکان از ته دل 

دوست دارند ثابت و بی تغییر باشند.
یک روانشناس درباره کودک کنجکاو گفت:صفت 
اخلاقی این کودکان در نام آنها مشخص است این 
کودک همیشه با کنجکاوی و تعجب محیط اطراف 
را نظاره می کند و بقیه چیز ها را از دست می دهد 
این کودکان به کمی سرگرمی اسباب بازی یا حواس 

پرتی های دیگر در جمع نیاز دارند.
او بیان کرد:کودکان خونسرد در هر موقعیت 
شرایط و پیشامدی خونسرد و بی تفاوت هستند 
چه  من  شکر  می کنید.خدایا  تصور  خود  با  اگر 
فرزند آرامی دارم باید بدانید یک کودک خونسرد 

و بی تفاوت دارید.
و  پرهیجان  کرد:کودک  تصریح  قریب 
همیشه  که  هستند  کودکانی  نوع  پرشور،این 
سرشار از احساسات تمرکز و توجه هستند شاید 
گاهی نگهداری و مراقبت از این کودکان دشوار 
باشد، اما هنگامی که بزرگ شدند ذهن خلاق و 
پیچیده ای خواهند داشت و می توانند به راحتی 

برای هر مشکلی راه حل مناسب بیابند.

فرهنگی  فضاهای  توسعه  مدیرعامل شرکت 
شهرداری تهران گفت: تلاش ما بر این است تا 
اتمام  به  وثوق الدوله  عمارت  مرمت  سال  پایان 

برسد.
 سیدمحمد ناظم رضوی گفت: پروژه وثوق 
تهیه  مرمت  است؛ طرح  مرمت  در حال  الدوله 
به  است،  شده  انجام  پیمانکار  انتخاب  و  شده 
طوری که در حال حاضر پیمانکار مشغول انجام 
عملیات اجرایی و مرمت بناست و  امیدواریم تا 
مرمت  عملیات  قرارداد  اساس  بر  امسال  پایان 

پروژه به پایان برسد.
وی با بیان اینکه پس از مرمت، عملیات باز 
خواهیم  پیش  را  عملکرد  احیای  و  زنده سازی 
عمارت  این  باشد  بنا  اگر  کرد:  عنوان  گرفت، 

انجام می شود  تبدیل به موزه بشود، موزه آرایی 
و اگر قرار باشد تبدیل به فضای دیگری بشود 
تکمیل  و  باززنده سازی  برای  اقدامات لازم  باید 

تجهیزات عمارت وثوق الدوله انجام بگیرد.
فرهنگی  فضاهای  توسعه  مدیرعامل شرکت 
به  بنا  کرد:  تأکید  همچنین  تهران  شهرداری 
تصمیم اتخاذ شده، فرایند اجرا قطعا مدتی زمان 
می برد. البته اکنون مطالعات آن انجام گرفته و 
برای چند عملکرد مختلف برنامه ریزی شده که 

باید توسط مدیران شهری تأیید شود.
رضوی در مورد هزینه مرمت نیز بیان کرد: 
مرمت  به  شروع  که  زمانی  اینکه  به  باتوجه 
پروژه های تاریخی می کنیم، با موارد پیش بینی 
نشده ای روبه رو می شویم؛ نمی توان از حالا در این 

باره نظر قطعی داد. به عنوان مثال ممکن است 
حین مرمت با قسمت پوسیده ای مواجه شویم 
که ترمیم اساسی تری نیاز داشته و طبعا هزینه 

بیشتری لازم باشد.
ما  برآورد  براساس  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
عملیات مرمت بنا تا پایان امسال به اتمام می رسد 
و پس از آن باززنده سازی آغاز خواهد شد، درباره 
کاربری بنا بعد از باز زنده سازی گفت: امیدواریم 
عمارت  این  برای  بنا  با  متناسب  عملکردی 
پیش بینی شود. مواردی مانند موزه زنان یا مرکز 
خلاقیت بانوان برای این بنا پیش بینی شده است؛ 
چراکه عمارت در مجاورت بوستان مادر و کودک 
قرار دارد. بنابراین بنا داریم موضوعی متناسب با 
مجموعه ای فرهنگی با عملکرد چندگانه می شود.شود. به طوری که احتمالاً این عمارت تبدیل به عملکرد این بوستان برای عمارت وثوق الدوله ارائه 

معاون مدیرکل مدیریت بحران استان 
تهران گفت: اعتبارات استان تهران برای 
پاسخگو  طبیعی  مخاطرات  با  مقابله 

نیست.
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
مدیریت بحران استان تهران، امیر حسن 
یزدان نیاز، ظهر جمعه، به مناسبت قرار 
»روز  ماه  پنجم دی  آستانه  در  گرفتن 
کاهش  و  زلزله  برابر  در  ایمنی  ملّی 
اثرات بلایای طبیعی« با تاکید بر اینکه 
مخاطرات  حوزه  در  آگاهی  و  شناخت 
طبیعی و بهره مندی از الگو های مناسب 
جمعی و فردی مردم در قبل، حین و 
اثرات مخرب  از  از سوانح می تواند  بعد 
آن بکاهد، اظهار کرد: اعتبارات مقابله با 
مخاطرات طبیعی استان تهران به نسبت 
جمعیت و وسعت جغرافیایی کم است و 
اعتبارات فعلی جوابگوی رفع مخاطرات 

طبیعی در استان تهران نیست.
همه  از  ما  گفت:  نیاز  یزدان 

دستگاه های استان تهران تقاضا داریم در 
حوادث طبیعی حفظ جان مردم و نیز 
پیگیری مطالبات مردم تا حصول نتیجه 
را به طور جدی در دستور کار قرار دهند.

معاون مدیرکل مدیریت بحران استان 
مانور های  برگزاری  بر  تاکید  با  تهران 
مدیریت بحران در سطح شهرستان های 
شهرستانی  اگر  کرد:  عنوان  استان 
طبیعی  مخاطرات  زمینه  در  بخواهد 
آماده باشد باید در حوزه مانور فعال بوده 
داشته  آمادگی  حادثه  وقوع  از  پیش  و 
باشد و در این خصوص اعلام می کنیم 
که مدیریت بحران به طور جدی پیگیر 
برگزاری مانور ها بوده و تا به امروز بیش 
از ۵۰ درصد شهرستان های استان تهران 

مانور لحظه صفر را برگزار کرده اند.
مانور ها  برگزاری  تشریح  در  وی 
افزود: در این مانور ها شخص شماره یک 
از وقوع  فرماندار هر شهرستان  میدان، 
حادثه خبردار شده و به سرعت جلسه 

ستاد را برگزار می کنند و شهرستان های 
هر  در  هستند  موظف  تهران  استان 
فصل یک جلسه عادی مدیریت بحران 
و با وقوع حادثه جلسه اضطراری برگزار 

کنند.
در  اینکه  به  اشاره  با  نیاز  یزدان 
آب  جدی  بحران  گذشته  تابستان 
نگاه  با  گفت:  گذاشتیم  سر  پشت  را 
همراهی  و  تهران  استاندار  هوشمندانه 
مردم و برگزاری منظم جلسات، قرارگاه 
اضطرار آب شکل گرفت و چاه های آبی 
که در اختیار سازمان های بسیاری بود به 
چرخه انتقال آب استان تهران بازگشت.

معاون مدیرکل مدیریت بحران استان 
تهران به تاکید استاندار تهران بر استفاده 
از نخبگان و دانشجویان استان در اتاق 
فکر مدیریت بحران شهرستان اشاره و 
بیان کرد: باید از ظرفیت های نخبگانی 
در خصوص مدیریت بحران بهره گرفته 

شود.

معاون مدیرکل مدیریت بحران استان تهران:
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ضرورت ارسال کمک های بشردوستانه به غزه

گزارش ...

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران خبر داد؛
تجهیز گشت های فوریت های 

خدمات اجتماعی به 
موتورسیکلت های حامی شهر

گشت های  شدن  مجهز  از  صدر  احمدی 
به  شهر  حامی  اجتماعی  خدمات  فوریت های 
چندین دستگاه موتورسیکلت برای تسریع روند 

ارائه خدمات خبر داد.
 احمد احمدی صدر گفت: باتوجه به شروع 
شبانه  و  دقیق  فعالیت های  لزوم  و  سرما  فصل 
روزی گشت های فوریت های خدمات اجتماعی 
در  موتورسیکلت  دستگاه  چند  شهر(  )حامی 
کارتن  متجاهر،  معتادان  ساماندهی  طرح های 
قرار  استفاده  مورد  بی خانمان ها  و  خواب ها 

می گیرد.
هدف  با  موتورسیکلت ها  فعالیت  افزود:  وی 
ساماندهی  و  شناسایی  عمل  سرعت  بردن  بالا 
و  محلات  در  خواب ها  کارتن  و  بی خانمان ها 
نیست  پذیر  امکان  تردد خودرویی  که  معابری 

صورت خواهد گرفت.
این  کرد:  نشان  خاطر  صدر  احمدی 
موتورسیکلت ها هم اکنون در طرح های گشت 
حامی شهر مورد استفاده قرار می گیرند و برخی 
از پایگاه های خدمات اجتماعی مناطق نیز از این 

امکان برخوردار شده اند.
فعالیت  اهمیت  به  اشاره  با  همچنین  وی 
گوناگون  حوزه های  در  شهر  حامی  گشت های 
آسیب های اجتماعی به شکل شبانه روزی گفت: 
گشت ها بدون یک روز تعطیلی در طول سال 
فعالیت دارند، از همین رو در یک برنامه ریزی 
به عمل آمده تمامی خودرو های )ون( گشت های 

حامی شهر، نوسازی شدند.
احمدی صدر با عنوان اینکه هم اکنون این 
خودرو ها در نقاط گوناگون شهر تهران به ویژه 
نقاط کلونی آسیب زا حضور دارند و مشغول ارائه 
خدمات هستند، خاطر نشان کرد: خوشبختانه 
با ورود خودرو های جدید به ناوگان گشت های 
حامی شهر، توانستیم طرح برخورد با نقاط کلونی 
آسیب زای معتادان متجاهر را به شکل ویژه ای 

اجرا کنیم.

25 نفر اراذل و اوباش در بهارستان 
دستگیر شدند

بهارستان  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
گفت:  و  خبرداد  محور  محله  طرح  اجرای  از 
اوباش  و  اراذل  نفر   ۲۵ طرح  این  اجرای  با 

دستگیر شدند.
با اشاره به اجرای  نیا«  سرهنگ »عسکری 
در  اوباش  و  اراذل  با  مقابله  ضربتی  طرح 
شهرستان بهارستان، اظهارداشت: طرح امنیت 
محله محور با رویکرد تامین آسایش و آرامش 
بهارستان  خیز  جرم  محله های  در  عمومی 
اوباش  و  اجرا  قضائی  مرجع  هماهنگی  با 
مطرح که به صورت سازمان یافته به شرارت 

می پرداختند، شناسایی شدند.
وی ادامه داد: این طرح با مشارکت رده های 
از  نفر  آمد،۲۵  در  اجرا  به  انتظامی  مختلف 
بهارستان  شهرستان  معروف  اوباش  و  اراذل 
در این طرح دستگیر و تعداد ۲۵ قبضه سلاح 

سرد نیز از آنان کشف شد.
بهارستان  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
قبیل  از  جرائمی  متهمان  اینکه  به  اشاره  با 
ایجاد  عمومی،  اموال  تخریب  شرارت، 
و  نگهداری  از سلاح سرد،  استفاده  مزاحمت، 
دسته  نزاع های  در  شرکت  موادمخدر،  توزیع 
دارند؛  پرونده کیفری خود  در  را   ... و  جمعی 
تصریح کرد: متهمان پس از تکمیل پرونده به 

مرجع قضائی معرفی شدند.
سرهنگ عسکری نیا در پایان با بیان اینکه 
پلیس اجازه هیچ گونه قدرت نمایی به اراذل 
با  کرد:  خاطرنشان  داد،  نخواهد  را  اوباش  و 
مجرمان، اراذل و اوباش و افرادی که بخواهند 
در جامعه نظم و امنیت عمومی را مختل کنند 

برابر قانون و شدت لازم برخورد خواهد شد.

برپایی میزخدمت ثبت احوال در 
حاشیه نماز جمعه تهران

میزخدمت ثبت احوال در حاشیه نماز جمعه 
تهران با هدف ثبت درخواست تعویض شناسنامه 
و مفقودی شناسنامه و کارت هوشمند ملی برپا 

شده است.
احوال  ثبت  ملی  روز  فرارسیدن  آستانه  در 
مصادف با ۳ دی ماه میز خدمت ثبت احوال در 

مصلی تهران برپا شده است.
تعویض  درخواست  خدمت  میز  این  در 
شناسنامه و مفقودی شناسنامه و کارت هوشمند 

ملی انجام می شود. 
مشاوره حقوقی و رسیدگی به مشکلات نیز در 

این میز خدمت انجام می گیرد.

حدود ۷ کیلومتر از راه مردم 
جنوب تهران کوتاه شد

اعتیاد به اینترنت چه بلایی سر ذهن می آورد؟

ازدواج و خانواده

سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران اظهار کرد: دو پروژه پل مختاری و تقاطع 
غیرهمسطح آیت الل سعیدی، مجموعا ۶.۶ دهم کیلومتر مسیر شهروندان را کوتاه می کند.

مهدی صداقتی، سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران در مراسم آیین بهره برداری 
از تقاطع غیرهمسطح آیت الل سعیدی با راه آهن تهران-اهواز )پل اتصال مناطق ۱۷ و ۱۸( و 
پل شهید مختاری در هشتاد و هفتمین شنبه امید و افتخار گفت: افتتاح های امروز پنجمین 
و ششمین افتتاح سازمان مهندسی از دسته پروژه های تعهد شده است. پل ایثارگران، پروژه 
شهید بروجردی، زیرگذر کوهک و راستگرد گل ها از پروژه های قبلی سال جاری بودند که 

تاکنون افتتاح شده اند.
وی با بیان اینکه تا آخر سال ۱۸ پروژه بر اساس تعهدی که به شهردار تهران داده ایم تقدیم 
شهروندان خواهیم کرد، اظهار کرد: معمولا پروژه های عمرانی با مطالعاتی که انجام می شود 

برای شهر تعریف و پیاده می شود، اما این دو پروژه خاستگاه مردمی داشته است.
صداقتی با تاکید بر اینکه این دو پروژه بسیار مهم هستند و سهم بسزایی در آسایش مردم 
این منطقه دارند، به آسفالت ریزی در معابر شهر پرداخت و گفت: امروز از مرز یک میلیون 
و چهارصد هزار تن آسفالت ریزی گذشتیم. صد هزار تن با میزان تعهد شده در سال جاری 
فاصله داریم که آسفالت ریزی این میزان تنها دو هفته زمان می برد که این اتفاق باعث رضایت 

شهروندان شده است.
سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران گفت: در پروژه غیرهمسطح آیت الل 
سعیدی ۱۶ حلقه شمع و ۵ هزار متر مکعب خاکبرداری انجام شده است. پروژه معارضین ریز 

و درشتی داشت که با تدبیر پیمانکار کار انجام شد و پروژه به ثمر نشست.
سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران با بیان اینکه هزینه این پروژه ۴۳ میلیارد 
تومان است، اظهار کرد: پروژه مختاری هم با خواست مردم منطقه به سرانجام رسید. پل 
مختاری ۲۰ حلقه شمع و ۸۲۰۰ مترمربع قالب بندی داشت که خاصیت آن این است که 
در عرض ۶ ماه با همت قرارگاه خاتم الانبیاء به ثمر نشست. این دو پروژه مجموعا ۶.۶ دهم 

کیلومتر مسیر شهروندان را کوتاه می کند.

و  اینترنت  از  بی رویه  استفادۀ   : گفت  شناس  روان  یک 
شبکه های مجازی، کنش به هنجار و سلامت روانی اجتماعی 

فرد را در جنبه های مختلف مختل می کند.
به رغم منافع و مزایای  ستاره جعفری روانشناس گفت: 
بسیار زیاد استفاده از اینترنت، هر روز نگرانی های جدیدی در 
خصوص پیامد های ناشی از کاربرد این فناوری و تأثیرات آن بر 

ابعاد مختلف زندگی انسان درحال افزایش است.
وی ادامه داد: کاربران در پی استفادۀ روز افزون از اینترنت، 
به نوعی وابستگی کاذب دچار می شوند که رهایی از آن امری 
کانون  اجتماع،  اساسی  به عنوان رکن  است. خانواده  دشوار 

اصلی حفظ ارزش های اجتماعی و هنجارهاست.
وی افزود: انسان در خانواده مجموعه ای از باورها، باید و 
نباید ها و هنجار های فرهنگی را به عنوان فرایند جامعه پذیری 
برخوردار  خاصی  اهمیت  از  خانواده  در  آنچه  می گیرد؛  فرا 
است، توجه به ارزش های ویژۀ خانوادگی و اجتماعی است. 
این ارزش ها از اساسی ترین عناصر نظام اجتماعی هستند که 
از طریق آنها می توان جامعه را به سوی تعالی سوق داد و عدم 

توجه به آن ها، جامعه را به انحطاط خواهد کشاند. 
این روانشناس تصریح کرد: برخی از پژوهشگران در حیطۀ 
روان شناسی اجتماعی کاربردی، اعتیاد به اینترنت را به عنوان 

یکی از آسیب های روان شناختی و اجتماعی معرفی می کنند 
و آن را بسیار زیان بخش می دانند. آنها معتقدند که استفادۀ 
به هنجار و  اینترنت و شبکه های مجازی، کنش  از  بی رویه 
سلامت روانی -اجتماعی فرد را در جنبه های مختلف مختل 

می کند.
جعفری ادامه داد: اعتیاد به اینترنت عبارت است از استفادۀ 
بیش از حد، نادرست و بیمارگونه از اینترنت. صرف نظر از 
اینکه اعتیاد به اینترنت را بیماری یا آسیب روانی یا مشکل 
اجتماعی بدانیم، پدیده ای است عود کننده، مزمن و فراگیر 
که با صدمات جدی جسمانی، مالی، خانوادگی، اجتماعی و 

روانی همراه است.

برخی از پیامد های منفی اعتیاد به اینترنت عبارت 
است از:

۱. دور شدن از فعالیت ها و برنامه های مهم زندگی.
۲. کاهش فعالیت جسمانی و عزلت گزینی.
۳. بی توجهی به سلامت و بهداشت فردی.

۴. تغییر الگوی خواب یا کمبود خواب.
۵. غفلت از خانواده.

۶. عدم توجه به مسئولیت های شخصی و حرفه ای و...

وی گفت: در اعتیاد به اینترنت مانند اعتیاد به مواد یا هر 
عامل دیگری، اشکال در کنترل تکانه و ضعف اراده وجود دارد. 
فرد مبتلا به اعتیاد اینترنتی، فاقد برنامه ریزی مشخص برای 
روان  زندگی خود است. مشکلات  روزمرۀ  امور  به  رسیدگی 
که  است  عواملی  ازجمله  خانوادگی  و  شناختی، شخصیتی 
زمینه را برای گرایش فرد به اعتیاد اینترنت فراهم می سازد. 
به عنوان مثال ناتوانی والدین در تأمین نیاز های عاطفی جوان 
و نوجوان، عدم دریافت مهر و محبت و طرد شدن از طرف 
والدین، اعتیاد خود والدین به اینترنت و. ممکن است موجب 

اعتیاد جوانان به اینترنت شود.
 وی در ادامه افزود: افراد مبتلا به این نوع اعتیاد، دارای این 
باور غیرمنطقی هستند، که این فناوری همواره مفید است و 
توسط بسیاری از مردم مورد استفاده قرار می گیرد و هیچ گونه 
مشکلی برای زندگی آنها ایجاد نمی کند. این یک باور غلط 
شناختی است که در بسیاری از معتادانِ به مواد مخدرهم قبل 
از اینکه به دام اعتیاد بی افتند وجود دارد، اما پس از اعتیاد، 
اظهار می دارند که ما فکر نمی کردیم زمانی معتاد شویم، زیرا 
دارای این تصور بودند که هروقت بخواهند می توانند میزان 
مصرف خود را کنترل نمایند یا دیگر اصلا مصرف نکنند، اما 
به تدریج به دلیل این باورغلط، به مصرف خود ادامه داده و 

سرانجام دچار اعتیاد می شوند.
این روانشناس تصریح کرد: به طور کلی، می توان از فنون 
روان درمانی شناختی-رفتاری برای اصلاح باور های غلط در 
زمینۀ اعتیاد به اینترنت و آموزش مدیریت زمان، استفاده کرد. 
همچنین برنامه ریزی جدید در زندگی و انجام فعالیت های 
در  همراه  تلفن  از  استفاده  زمان  کردن  محدود  مثبت، 
ساعت های خاصی از روز می توانند مؤثر واقع شوند؛ همچنین 
مدیریت خشم، خانواده  و  آرام سازی عضلانی  از روش های 
درمانی، آموزش مهارت های صحیح برخورد با فرزندان، آگاهی 
بخشی در زمینۀ معایب استفادۀ بی رویه از اینترنت و تلفن 

همراه می توان استفاده کرد.
وی افزود: اعتیاد به اینترنت اگرچه توسط سازمان بهداشت 
جهانی و یا انجمن روان شناسی آمریکا به رسمت شناخته 
نشده است، اما یک آسیب جدی و مشکل ساز است. نتایجِ 
پژوهشی با عنوان »اعتیاد به اینترنت در بزرگسالان جوان«، 
به  رو  جدید  نسل های  در  اینترنت  به  اعتیاد  که  داد  نشان 
افزایش است و متغیر های دیگری مانند: افزایش فردگرایی، 

کاهش جامعه پذیری و فرهنگ پذیری نیز در این زمینه نقش 
مهمی را ایفا می کنند؛ محققان در این مطالعه بر لزوم پرداختن 

به این مشکل با رویکرد سلامت عمومی تأکید داشتند.
جعفری گفت: در یک مطالعه، تأثیر منفی اعتیاد به اینترنت 
بر وضعیت تغذیۀ بچه مدرسه ای ها در شهربانی گالا مشخص 
شد؛ وضعیت تغذیۀ بچه مدرسه ای ها به دلیل استفادۀ بیش 
کم  مصرف  نیست؛  بخش  رضایت  اصلا  اینترنت  از  حد  از 
سبزیجات و افزایش مصرف فست فود ها و تنقلات می تواند 

سلامت آنها را در آینده تحت تأثیر قرار دهد.
وی ادامه داد: باتوجه به اینکه اعتیاد به اینترنت یک مشکل 
اجتماعی نوظهور است، لازم است که پژوهش ها و مطالعات 
بیشتری در این حوزه صورت گیرد. یکی دیگر از پژوهش های 
حمایت  نقش  بررسی  به  مربوط  زمینه  این  در  شده  انجام 
اجتماعی و سلامت معنوی در رابطه با اعتیاد به اینترنت در 
میان طلاب علوم دینی اندونزی بوده است. نتایج این پژوهش 
نشان داده است که تشویق حوزوی ها به افزایش فعالیت های 
مبتنی بر معنویت و جلب حمایت دوستان در حوزۀ علمیه 

می تواند به کاهش سطح اعتیاد آنها به اینترنت کمک کند.
به  را  خود  وقت  تمام  افراد  از  بسیاری  کرد:  تصریح  وی 
به  بازی کامپیوتری  اینترنتی اختصاص می دهند،  بازی های 
این است که سایر  خودی خود یک مشکل نیست. مشکل 
با مشکل مواجه می شود: دانش  فرد  زندگی یک  حوزه های 
انجام  کمی  کار  کارگران  بخوانند،  درس  نمی توانند  آموزان 
می دهند. زمان کمی برای دوستان و شریک عاطفی مان وجود 
دارد. اعتیاد به اینترنت به عنوان یک مشکل بزرگ اجتماعی 
در کرۀ جنوبی تلقی می شود که با اعتیاد به مواد مخدر برابری 
می کند؛ مراکز درمانی اعتیاد به اینترنت ایجاد شده اند که 

معادل مراکز سم زدایی برای الکلی ها هستند.
این روانشناس گفت: تداوم روند اعتیاد به شبکه های مجازی 
به ویژه موبایل خطر بزرگی برای سلامت اجتماعی کشور است 
و اثرات جبران ناپذیری بر توسعۀ پایدار و ارتقای علمی آیندۀ 
مملکت خواهد داشت. استفادۀ مفرط از اینترنت باعث رفتار 
انزوا و احساس تنهایی می شود و این امر موجب کاهش تعامل 
اجتماعی با دیگران و کسب مهارت های مورد نیاز برای حل 
مشکلات زندگی خواهد شد. هرچه جوانان زمان بیشتری را با 
اینترنت، تلفن همراه یا شبکه های مجازی سپری کنند، زمان 

کمتری برای تعامل سازنده خواهند داشت.

رئیس جمعیت هلال احمر کشورمان بر ضرورت همکاری برای ارسال کمک های 
بشردوستانه به مناطق جنگ زده غزه تاکید کرد.

پیرحسین کولیوند که به عراق سفر کرده است، در دیدار با رئیس جمعیت هلال 
احمر عراق با اشاره به اقدامات انجام شده جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران 
در راستای پشتیبانی از مردم جنگ زده غزه گفت: برای اولین بار بیش از ۱۰ هزار 
تن کمک برای مردم غزه از سوی هلال احمر جمع آوری و این اقلام آماده ارسال 

به غزه است.
وی افزود: مذاکرات متعددی با جمعی های ملی جهان انجام و صدور بیانیه علیه 
جنایات رژیم صهیونیستی در غزه انجام شد. این رژیم جنایتکار امروز کادر درمان و 
امدادگران را هدف قرار می دهد و هیچ قانونی را رعایت نمی کند و بر همین اساس 

باید محکوم و مجازات شود.
کولیوند با بیان اینکه آماده استقرار سه بیمارستان صحرایی در مرز غزه هستیم تا 
به مجروحین امدادرسانی شود، گفت: نامه نگاری ها در این راستا برای صدور مجوز 

هرچه  بشردوستانه  کمک های  تا  دارد  ضرورت  امروز  است.  شده  انجام  نیز 
سریع تر به دست مردم غزه برسد و همکاری در این زمینه حائز اهمیت است.

رئیس جمعیت هلال احمر کشورمان همچنین به راهپیمایی اربعین اشاره 
کرد و گفت: در مراسم اربعین امسال شاهد بودیم که هم افزایی و همکاری 
چه نتایج مثبتی در پی داشت و این روند باید میان جمعیت های ملی تداوم 

یابد.
به  تسلیت  عرض  ضمن  عراق  احمر  هلال  رئیس  دیدار  این  ادامه  در 
برای  جمعیت  این  آمادگی  از  کرمان،  تروریستی  حادثه  برای  ایران  مردم 
افزایش همکاری ها خبر داد و گفت: هلال احمر ایران و عراق در سال های 
این  می توان  ظرفیت ها  وجود  به  توجه  با  که  داشتند  خوبی  همکاری  اخیر 
کمک های  زودتر  چه  هر  دارد  ضرورت  همچنین  داد.  افزایش  را  تعامل 
آماده  راستا  نیز دراین  احمر عراق  ارسال شود و هلال  به غزه  بشردوستانه 

است. همکاری 
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اعطاء مرخصی به بیش از سه هزار نفر از زندانیان تهران در سه روز اخیر

حقوقی قضایی
رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح:

عملیات تروریستی در کرمان بی پاسخ نخواهد ماند
پورخاقان گفت: مسئولان امنیتی و انتظامی کشور به زودی ضمن شناسایی 
و دستگیری مزدوران جنایتکار عملیات تروریستی کرمان آنها را به دست عدالت 

خواهند سپرد.
حجت الاسلام والمسلمین پورخاقان رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح 
درپی شهادت جمعی از زائران مزار شهید سلیمانی در پی اقدام تروریستی در 

مسیر گلزار شهدای کرمان پیامی صادر کرد.

متن این پیام بدین شرح است:
بسم الل الرحمن الرحیم

هِ سُلطَْاناً فَلَا یسُْرِفْ فیِ القَْتْلِ إنِهَُّ کَانَ مَنْصُورًا وَ مَنْ قُتِلَ مَظْلُومًا فَقَدْ جَعَلنَْا لوَِلیِِّ
سالروز  در  کرمان  شهدای  گلزار  مسیر  در  تروریستی  و  هولناک  جنایت 
شهادت سردار دل ها شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی که منجر به شهادت و 
جراحت شماری از مردم بی دفاع شد، حکایت از عمق شکست صهیونیست ها 
دارد،  مقاومت  جبهه  مردان  دلاور  با  رو  در  رو  مقابله  در  جهانی  استکبار  و 
اندام  بر  لرزه  هم  قاسم  و خاطره حاج  یاد  گرامی داشت  که حتی  دشمنانی 

آنها می اندازد.
دشمنان نظام مقدس جمهوری اسلامی بدانند این قبیل جنایات هرگز نخواهد 
توانست در اراده مردم صبور و مقاوم ایران اسلامی خللی وارد نماید و بدون شک 
این اقدام مذبوحانه بی پاسخ نخواهد ماند، و مسئولان امنیتی و انتظامی کشور به 
زودی ضمن شناسایی و دستگیری این مزدوران جنایتکار آنها را به دست عدالت 
خواهند سپرد و به فضل خداوند قادر متعال فرزندان مکتب سلیمانی انتقام سختی 

از عاملان و آمران اصلی این جنایات خواهند گرفت.
اینجانب شهادت جانگداز این گل های پرپر شده عاشق ولایت را خدمت قطب 
دایره امکان حضرت بقیه الل الاعظم امام زمان عجل الل تعالی فرجه الشریف 
و نایب بر حق ایشان، ولی امر مسلمین جهان امام خامنه ای مدظله العالی و 
برای آن  از خداوند متعال  و  نموده  ایشان تسلیت عرض  داغدار  خانواده های 
برای مجروحین و مصدومین شفای عاجل  و  شهیدان والا مقام علو درجات 

مسئلت می نمایم.
وَسَیَعْلمَُ الذَِّینَ ظَلمَُوا ای مُنْقَلبٍَ ینَْقَلبُِونَ.

احمدرضا پورخاقان
رئیس سازمان قضایی نیرو های مسلح کشور
سیزدهم دی ماه یکهزار و چهارصد و دو

آسیب شناسی رویه های قضایی از اهداف ملاقات مردمی است

رئیس قوه قضاییه:

رئیس کل دادگستری استان تهران از اعطاء مرخصی 
از زندانیان در سه روز اخیر  به سه هزار و ۵۰۰ نفر 

خبر داد.
بر  مبنی  قضا  دستگاه  ریاست  دستور  راستای  در 
برگزاری دیدار های عمومی با مراجعان به دستگاه قضا 
به مناسبت سالروز شهادت سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی و ولادت با سعادت حضرت صدیقه طاهره 

دادگستری کل  قضایی  زهرا )س(، مسئولان  فاطمه 
قضایی  و  حقوقی  مشکلات  و  مسائل  تهران  استان 
مورد  مجازی  ملاقات های  جریان  در  را  زندانیان 

رسیدگی و پیگیری قرار دادند.
در همین راستا، رئیس کل دادگستری استان تهران 
مددجویان  از  تعدادی  با  مجازی  ملاقات  جریان  در 
و  مسائل  زن«،  »روز  تبریک  ضمن  زنان،  زندان 
و  استماع  مورد  را  آنها  قضایی  و  حقوقی  مشکلات 

پیگیری قرار داد.
در جریان ملاقات مجازی رئیس کل دادگستری 
استان تهران با یکی از مددجویان زندان زنان که ۱۸ 
ماه به دلیل محکومیت مالی در زندان به سر می برد و به 
جهت حضور در زندان، فرزندان وی از او دور بودند، 
تعیین تکلیف شد و با دستور رئیس کل دادگستری 
استان تهران زمینه آزادی وی با تامین وثیقه مناسب 

فراهم شد.

موافقت رئیس کل دادگستری استان تهران با 
درخواست یک زندانی زن به مناسبت روز مادر

که  نیز  دیگر  زن  زندانی  یک  آزادی  مقدمات 
درخواست اعسار وی پذیرفته شده بود، اما به جهت 
زندان  در  خود  بدهی  پیش قسط  تامین  امکان  عدم 
به سر می برد، با تامین مبلغ پیش قسط بدهی خود از 

طریق خیرین و متعهد شدن وی به ادای دین به شاکی 
به صورت اقساط، فراهم شد.

به  ادامه  در  تهران  استان  دادگستری  کل  رئیس 
درخواست این زندانی مبنی بر حضور در کنار مادر خود 
به مناسبت روز مادر پاسخ مثبت داد و فی المجلس 

دستور آزادی این زندانی را صادر کرد.

ویژه  مساعدت  با  مادر  زندانی  یک  آزادی 
قضایی رئیس کل دادگستری استان تهران

یکی دیگر از زندانیان زن که مادر سه کودک بود 
و به جهت محکومیت مالی در زندان به سر می برد با 
استان  رئیس کل دادگستری  ویژه  مساعدت قضایی 
به مناسبت سالروز شهادت سردار شهید حاج  تهران 
سعادت حضرت صدیقه  با  ولادت  و  سلیمانی  قاسم 

طاهره فاطمه زهرا )س(، از زندان آزاد شد.

عملیاتی کردن دستور ریاست دستگاه قضا در 
دادگستری کل استان تهران

حاشیه  در  تهران  استان  دادگستری  کل  رئیس 
استان  زندانیان  با  قضایی  مسئولان  مجازی  ملاقات 
حضرت  سعادت  با  ولادت  گرامیداشت  ضمن  تهران 
شهادت  سالروز  و  )س(  زهرا  فاطمه  طاهره  صدیقه 
در  کرد:  اظهار  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  سردار 
راستای دستور اخیر ریاست قوه قضاییه مبنی بر دیدار 
رؤسای  ویژه  به  قضایی  مسئولان  و  مقامات  عمومی 
مراجعان  و  مردم  با  استان ها  مراکز  دادگستری های 
به دادگستری ها و مراکز قضایی به منظور رفع مسائل 
قضایی و حقوقی مردم در چارچوب موازین و مقدورات 
قانونی، رسیدگی به امورات حقوقی و قضایی مراجعان 
و همچنین زندانیان در دستور کار مدیریت مجموعه 

قضایی استان تهران قرار گرفت.

از  نفر   500 و  هزار  سه  به  مرخصی  اعطاء 
زندانیان در سه روز اخیر

کلیه  بسیج  با  راستا،  همین  در  کرد:  تصریح  وی 
مدیران قضایی و قضات ناظر بر زندان در سه روز اخیر 
به منظور اعمال ارفاقات و اعطاء تسهیلات قانونی، به سه 
هزار و ۵۰۰ نفر از زندانیان مرخصی اعطاء شد و زمینه 

حضور این افراد در کنار خانواده های خود فراهم شد.

رسیدگی به درخواست های حقوقی و قضایی 
سه هزار و 960 نفر از مراجعان توسط 330 نفر 

از قضات
ملاقات های  برنامه  برگزاری  به  اشاره  با  القاصی 
مردمی در تمامی واحد های قضایی استان تهران طی 
دو روز سه شنبه و چهارشنبه اظهار کرد: طی روز های 
سه شنبه و چهارشنبه مجموعا ۳۳۰ نفر از مقامات 
و مدیران قضایی در ۱۲۷ حوزه و مجتمع قضایی در 
سطح استان تهران با سه هزار و ۹۶۰ نفر از مراجعان 
ملاقات داشتند و درخواست های حقوقی و قضایی آنها 

را مورد پیگیری قرار دادند.
پایان  در  تهران  استان  دادگستری  کل  رئیس 
مالی  محکومان  از  نفر   ۶۳ آزادی  به  اشاره  ضمن 
به  خیرین  مساعدت  با  مال  رد  پی  در  بی بضاعت 
یمن عمر با برکت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
و  حقوقی  درخواست های  به  همچنین  کرد:  اذعان 
قضایی ۶۳ نفر از زندانیان به صورت مجازی توسط 
مدیران قضایی استان تهران رسیدگی به عمل آمد 
که منتهی به آزادی تعداد قابل توجهی از زندانیان 
و به طور خاص زندانیان زن و مادر شد و به ۶۳ نفر 
اعطاء  کامل  آزادی  به  منتهی  مرخصی  زندانیان  از 
زندانیان سبد  خانواده  به ۶۳  روز  همین  در  و  شد 

کالا اعطاء شد.

رئیس قوه قضاییه گفت: یکی از اهداف اصلی برپایی ملاقات های مردمی آسیب شناسی روند ها و 
رویه هایی است که در مراجع قضایی حاکم و منشأ عمل هستند.

در راستای دستور ریاست قوه قضاییه خطاب به کلیه مقامات قضایی بویژه رؤسای دادگستری های 
مراکز استان ها ناظر بر برگزاری دیداری عمومی با مردم و مراجعان به دادگستری ها و مراکز قضایی جهت 
رفع مسائل و مشکلات آنها در چارچوب موازین قانونی همزمان با سالروز شهادت سردار دل ها حاج قاسم 
سلیمانی، شخصِ حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای نیز به این امر اهتمام ورزید و در ایام سالگرد 
شهادت حاج قاسم و در ادامه دیدار های مردمی خود با هدف رسیدگی به مسائل و مشکلات مراجعان 
به دستگاه قضایی و همچنین آسیب شناسی روند ها و رویه های موجود در واحد های قضایی، با تعدادی 
از مراجعان و تظلم خواهان از جمله برخی از خانواده های معظم شهدا، دیدار کرد و در جریان مسائل و 

مشکلات آنها قرار گرفت.
در ابتدا رئیس قوه قضاییه ضمن تسلیت مجدد شهادت شماری از زائران شهدا در سالگرد شهادت حاج 
قاسم سلیمانی در پی حادثه تروریستی در کرمان گفت: تروریست های کوردل که اذنابِ مستکبران هستند، 
پس از شکست و هزیمت در ناامن سازی کشور در توطئه های مختلف، تمام همت خود را معطوف به انتقام 
گرفتن از مردمان متدینّ ایران اسلامی کرده اند؛ این سیاه دلان قسی القلب و اربابان آدم کش آنها که از حاج 
قاسم و شهیدان و مجاهدان محور مقاومت کینه و حقد عمیق دارند و حتی از برگزاری مراسم سالگرد 
شهادت او هم واهمه دارند باید بدانند ملت ما هیچگاه بواسطه این دست تحرکات مذبوحانه از آرمان های 

مقدس خود و عشق ورزیدن به مسیر و راه نورانی شهدا و حاج قاسم عزیز، دست نخواهد کشید.
رئیس عدلیه تصریح کرد: بدون تردید، آمران و عاملان این جنایت بزرگ از طرق مقتضی مجازات 

خواهند شد.
در ادامه رئیس دستگاه قضا در جریان این دیدار مردمی، دستورات مقتضی را در چارچوب موازین قانونی 

خطاب به مسئولان ذیربط برای رفع مسائل و مشکلات مراجعان صادر کرد.
نخستین مراجعه کننده به قاضی القضات در جریان ملاقات مردمی امروز، نماینده تعدادی از شکات 
پرونده ای در حوزه ساخت وساز بود؛ پیمانکار این پروژه علاوه بر آنکه در عملیات و فرآیند احداث واحد های 
مسکونی، اصول و استاندارد های مقاوم سازی را لحاظ نکرده بلکه برخلاف مفاد قرارداد اولیه، اقدام به فروش 
برخی واحد ها نیز کرده بود؛ نماینده شکات پس از ارائه توضیحات خود و پس از آنکه قاضی القضات به 
مطالعه مفاد پرونده پرداخت، با این سؤالات رئیس عدلیه مواجه شد که چرا شما شُکات پرونده در همان 
آغاز و اثنای ساخت واحد های مسکونی پس از آگاهی یافتن از ناایمن بودن آنها، در راستای ملزم کردن 
پیمانکار و ناظر به ایفای تعهدات شان، اقدام مشخصی انجام ندادید؟ چرا غفلت کردید و اجازه دادید که 

ساختمان تکمیل شود؟
رئیس قوه قضاییه همچنین تصریح کرد: در هر جوازی که برای احداث ساختمان ها صادر می شود، 
نام »مهندس ناظر« نیز قید شده است؛ نخستین مسئولیت در حوزه ایمنی سازه ی ساختمان با مهندس 
ناظر است و همه قصور ها یا تقصیر ها در حوزه ناایمنی سازه، متوجه »پیمانکار« نیست؛ در ماجرای ریزش 
ساختمان مشهوری در جنوب کشور نیز اولین مقصر ها »مهندس ناظر« و »شهرداری« بودند و دیدیم که 

چند نفر هم در آن پرونده، حکم محکومیت گرفتند. 

در جریان این ملاقات مردمی، یکی از مراجعان خانم در شروعِ تظلم خواهی نزد قاضی القضات، قصد 
تشریح مشکلات خانوادگی خود و اختلافاتش با همسر سابقش را داشت که رئیس عدلیه شخصاً پرونده را 
برای مطالعه از این مراجعه کننده گرفت تا این خانم در بیان مشکلات خانوادگی اش در جمع، معذّب نباشد؛ 
رئیس دستگاه قضا پس از مطالعه این پرونده و آگاهی یافتن از علت رد شدن درخواست اعمال ماده ۴۷۷ 

آن، دستورات مقتضی را در این مورد صادر کرد.
رئیس قوه قضاییه در جریان این ملاقات مردمی به مطالعه و بررسی پرونده یک واحد تولیدی نیز 
پرداخت؛ مدیر این واحد تولیدی درخواست داشت که دستور توقف اجرای رأی حقوقی صادر شده برای 

این بنگاه تولیدی اعمال شود تا پرونده کیفری مفتوح شده برای آن، تعیین تکلیف شود.
رئیس عدلیه در خلال مطالعه این پرونده و صدور دستور درباره آن، ضمن تاکید بر اهمیت حمایت از 
تولید و اشتغال و جلوگیری از تعطیلی بنگاه های صنعتی و تولیدی در جهت تحقق کامل شعار سال، به 
این مهم نیز اشاره کرد که فارغ از مسائل و مشکلات مالی و اقتصادی، بعضاً خودِ افراد و متولیان بنگاه های 
اقتصادی و تولیدی، مرتکب اشتباهات و غفلت هایی می شوند که این امر مشکلات عدیده ای را برای آنها و 
کسب و کارشان فراهم می آورد؛ لذا دست اندرکاران واحد های تولیدی و بنگاه های اقتصادی ضمن شجاعت 
داشتن در برداشتن گام های بلند باید نهایت دقت و اهتمام را در پیشبرد و تمشیت امورشان داشته باشند 
و از اعتماد های بی جا و یا مبادرت به اقداماتی که شائبه دار هستند و می توانند به تخلف و جرم ختم شوند، 

پرهیز کنند.
رئیس دستگاه قضا در اثنای این ملاقات مردمی، در واکنش به درخواست فردی که پرونده او از سوی 
دادگستری یکی از مراکز استان ها، بالغ بر دو مرتبه به مرجع قضایی دیگری نیابت خورده و بواسطه فوت 
محکوم، در اجرای احکام صادره، مشکل پدید آمده بود، خطاب به رئیس مرکز ارتباطات مردمی قوه قضاییه 
دستور داد تا گزارش جدیدی بر مبنای اطلاعات و ادعا های فرد تظلم خواه برای رسیدگی و اعمال نظر تنظیم 
کند و به صورت دقیق بررسی شود که آیا از ناحیه مراجع قضایی دو استانِ دخیل در پرونده موصوف آیا 
تخلف یا کوتاهی صورت گرفته است یا خیر؟ تا در صورت احراز، موضوع به دادسرای انتظامی قضات ارجاع 

شود.
بررسی پرونده کثیرالشاکی همچون اغلب ملاقات های مردمی رئیس قوه قضاییه در جریان ملاقات 
مردمی امروز نیز انجام گرفت؛ نماینده ۲۹ نفر از شکات پرونده ای که مفاد آن عبارت بود از »پرداخت 
۴۴ میلیارد تومان به یک شرکت لیزینگی برای خرید خودروی سنگین«، درخواست تسریع در رسیدگی 
را داشت که ریاست عدلیه در این خصوص پس از مطالعه پرونده دستورات مقتضی را خطاب به مقام و 
مرجع قضایی مربوطه صادر کرد و در عین حال تاکید کرد: در این پرونده و به طور کلی تمامی پرونده های 
کثیرالشاکی، آنچه اصل است این است که برای مالباختگان احقاق حق و وصول مطالبات صورت گیرد و الِا 

صِرفِ صدور احکامِ ناظر بر مجازات متهم یا متهمین کفایت نمی کند. 
در ادامه ملاقات مردمی امروز، فردی که ۱۲ سال پیش حکمی به نفع او در اختلاف حقوقی با اداره منابع 
طبیعی یکی از مناطق کشور ناظر بر افزایش مستثنیات زمین زراعی اش صادر شده بود و بعد ها از گذشت 
سال ها، تازه سه ماه پیش به واحد اجرای احکام ارجاع شده و در این سه ماه نیز مفاد حکم اجرایی نشده 
است، نزد قاضی القضات تظلم خواهی کرد؛ رئیس عدلیه پس از مطالعه دقیق پرونده این فرد، خطاب به او 

گفت: اینکه من صرفاً دستور تسریع در اجرای حکم را صادر کنم، شاید چندان راهگشا نباشد؛ در این فقره 
و موارد مشابه باید تلاش کرد تا موانع اجرای احکام برطرف شوند.

در ادامه رئیس عدلیه پس از بررسی چرایی عدم اجرای حکم قضایی صادره، به این نتیجه دست یافت که 
علت تأخیر چند ساله در اجرای حکم، ناشی از مشکلات داخلی در بخش اجرایی خارج از دستگاه قضایی 
است؛ بر همین اساس قاضی القضات، تصریح کرد: موضوع پرونده مزبور و پرونده های مشابه با متولیان 
مربوطه در دستگاه اجرایی در میان گذاشته خواهد شد تا نسبت به رفع موانع و مشکلات پیش روی احکام 

صادره در این فقره ها اقدامات و تدابیر مقتضی اتخاذ گردد.
در خلال این ملاقات مردمی، حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی خطاب به مقامات 
قضایی حاضر، بر این نکته مهم تصریح کرد که یکی از اهداف اصلی برپایی ملاقات های مردمی علاوه بر رفع 
مسائل و مشکلات حقوقی و قضایی مردم در چارچوب موازین قانونی، آسیب شناسی روند ها و رویه هایی 

است که در مراجع قضایی حاکم و منشأ عمل هستند و ممکن است بواسطه این روند ها و رویه ها، مسائل و 
مشکلاتی از قبیل اطاله دادرسی ها و یا عدم استیفای کامل حقوق دادخواهان، حادث شود؛ از سویی دیگر، 
در جریان این ملاقات های مردمی و در اثنای مطالعه پرونده های مراجعان، بعضاً کاستی ها و فرایند هایی 
آسیب زا در محاکم و مراجع قضایی کشف می شوند که با اصلاح این فرآیند های آسیب زا، از ایجاد تعداد 

کثیری از پرونده های مشابه جلوگیری به عمل می آید.
شایان ذکر است، رئیس عدلیه در خلال این دیدار بار دیگر خطاب به مقامات قضایی دستور داد ملاقات 
با مردم و استماع و رفع مسائل و مشکلات حقوقی و قضایی آنها در چارچوب قانون را در زمره اولویت های 
کاری خود بگنجانند و در برگزاری دیدار های مردمی و حضور در مرکز ارتباطات مردمی قوه قضاییه استمرار 

و مداومت داشته باشند.

ستایشی گفت: سوئد باید بداند که گروهک منافقین در عراق و آلبانی چه 
شرایطی را ایجاد کرد و همین شرایط پیش  روی سوئد است .ستایشی سخنگوی 
قوه قضاییه درباره پرونده حمید نوری گفت: بازداشت این هموطن روند ناعادلانه 
داشته است، حدود یک سال و نیم بعد بازداشت کیفر خواست صادر و ابلاغ شد.

سخنگوی قوه قضاییه همچنین با اشاره به این که مدارک مکفی برای دادگاه 
وجود نداشته است، ادامه داد: بعد از بازداشت اقدام به جمع آوری ادله کرده اند؛ 
اساس تشکیل این نمایش بر پایه سناریوی رژیم جعلی صهیونیستی و منافقین 
بوده است .وی افزود: هیچ کدام از روند های حقوقی قابل قبول و مورد اعتماد در 
جوامع بین المللی در مورد این شهروند رعایت نشده است و ایشان نزدیک به ۴ 

سال و نیم در سلول انفرادی بوده است؛ وی هیچ ارتباطی با دنیای خارج نداشت.
ستایشی تاکیدکرد: یکی از خبیثانه ترین اقدامات ضد بشری در این حوزه 
صورت گرفته است، در قرون وسطی هم این چنین مواردی نداشتیم .سخنگوی 
قوه قضاییه گفت: سوئد باید بداند که گروهک منافقین در عراق و آلبانی چه 
شرایطی را ایجاد کرد و همین شرایط پیش  روی سوئد است .ستایشی همچنین 
در خصوص این که حمید نوری با چه جرمی بازداشت شده است، گفت: با یک 
سناریو وی را به آن جا می کشند و بازداشت می کنند؛ تمام مسائل درباره وی 
در هاله ای از ابهام است .وی با اشاره به این که شاکی وی اعضای گروهک منافقین 
بوده اند، افزود: براین اساس محاکمه وی را فراهم می کنند؛ بایستی بپذیریم دادگاه 

سوئد یک اقدام نمایشی با تحریک گروهک منافقین انجام شده است .سخنگوی 
قوه قضاییه در پاسخ به این سوال که آیا می شد کاری کرد که هزینه های این 
اقدام ناعادلانه بالاتر برود، گفت: از همه عزیزان خواستیم به این مهم توجه 
کنند؛ ریاست قوه قضاییه بر این مهم تاکید داشتند و پیگیر بوده اند. در قوای 
دیگر هم به این موضوع توجه داشتند .وی ادامه داد: وزارت خارجه و قوه مجریه 
هم نگاه رو به جلویی داشتند و پیگیر قضایا بوده اند، همه انشاالل اهتمام و توجه 
بیشتری کنیم که این موضوع ختم به خیر شود .ستایشی در ادامه پیرامون این 
که در قوه قضاییه و دستگاه های دیگر مسیر عملی که طی می کنیم امیدوارنه 
است یا نه، گفت: آنچه من استماع کردم دلالت بر این دارد که همه به این 

موضوع توجه ویژه دارند؛ دبیر ستاد حقوق بشر مجدانه و تمام قد پیگیر هستند. 
همه امیدواریم به اینکه سیستم قضایی سوئد سر عقل بیاید و توجه کند و 

تکالیفشان را نسبت به تعهدات بین اللملی که دارند اجرایی و عملیاتی کنند.
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: اولین دادگاه رسیدگی به اتهامات سرکردگان 
اصلی گروهک منافقین در ۲۱ آذر ماه تشکیل شد. همه ملت ایران از سابقه 
جنایت ها و شقاوت های این گروهک اطلاع دارند؛ ما تمام حرفمان این است که 
اصول و قواعد دادرسی را حتی برای این ها )کسانی که دشمن نظام بودند و ظلم 
به نظام کردند( دقیقا اعمال کردیم .وی در همین خصوص افزود: افتخارمان این 
است که هر آنچه انجام می دهیم دقیق و منطبق با موازین شرعی عمل کردیم.

سخنگوی قوه قضاییه:


